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Introducció 

En el present treball volem abordar les noves formes de comunicació en les plataformes de 

streaming, concretament a Twitch. Amazon, l’empresa de Jeff Bezos, va adquirir Twitch l’any 

2014 per 735 milions d’euros (El País, 2014). Aquest espai de retransmissions en directe 

aconsegueix tenir una mitja de més de 3 milions d’espectadors diaris (TwitchTracker, 2022: 

s.d.) arreu del món repartits en els diferents canals de creadors de contingut o streamers. 

Twitch disposa de diferents categories per tal de diferenciar el contingut que es genera. Entre 

aquestes categories podem trobar: Videojocs, IRL, Música, Esports i Creativitat. Nosaltres ens 

focalitzarem en la categoria que s’ajusta al món del periodisme. És a dir, IRL. Les sigles 

signifiquen in real life i és una categoria que permet englobar diferents continguts (Esports, 

Just Chating, Talk shows and Podcast, etc.) sempre que els creadors no estiguin jugant a 

videojocs, fent música en directe o fent activitats artístiques i creatives com ara dibuixar, 

dissenyar o cuinar que pertanyen a la categoria de Creativitat. En aquest espai d’IRL existeix 

una subcategoria anomenada Just Chatting (només parlant) i és precisament la que utilitzen 

creadors de contingut que fan periodisme o almenys així es defineixen. Per altra banda,  la 

subcategoria d’Esports s’engloba també dins d’IRL i està relacionat amb contingut esportiu, 

principalment futbol. No s’ha de confondre amb la categoria eSports que és un espai de 

retransmissions sobre videojocs que competeixen en l’àmbit professional com per exemple el 

reconegut joc de Riot Games, League of Legends. 

Com hem recalcat, dins del món de la comunicació ens centrem en el sector periodístic,  en 

com i per què els professionals dels mitjans de comunicació han decidit emigrar i adaptar-se a 

aquest espai o bé ho combinen amb els seus treballs als mitjans convencionals. D’altra banda, 

volem diferenciar els continguts d’entreteniment, els que són purament informatius o bé si els 

dos mètodes poden complementar-se. Els professionals de la comunicació han aprofitat la 

possibilitat que ofereix Twitch per dirigir-se a un tipus de públic més jove, més mil·lenista o 

directament a un públic nadiu digital, la generació Zeta. Hi ha un altre tipus de comunicació, 

de relació entre l’audiència i el creador de contingut, és directa i bidireccional a través d’un 

xat. Hi ha una interacció més propera amb el públic a diferència dels mitjans convencionals. 

En el cas que volem tractar, el periodista i l’audiència es tracten com a iguals, de tu a tu. Això 

potencia la marca personal del creador de contingut i es consolida amb l'engagement i la 

fidelització a través de subscripcions i donacions per part dels usuaris o viewers. A més, s’ha 

de tenir present l'interès creixent dels anunciants publicitaris. Aquest sembla ser un dels 
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principals atractius de la plataforma morada a més del creixent interès per part dels anunciants 

de ser-hi presents en un espai amb més de 100 milions d’espectadors mensuals, segons dades 

d’Amazon. Un programa de socis que, pels creadors de continguts, és bastant senzill 

d’aconseguir a la plataforma i ja els hi genera beneficis econòmics i, per tant, una motivació 

per poder continuar amb el seu contingut. 

Si observem les xifres d’audiència entre els creadors de contingut amb més èxit, veurem que 

cap d’ells no es dediquen a fer periodisme estrictament. Les dinàmiques dels continguts que se 

centren en informació suggereixen una hibridació amb l’entreteniment.  Aquest és un dels 

aspectes clau del treball, determinar què és i què no és periodisme dins de la plataforma Twtich. 

Trobem casos de diferents perfils de comunicadors lligats a la professió periodística que han 

trobat en aquest espai d’streaming un negoci propi o bé un complement i diversificació del seu 

treball. Cristinini, RubénMartínweb, Siro López, facudiazt, Yuste, Radiocable, GerardRomero 

o elChiringuitoTv són alguns dels exemples dels canals de Twitch Espanya amb més audiència 

en qualsevol franja horaria. La majoria dels creadors mencionats provenen del món del 

periodisme esportiu que, fins ara, sembla ser la branca de la professió que millor ha sabut 

aprofitar i adaptar-se a la plataforma d’Amazon.  

Un cop determinem si es fa periodisme o no a través d’entrevistes amb professionals de la 

professió que tenen un canal de Twitch i amb la visió d’acadèmics, comença la segona part del 

treball. La primera idea que vam tenir va ser fer un projecte periodístic a Twitch des de zero. 

Arran de les conclusions i coneixements que hem adquirit durant el procés del treball vam 

decidir que aquest no era el camí. Hem decidit que Twitch podria ser una extensió d’un projecte 

periodístic prèviament consolidat en qualsevol mitjà audiovisual, però que de cap manera 

hauria de ser el punt de partida. Per tal que un projecte periodístic sigui rendible a la plataforma 

d’Amazon i es generi una comunitat prou gran com per consolidar-se i atraure al públic, la 

marca del projecte ha de ser previament coneguda. És per aquesta raó que el fet de ser reconegut 

ajuda favorablement al creixement d’un canal de Twitch dedicat íntegrament a fer periodisme. 

L’oferta de continguts és tan extensa i les audiències estan tan concentrades en canals grans 

que la probabilitat de ser visible en el mercat és cada vegada més petita. Així doncs, la segona 

part del projecte consisteix en l’elaboració d’una guia bàsica enfocada a persones del món del 

periodisme que estiguin pensant en iniciar un projecte a Twitch. Aquesta guia oferirà les eines 

necessàries per a prendre una decisió tenint en compte el treball previ de la primera part on, 
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des del punt de vista dels entrevistats i la informació recaptada, permet fer un balanç entre els 

avantatges i els inconvenients de fer periodisme a Twitch.  

Metodologia 

Els passos que hem seguit en aquest treball s’han dividit en dos blocs: informació contextual 

per entendre Twitch i com dur a la pràctica la informació del primer apartat. 

Vam encetar el primer bloc amb les entrevistes a 6 streamers de la plataforma: Roc Massaguer, 

conegut com a Outconsumer; Paula Quintanilla, periodista a Maldita.es; Sergio Gregori 

periodista i fundador de FurorTV; Carles Tamayo, youtuber de reportatges d’investigació; Siro 

López periodista esportiu i Gerard Romero, periodista i fundador de Jijantes. La tria dels 

entrevistats no ha estat casualitat, sinó que es buscava un perfil de creador de contingut que 

tingués relació amb l’àmbit periodístic. Conèixer la seva experiència era imprescindible perquè 

tot i saber com funciona la plataforma i, fins i tot, alguns hi havien fet directes, necessitàvem 

saber com s’hi treballa actualment i quina és la situació laboral. De fet, la informació que ens 

van donar ha estat la base sobre la qual hem construït i ampliat tant la informació com la resta 

del projecte. Tenir com a font primària a creadors de continguts reconeguts ens va ajudar a 

reafirmar certes idees de Twitch, però en d’altres hi va haver excepcions o algunes se’ns van 

desmentir. Per poder aconseguir una visió total del panorama vam entrevistar a Santiago 

Giraldo i a Carles Llorens, tots dos professors i investigadors de la Facultat de Ciències de la 

Comunicació de la Universitat Autònoma de Barcelona. Ells ens van informar sobre aspectes 

més tècnics, crítics i legals de la xarxa. 

Un cop es va acabar l’etapa d’entrevistes i ja havíem adquirit el coneixement i les vivències 

dels 6 streamers i els 2 especialistes, vam començar a traçar el sumari del nostre treball i la 

recerca d’informació. La cerca de dades i estadístiques que facin referència a les noves 

plataformes és complexa i llarga. Tot i que el concepte plataforma sembla un sinònim d’altaveu 

i llibertat d’expressió, més endavant veurem que el mot amaga altres cares. De fet, la poca 

transparència és un d’aquests paradigmes ocults. Així doncs, gràcies als serveis que ofereix la 

Universitat Autònoma de Barcelona als seus estudiants vam poder accedir a informació 

actualitzada i de pagament. N’és un exemple la pàgina Statista, d’on hem extret xifres 

d’audiència. D’altra banda, hi ha pàgines com Twitch Tracker que faciliten la informació que 

Twitch i altres plataformes d’streaming no mostren públicament.   
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Finalment, ja amb un bagatge informatiu ampli i contrastat, vam confeccionar la guia pràctica. 

Per tal d’aconseguir una major comprensió i aplicació d’aquells que la vulguin seguir, vam 

elaborar taules visuals i pròpies que resumien totes les dades.  

Problemes i dificultats durant el treball 

Durant la realització de la feina, els entrebancs també han estat presents. Per tant, aquest és un 

recull d’algunes de les complicacions que hem anat superant.  

La primera dificultat amb la qual vam topar va ser la manca de resposta dels professionals que 

envolten el sector de Twitch. Al principi, les nostres expectatives eren baixes perquè sabíem 

que no podríem contactar amb tots els streamers que havíem escollit prèviament. En ser assidus 

a alguns dels continguts que s’emeten a la plataforma, coneixíem la situació laboral i de 

compromís que alguns creadors de contingut tenen, ja que en alguna de les seves 

retransmissions ho comenten. Tot i això, esperàvem que fos més fàcil contactar amb ells per la 

proximitat que mostren a través dels seus canals. D’un llistat de més de 20 candidats als quals 

se’ls va enviar una petició per entrevistar-los, van acceptar-la 4 persones: Roc Massaguer, 

anomenat Outconsumer, Siro López i Paula Quintana del mitjà Maldita.es. Pel que fa a la resta 

de possibles entrevistats, només van respondre que no podien dur-la a terme per un gran volum 

de feina: Emilio Doménech, conegut com Nanisimo i la persona encarregada de dur el correu 

a Rubén Martín. En aquesta fase de contactes, a més de sobtar-nos la manca de respostes ja 

fossin negatives o positives, ens va sorprendre que hi havia alguns creadors de continguts que 

tancaven els seus missatges privats de Twitter o no facilitaven el seu contacte de correu o altres 

xarxes socials. Però, el que ens van impactar més va ser el negoci MyPublicInbox que permet 

enviar correus a gent coneguda i famosa si es paga certa quantitat de diners (Mcloughlin, 2021). 

En veure que costava molt contactar a través de correus i missatgeria de les xarxes socials, vam 

optar per anar a les xerrades i conferències que feien les persones que ens interessaven. Així 

doncs, l’1 de març vam assistir a la tertúlia: Consells per convertir-se en un streamer rellevant 

amb Xavi Martínez i Gerard Romero al Village Experience (Ajuntament de l’Hospitalet, 2022: 

s.d). Allí, li vam poder fer preguntes durant el podcast i un cop va acabar l’acte. També vam 

aprofitar la trobada nacional: Xarxa de Creadors de Contingut: “Present i futur d’una nova 

professió" que va organitzar la Facultat de Ciències de la Comunicació de la Universitat 

Autònoma de Barcelona (Facultat de Ciències de la Comunicació, 2022). Gràcies a aquesta 

conferència vam entrevistar a Carles Tamayo i acordar una entrevista amb Sergio Gregori de 
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Furor TV. Aquest últim no estava inclòs a la primera llista de contactes perquè tot i saber qui 

era, no teníem constància que tenia un canal a Twitch. D’altra banda, li vam preguntar a 

Tamayo per la manca de resposta que tenien molts streamers. La seva resposta va ser: “Al final 

jo deia que sí a tot, però arriba un moment que no és viable perquè m’arribaven moltes 

propostes al dia”. En demanar-li una solució ens va aconsellar que ens intentéssim 

“diferenciar” de la resta de peticions i una manera era explicant a qui havíem pogut entrevistar. 

D’aquest primer entrebanc hem après la importància de diferenciar-se en qualsevol situació i 

no quedar-nos només darrere la pantalla, sinó buscar els actors i la informació allí on sigui 

necessari. Tot i semblar bàsic, a vegades ens acostumem massa a les comoditats d’internet. A 

més, hem vist la gran contradicció que suposa ser creador de contingut, ja que necessites i 

demanes una interacció constant per part del teu públic, però com a persona única no pots 

gestionar-la. 

Una altra complicació que hem patit durant tot el treball és el fet que internet està en constant 

canvi i de retruc aquesta particularitat també s’estén a qualsevol plataforma o web que hi sigui. 

La característica volàtil s’accentua en els espais on la comunicació és primordial, per exemple 

YouTube o altres xarxes socials. En el cas de Twitch, durant els mesos en els quals hem 

treballat en el projecte han sorgit nous canvis que canvien els paradigmes dels streamers 

(Fernández, 2022), del contingut que s’hi crea (Higuera, 2022) o fins i tot d’aspectes econòmics 

(Carrero, 2022). Així doncs, per poder deixar d’actualitzar la feina constantment, vam decidir 

que la informació que es publiqués a partir del dia 4 de maig de 2022 ja no seria inclosa al 

treball. 

La innovació o el canvi també té relació amb l’última dificultat que hem superat mentre 

elaboràvem la tasca de recerca i explicació. A internet des dels inicis hi ha predominat la 

llengua anglesa sobretot pel que fa a la nova creació de modes o continguts. Les xarxes socials 

i les noves plataformes com YouTube i després Twitch han accentuat el fet d’haver d’utilitzar 

l’anglès per comunicar-se amb més gent. Això fa que la terminologia que es fa servir en aquests 

indrets sigui en un principi anglosaxona i posteriorment es tradueix a les altres llengües. En el 

cas del català, la traducció de les noves paraules que es creen a Twitch és més complicat perquè 

la mateixa plataforma no l’admet per traduir la pàgina. És a dir, no hi ha encara l’opció de posar 

Twitch en català. No obstant això, a través d’accions i activisme es va aconseguir que quan 

s’emet un vídeo es pugui afegir l’etiqueta idiomàtica: Català (El Nacional, 2021). Fins ara, 
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aquesta llengua estava dins la categoria: Altres. Així doncs, mots o conceptes com gameplay o 

IRL no estan traduïts i si s’aconseguís, costaria que la gent adoptés la paraula en català.          
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1. Problemes que té el periodisme actual 

1.1 Falta de reputació, confiança en els mitjans 

 
El sistema de mitjans de comunicació i la professió periodística constitueixen un pilar essencial 

en les democràcies. La funció social que desenvolupen és necessària per explicar què passa 

més enllà del que som capaços d'observar, per denunciar les injustícies, per vigilar els poders 

polítics i econòmics i per visibilitzar i ajudar a entendre com i per què el món és com és. Bona 

part del coneixement polític, econòmic, social i cultural dels ciutadans ve determinat pel 

consum de mitjans de comunicació. Sabem què passa a l'altra punta del món en qüestió de 

minuts o segons, en bona part gràcies a les TIC, però essencialment pel treball que duen a terme 

els i les professionals del periodisme. Els canvis socials demanen una explicació exhaustiva 

dels esdeveniments, una mirada crítica i rigorosa, per tal d'entendre el funcionament, les 

dinàmiques i les tendències d'un món canviant i en constant transformació. 

 

Vivim immersos en l'era de la informació, però també podríem denominar-la l'era de la 

desinformació. La quantitat d'inputs que arriben als dispositius d'un ciutadà, ja sigui a través 

de mitjans tradicionals com de qualsevol classe, és tan extensa que resulta difícil distingir entre 

informació veraç o fake news. Amb els seus encerts i errors, els mitjans de comunicació 

tradicionals també han contribuït a crear aquest clima d'incertesa (Vara-Miguel, A. 2021: s.d.) 

i de falta de reputació i confiança entre la ciutadania i el món del periodisme. La confiança dels 

ciutadans d'Espanya en els mitjans segueix una tendència descendent (Reuters, 2021). Hem 

arribat a nivells similars de confiança de 2015 i és que el percentatge de persones adultes que 

confien plenament en la informació que reben dels mitjans no arriba al 40%. Això significa que 

Espanya està per sota de la mitjana de confiança en els mitjans que se situa en un 44% segons 

l'estudi de Reuters. La Universitat de Navarra assegura que aquesta manca de confiança és la 

conseqüència de la polarització social. No obstant això, no podem atribuir aquesta falta de 

confiança només a aquesta, sinó que seria objecte d'estudi veure quina autocrítica fan els 

mateixos mitjans. 

 

Per altra banda, Espanya figura en la tercera posició en la cua de països de la Unió Europea 

amb el 56% de la població que no confia en els mitjans (European Broadcasting Union, 2021). 

El mitjà tradicional que més confiança atorga a la població en el conjunt de la Unió Europea 

és la ràdio amb un 58% seguida de la TV i la premsa escrita amb un 51% cadascuna. Aquesta 
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falta de confiança en els mitjans també es veu reflectida en les xarxes socials. El 82% dels 

països de la UE, incloent-hi Espanya, ha disminuït la confiança en les xarxes durant els últims 

sis anys. Chalmers  assenyala que “aquesta falta de confiança l’han de veure els mitjans com 

una oportunitat per renegociar les seves relacions amb les audiències” (Chalmers, H. 2019). 

1.2 Precarietat 

Des de la crisi financera de 2008, el món del periodisme ha experimentat tancaments de 

mitjans, precarització dels professionals i falta de solvència en les noves iniciatives de mitjans 

digitals (Arranz, R. 2019). 

 

La precarietat afecta tant a professionals experimentats com a principiants. Els estudiants, un 

cop surten de la facultat, es troben amb dificultats per aconseguir una feina estable en el sector. 

Segons l'Informe Anual de la Professió Periodística (Europa Press, 2021), dels estudiants que 

comencen a treballar en la professió com a becaris, el 44% cobrava menys de 250 euros 

mensuals, el 36% entre 250 i 400 euros i el 20% més de 400 euros. Resulta insostenible poder 

viure amb aquests salaris, és de vital importància que la remuneració als inicis s'adapti, 

almenys, a l'SMI. Si això no es regula, els principiants comencen amb unes expectatives baixes 

i es veuen obligats a compaginar una altra feina per poder viure. A més, aquells que estan 

buscant treball relacionat amb el periodisme o la comunicació representen el 54%, ja que, de 

les persones enquestades i que s'han format en aquest àmbit universitari (65%), consideren que 

"la formació no cobreix de manera raonable les necessitats de formació dels futurs periodistes" 

(Informe Anual de la Professió Periodística, 2020). 

 

En el context actual, encara en època de pandèmia, l'Associació de la Premsa de Madrid (APM) 

va publicar que la xifra de periodistes a l'atur ha disminuït un 15,2% des de setembre de 2020. 

És rellevant posar el punt de mira en dues dades d'aquest informe: les dones representen el 62% 

de l'atur registrat i les comunitats que acumulen el percentatge més elevat d'atur són Madrid, 

Catalunya, Comunitat Valenciana i Andalusia amb un 69% del total. En aquesta mateixa línia 

de precarització, "la mala retribució del treball periodístic" és una de les causes més destacades 

en l'enquesta a professionals que va dur a terme l'APM. Alguns professionals (comunicadors i 

periodistes) han de fer-se autònoms i el 30% afirma que cobra un salari per sota dels 1.000 € 

nets al mes. Per altra banda, la mateixa Associació de la Premsa de Madrid publicava a mitjans 

de gener de 2021 que aquesta taxa d'atur havia augmentat en un 25% durant tot l'any 2020. 
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Segons les dades del SEPE, un total de 8.386 periodistes es van registrar a l'atur respecte al 

mateix mes de desembre de 2019. 

1.3 Finançament 

La tendència en el model de negoci dels mitjans tradicionals i dels nous mitjans és el model de 

subscripció i la publicitat. Exemples d'èxit de mitjans com eldiario.es amb més de 60.000 socis 

demostren que és possible que un mitjà digital sigui rendible a partir de subscripcions. Això no 

vol dir en cap cas que sigui fàcil i és aquí on entra en joc l'estratègia de fidelització de 

l'audiència. Si parlem de la publicitat (Orús, 2022: s.d.), els ingressos en els mitjans digitals 

han tornat a augmentar durant l'any 2021 amb 345 milions d'euros respecte als nivells de 2019 

(357 milions d'euros). La tendència és que continuïn augmentant. 

 

La diversificació de canals de distribució dins d'un propi mitjà o bé de forma individual creant 

una marca pròpia a partir d'un professional de la informació és una de les opcions més viables 

per una sostenibilitat econòmica. Aquí entren en joc la utilització de plataformes d'streaming 

que augmentin el públic al qual es vol arribar. La fragmentació de les audiències ha propiciat 

crear una sèrie de continguts adaptats a un tipus de públic específic, aprofitar la immediatesa 

que ofereixen les xarxes socials i obre l'oportunitat de connectar amb l'audiència de manera 

més directa i estreta en plataformes com Twitch. Plataformes com la d'Amazon ofereixen la 

possibilitat d’aconseguir ingressos extra o bé que es converteixi en un únic negoci rendible per 

a periodistes que volen crear els seus continguts i monetitzar-los a través de les subscripcions, 

donacions i els ingressos per publicitat. En el cas que el canal creixi considerablement, les 

marques es poden interessar per la quantitat de públic que un pot aconseguir mobilitzar, atraure 

i fidelitzar. Casos com el de Gerard Romero, Rubén Martín o Siro López són un exemple d'èxit. 
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2. Què és Twitch?   

2.1 Definició de la plataforma 

El terme plataforma és una metàfora que crea un pont de semblança entre allò que definim com 

a plataforma i el significat original (Gillespie, 2017). Segons l’autor, les metàfores són 

conceptes que denoten una similitud entre si. Per exemple plataforma en el seu significat 

original de lloc arquitectònic és un lloc on la gent projecta la seva veu i, per tant, és un altaveu. 

Així doncs, interpretem que Twitch és un altaveu perquè els streamers expressin allò que 

vulguin. Tanmateix, també avança que les metàfores amaguen altres significats. En el cas de 

Twitch, si seguim amb la semblança amb la plataforma arquitectònica, aquestes acostumen a 

ser elevades i es veu tot. En canvi, la plataforma d’Amazon és coneguda per ser poc transparent 

i no donar dades internes, siguin econòmiques o d’audiència, cosa que acaba sent una 

contradicció amb la característica de mostrar-ho tot.   

Així doncs, el concepte de plataforma varia segons la informació que té cada persona de 

Twitch. Per tant, vam demanar als creadors de continguts de Twitch que ens definissin la 

plataforma per a ells o com acostumen a explicar que era. Roc Massaguer, conegut a internet 

per dir-se Outconsumer, expressava: "És una plataforma d'emissió en directe, és una xarxa 

social enfocada a contingut en directe, va començar sobretot enfocada a videojocs, però ja no 

és tan així. Es reparteix en diferents categories que marquen una mica el contingut que hi ha. 

Qualsevol persona pot crear contingut i qualsevol persona pot veure'l. Un dels principals 

atractius és la interacció a través d'un "chat" mentre s'està emetent el contingut i bàsicament 

és això." 

Siro López, periodista esportiu  des de fa 30 anys afirmava que Twitch: "És fer televisió i ràdio 

des de casa". És una explicació senzilla i permet que totes les generacions i aquelles persones 

que no coneixen la plataforma entenguin com funciona. De fet, afegia: "Al final, tant a ràdio 

com a televisió hi ha un apartat periodístic, si ets periodista, però també hi ha un apartat molt 

important que és l'entreteniment. Jo penso que en ella s'uneixen les dues coses". 

En una conferència la directora de vendes de Twitch, Sara Pastor, va comentar quin era el paper 

de la plataforma quan una temàtica com l’esport començava a prendre força. En concret va 

explicar: “El nostre rol és facilitar que hi hagi aquesta gent (creadors de continguts) que els 

encanta aquest contingut i que pugui fer streaming.” (Palacio, 2021). 
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2.2 Mercat de plataformes i serveis en streaming 

Com en la gran majoria dels mercats actuals, Twitch té competència. En principi el mercat 

estava  format per YouTube, Twitch i Mixer, però amb la caiguda d’aquest el mercat va tornar 

a fluctuar (Guiñón, 2020). Un exemple de les noves plataformes que encara no tenen tanta 

força, però que volen introduir-se al mercat és Brime. Aquesta empresa es defineix com “la 

nova i transparent plataforma de streaming”. Recentment, ha deixat d’estar en fase de prova i 

mencionaven que tenien 18.407 usuaris que l’estaven provant (Brime, 2022: s.d.).  

2.2.1 META 

META és l’agrupació de les empreses que té Mark Zuckerberrg. La paraula prové del grec i 

significa “més enllà”. Whatsapp, Instagram i Facebook es troben integrades dins d’ella. 

L’objectiu del màxim dirigent és crear un metavers, és a dir, un univers digital en el qual els 

seus usuaris podran accedir mitjançant els dispositius de realitat virtual. En resum, un espai 

virtual i col·lectiu que sigui el més semblant a la realitat, però sense les limitacions físiques on 

la gent pugui interactuar amb una mena d’avatar en la xarxa. Aquest metavers proposa 

endinsar-nos més enllà dins el ciberespai, no solament amb les pantalles com es fa actualment. 

La creació d’aquest nou concepte de les diferents plataformes es produeix el 28 d’octubre del 

2021. 

Per part de META, dins la plataforma de Facebook hi ha “Facebook Gaming”. Neix el juny del 

2018 per fer la competència a Twitch i se centra en les retransmissions de videojocs. Però no 

és pròpiament una plataforma aliena a Facebook, sinó que es troba integrada dins del Facebook 

original i també es pot jugar a alguns jocs webs dins la xarxa social. 

 

 

 

 

 

 

 



16

FACEBOOK GAMING

● Naixement: 2018

● Obtenció d’ingressos dels creadors de contingut:

o Subscripció: 2,49€ (entre un 5% i el 30% se 

l’emporta Facebook).

o Donacions:

▪ Una estrella (nom que rep la moneda 

virtual) � 0,01€ pel creador de contingut. Es poden canviar per:

● 95 estrelles → 1.99€

● 250 estrelles → 4.99€

● 530 estrelles → 9.99€

● 1.200 estrelles → 19.99€

● 3.000 estrelles → 49.99€

● 6.400 estrelles → 99.99€

o Facebook s’emporta un 30%, en el cas del paquet 

d’estrelles més petit, i un 5%, en el paquet més gran.

o Els paquets són més cars si es compren des del mòbil.

o Anuncis:

▪ Depenent del nombre d’espectadors.

▪ Època de l’any, lloc des d’on es veu, dades demogràfiques, etc.

El model de subscripcions de monetització, Level Up, ofereix ajut addicional als streamers i 

els proporciona invitacions d’accés anticipat a jocs, a més d’altres avantatges exclusius pels 

socis. Molts dels punts que té Facebook Gaming amb aquest programa són molt similars o 

agafats del que ja va constituir Twitch en el seu moment:

● Insígnia de soci exclusiva.

● Stickers del mateix creador que es podran enviar pel xat de les retransmissions en 

directe.

● Accés anticipat a funcions i productes.

● Invitacions per provar noves funcions i enviar comentaris.

● Accés sense restriccions als anuncis “in-stream”.

● Accés a esdeveniments exclusius per creadors.
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● Ajuda per a jocs més personalitzada. 

 

Els requisits per poder entrar dins del programa de Level Up de Facebook Gaming són els 

següents: 

● Tenir una pàgina de creador de vídeos de joves que estigui activa, almenys, 14 dies i 

que l’usuari administrador sigui major de 18 anys. 

● Comptar amb almenys 100 seguidors de la pàgina del canal. 

● Haver fet retransmissions de continguts dels jocs etiquetats a la plataforma, almenys, 

quatre hores en els últims 14 dies anteriors. 

Cal destacar que el creador de continguts ha d’obtenir el Level Up  per poder  comptar amb 

molts punts per poder fer un bon contingut com la transmissió de continguts a 1080p amb 60 

fotogrames per segon, l’obtenció d’estrelles o el programa de subscripcions. Un cop passat el 

temps i a mesura que el canal vagi avançant, es podrà accedir al programa de “Socis”; similar 

al Level Up però amb més avantatges. 

Els usuaris també poden realitzar regals als seus creadors. Però només es pot accedir mitjançant 

una invitació que permet fer la compra d’altres subscripcions i regalar-les a altres usuaris del 

xat que: 

● Estiguin en el directe i no siguin subscriptors. 

● No comptin amb cap regal pendent. 

● La persona que els hi envia el regal no l’hagi bloquejada. 

● La pàgina o la transmissió no l’hagi bloquejat. 

● Compleixi  els requisits per ser subscriptor habitual. 

Poden fer la compra d’1, 5, 10, 25 i fins a 50 subscripcions. Una opció que només es troba 

contemplada pels usuaris de Facebook Gaming que utilitzin la plataforma a través dels mòbils. 

L’espectador tindrà uns 14 dies per activar aquesta subscripció. Els creadors reben els ingressos 

d’aquestes subscripcions, independentment dels destinataris dels regals. 
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Imatge extreta de Facebook Gaming 

2.2.2 YouTube 

La plataforma de YouTube comença l’any 2005. El primer vídeo de la plataforma es llença el 

24 d’abril del 2005 i avui dia es registren uns 5.000 milions de vídeos al dia. Però la plataforma 

no es trobava idealment dissenyada per fer emissions de continguts en directe. No va ser fins a 

l’any 2013 quan van permetre als creadors de contingut poder fer-los si tenien la xifra de 1.000 

seguidors, però que van baixar ràpidament per també facilitar aquesta opció als canals que 

tinguessin 100 subscriptors. 

YouTube Live menciona en el seu web que és una “eina senzilla que permet als creadors 

arribar a la serva comunitat”. En aquestes retransmissions es poden emetre esdeveniments en 

directe, fer classes, tallers… Com veurem amb Twitch, YouTube agafa la mateixa idea que la 

plataforma morada i introdueix un xat en directe on els seguidors poden interactuar amb el 

creador de contingut. Aquestes interaccions estan moderades per unes persones gràcies a unes 

eines que la mateixa plataforma proporciona, per evitar assetjaments o missatges malsonants; 
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també compta amb altres eines com, per exemple posar el xat en mode lent per poder llegir 

correctament tot el que mencionen els seguidors. Fins i tot una altra opció per poder desactivar-

lo.

Per norma general, es tendeix a pensar que els ingressos obtinguts a la plataforma de Google 

venen de la quantitat de visites, els likes generats i els subscriptors; però YouTube no funciona 

així. Els ingressos s'aconsegueixen gràcies als anuncis i, depenent del nombre d'anuncis que 

els espectadors han vist i la quantitat de clics que s'hagin realitzat dins d'ell, se'ns remunerarà 

amb major o menor quantitat.

YOUTUBE LIVE

● Naixement: 2013

● Obtenció d’ingressos dels creadors de contingut:

o Anuncis:

▪ Sense dades oficials.

● Remuneració diferent a cada país.

▪ El nombre de visites influeix en la quantitat de la remuneració.

▪ Paràmetres dels anunciants: visualitzacions, clics, país des d’on es 

veu.

● La plataforma es queda amb un percentatge d’aquests ingressos. 

(50% aproximadament).

o Filiació (Adaptació del sistema de Twitch):

▪ 5 nivells de filiacions, cadascuna d’elles amb els seus respectius 

avantatges.

● Cada nivell el pot personalitzar, amb les quantitats a pagar i els 

avantatges per cada usuari. (Han de ser revisats per Google).

Amb la filiació es poden crear avantatges exclusius per a aquells usuaris que  remunerin 

activament. Els avantatges són semblants als que s’observen a Facebook Gaming o Twitch com 

les insígnies, accés total dels continguts o anuncis.
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Tanmateix, els emojis i les insígnies en YouTube (personalitzades per nosaltres) no es veuen 

afectades pels diferents nivells. Per tant, es troben a l’abast de tots independentment del nivell 

en el qual estiguin. 

D'entre els avantatges amb què compta la filiació, s'aprecien: 

● Publicacions exclusives de contingut per als membres del canal. 

● Vídeos únics per als membres dels quals no gaudeixen aquell que només sigui 

subscriptor per a aquells que siguin solament subscriptors. 

● En aquesta opció es permet la visualització del contingut que es genera normalment per 

al canal abans que els subscriptors que no compten amb la filiació. 

● Podem promocionar els vídeos específicament per als membres. 

● Emissions en directe privilegiades per als membres. 

● Opció de poder parlar en el xat de membres durant els directes. 

Els requisits per poder obtenir la filiació a YouTube són més complicats que a la plataforma 

d’Amazon: 

● El canal ha d’obtenir un mínim de 1.000 subscripcions. 

● Ha de formar dins el programa de “Partners” de YouTube. 

● S’ha de tenir 28 anys o més. 

● El canal ha de comptar amb una finestra de “Comunitat”. 

● No deu ser marcat com material creat per nens. 

● No ha de tenir un nombre alt de vídeos no aptes massa elevat. 

○ Vídeos creats per a nens o amb reclamacions de música. 

● Acceptar els termes i les polítiques de la plataforma. 

Mencionar també que Youtube també ha començat amb el procés de regalar filiació com a 

Facebook Gaming o Twitch. Però és un fet que va començar el febrer del 2022 i que, de 

moment, aquesta funció només es troba en certes regions en funcions de prova com al Japó. 

Afiliació 

Mateix sistema que hi ha a Twitch, ja que amb l'afiliació aconsegueixes que la promoció i 

venda del producte o servei et permet obtenir un petit percentatge del total d'aquesta gestió. 
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2.2.3 Trovo.live  

L’empresa multimilionària Tencent Holdings, coneguda per tenir Riot Games, és la propietària 

de Trovo. Cal mencionar la importància que suposa que Tencent entri en el mercat de 

plataformes i serveis, ja que és una de les empreses amb més capital i propietats de videojocs, 

que és una de les categories que més es retransmet a Twitch.  

Tencent va comprar la plataforma Madcat que estava en fase “beta”, és a dir en proves fins que 

decideixin llençar-la i donar-la a conèixer a un públic més general. Un cop comprada va passar-

se a dir Trovo. L’any 2020 quan Microsoft va decidir tancar la plataforma Mixer, l’empresa 

japonesa va invertir 30 milions de dòlars en el seu programa de creadors associats: Trovo500 

(Chalk, 2020). Actualment, ja no es troba en fase beta, però la plataforma estan en constant 

canvi, més que Twitch, de fet hi ha incoherencies a la seva pàgina principal pel sol fet de 

traduir-la al castellà. Si ens hi fixem en anglès (Trovo, 2022: s.d.) es parla de subscripcions de 

nivell 1 a 100 gemes, és a dir a 1$. En canvi, a la versió castellana només s’esmenta que el 

creador s’emporta 2,50$ (Trovo, 2022: s.d.), cosa que implica que les subscripcions costen 5$.  

Ens agradaria destacar que la interfície de Trovo és molt similar a la de Twitch. En els dos 

casos la pàgina principal ens mostra continguts que ens podrien interessar.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Imatge extreta de la pàgina “Home” de Trovo. 
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Imatge extreta de la pàgina inicial de Twitch. 

 

Com veiem se’ns mostren els directes que més gent veu o que poden ser rellevants per 

nosaltres. Tanmateix, la semblança crida encara més l’atenció quan mirem les pàgines 

“Browse” i “Trending”.  

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 

Imatge extreta de la pàgina inicial de Twitch. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Imatge extreta de la pàgina “Home” de Trovo 
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TROVO LIVE

● Naixement: Desembre 2021 deixa la seva fase beta (L3xis -
YeaH, 2021: s.d.). Propietat de Tencent des del 2020 (Guiñón, 
2020)

● Obtenció d’ingressos dels creadors de contingut: (El creador 
de contingut obtindrà el 50% dels ingressos, el 30% anirà a 
Apple Store i Google Play i el 20% a Trovo)

○ Gemmes: Moneda virtual de Trovo, per tant, el sou dels streamers es 
calcula amb gemmes. Aquests poden cobrar en efectiu les gemes o 
intercanviar-les per elixir. (100 gemes = 1$)

○ Subscripcions: Tot i les dades mencionades a la pràctica les subscripcions 
costen més 

■ Nivell 1 (100 gemmes):
■ S’obtindrà 8 emoticones del canal
■ Es desbloqueja l’emblema del canal segons diu que ets 

subscriptor del canal i el color d’usuari passarà a ser daurat
■ Nivell 2 (250 gemmes): 

■ Obtenen els beneficis del nivell 1 als quals se'ls sumen uns 
altres. 

■ S’obtindrà 18 emoticones del canal.
■ Resolució de vídeo exclusiva a 1080p i permet endarrerir el 

directe.
■ Segons el criteri de cada creador de contingut rebran altres 

beneficis.
■ Nivell 3 (450 gemmes):

■ Assoleixen els beneficis del nivell 1 i 2 als quals se'ls 
sumen uns altres. 

■ S’obtindrà 28 emoticones del canal
■ Segons el criteri de cada creador de contingut rebran altres 

beneficis
○ Elixir: Envien un encanteri en forma de missatge i animació que indica que 

s’està recolzant al creador de contingut. Per cada 1.000 elixirs donats 
l’usuari rebrà 500 gemmes o 5$.

■ 100 elixir → 0,99$
■ 500 elixir → 4,99$
■ 1.000 elixir → 9,99$
■ 5.000 elixir → 49,99$
■ 10.000 elixir → 99,99$
■ 25.000 elixir → 249,99$
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2.2.4 Twitch.tv  

Segons indiquen en el seu apartat de “Sobre nosaltres”, Twitch es defineix com un lloc on 

milions de persones s'uneixen cada dia en directe per “xatejar, interactuar i crear el seu propi 

entreteniment”. Una plataforma on es podrà veure gran diversitat de continguts: 

 

Jocs Aire Lliure i viatges 

Música Conversacions 

Talk Shows Menjar i beguda 

Esports Esdeveniments especials 

També destaquen que la plataforma és com una mena de lloc on poder “compartir el teu 

somni”, en un entorn de contingut “més creatiu” on la gent es pot portar les seves passions i 

ells citen textualment: “t’ajudarem a crear una comunitat al voltant aquestes”.  

Traduït en un llenguatge més simplificat, Twitch és una plataforma de continguts en streaming, 

és a dir, en directe, on qualsevol usuari pot participar emetent un contingut i, al mateix temps, 

aconseguint interactuar amb tota aquella gent que estigui mirant en aquell moment i que vulgui 

participar. Això comporta que una persona que faci retransmissions regularment pugui 

finalment crear-se una comunitat de seguidors. Al mateix temps, l’usuari passa a ser creador 

de contingut i es crea una marca seva entorn a la seva forma de ser, el que emet, el possible 

marxandatge…  

El rerefons de la plataforma (Histografías, 2021: s.d.) s’inicia al 19 de març del 2007. Justin 

Kan llença a la xarxa una plataforma que retransmetia la seva vida les 24 hores de la setmana; 

la web s’anomenava: Justin.tv. Passat un temps, la web s’obre a la xarxa sencera, on tothom 

podia començar a retransmetre el seu contingut en directe. Dins el web, la categoria amb més 

retransmissions va ser la de “jocs”; és per això mateix que els mateixos creadors llencen al 

mercat Twitch.tv. La nova plataforma es convertiria en un spin-off enfocada cap a les 

competicions esportives de videojocs, els eSports. 

La crescuda de Twitch va ser tan alta i ràpida fins al punt que Justin.tv va tancar per invertir 

tots els seus recursos a la primera. Va ser així quan Twitch Interactive va passar a mans 

d’Amazon per la quantitat de 970 milions de dòlars (El País, 2014). Avui en dia, Twitch compta 
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amb més de 140 milions d’usuaris actius al mes (Wise, 2022: s.d.), amb més de 30 milions de 

visualitzacions al dia (Iqbal, 2022: s.d). 

2.3 Anàlisi de mercat i de l’evolució de la plataforma 

2.3.1 Quina posició i relació té amb els competidors 

Twitch ocupa la posició número u en el seu mercat. Aquesta dada la podem extreure a través 

del nombre d’usuaris que té la plataforma, és a dir el nombre de canals que emeten en directe; 

de la xifra d’espectadors o del nombre d’hores que va veure la gent d’aquells directes emesos 

(Clement, 2021: s.d.). Aquestes dues variables, però, els hi hem d'afegir una problemàtica greu, 

el fet que aquestes dades no són públiques, ja que són empreses privades. No obstant això, han 

sorgit plataformes que sí que les mostren. El que és interessant d’elles és que els creadors i 

usuaris de les tres grans plataformes de retransmissió en directe comparteixen la informació i 

la validen. Hi ha serveis de pagament que també ho mostren i en la gran majoria de casos les 

xifres coincideixen.   

Així doncs, durant l’últim quadrimestre de 2021 Twitch va tenir 5,790 bilions (anglesos), que 

serien 5.790 milions d’hores vistes d’espectadors tal com ho entenem nosaltres (Clement, 2022: 

s.d.). Pel que fa a les dades més actuals el gener de 2022 hi va haver a la plataforma 

2.166.987.000 d’hores vistes. Respecte al mateix quadrimestre la mitjana d’espectadors era de 

2,585 milions de persones. El rècord d’espectadors es va produir el mateix any 2021, en concret 

l’11 de gener, amb 6.577.002 (TwitchTracker, 2022: s.d.). Per entendre la gran quantitat 

d’audiència que està tenint Twitch, cal dir que el maig de 2021 va ser el mes amb més hores 

vistes des del setembre de 2012, amb un total de 2.307.473.592 (TwitchTracker, 2022: s.d.). 

Pel que fa a la quantitat de canals que emeten en directe al mes de gener de 2021 van ser 

8.555.092. El repunt de canals actius també va ser el gener de 2021 amb 9.894.745 de canals 

actius. (TwitchTracker, 2022: s.d.) Si es vol afegir la productivitat d’aquests creadors de 

continguts a la plataforma, veiem que al tercer quadrimestre de 2021, amb una mitjana de 

7.356.824 canals actius (TwitchTracker, 2022: s.d.), es van emetre 222.900 milions d’hores 

(Clement, 2022: s.d.). 

Per comparar amb les altres plataformes i principals competidors parlarem de les mateixes 

dates temporals. Malgrat això, les dades que estenen són escasses, ja que no hi ha un servei de 

seguiment i la plataforma no facilita les dades corresponents. Durant el tercer quadrimestre de 

2021 es van veure 1,131 milions d’hores de directes a YouTube (Clement, 2022: s.d.) i 1,293 
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a Facebook (Clement, 2022: s.d.). Els creadors de contingut de YouTube van emetre 8,4 

milions d’hores, aquesta xifra és la segona més baixa des de 2019 (Clement, 2022: s.d.). En el 

cas de Facebook es van retransmetre 17,1 milions d’hores (Clement, 2022: s.d.). 

També és interessant saber que els últims mesos de l’any 2021 tenen dades més baixes que la 

resta de l’any perquè és quan el boom de la quarantena va començar a estabilitzar-se. Per tant, 

podem veure que els repunts o rècord de xifres estan a principis d’any. Tot i això, les dades i 

tendències entre les plataformes vistes amb l’exemple del tercer quadrimestre de 2021 poden 

extrapolar-se. La petita excepció que ressalta és el fet que les hores vistes de Facebook Gaming 

augmenten des del seu inici. Malgrat això, Twitch despunta per la seva consolidació i el gran 

poder de convocatòria que té en el mercat competitiu.    

2.3.2 Serveis que han fracassat, el cas de Mixer  

Com ja havíem avançat en algun dels punts anteriors, el cas de fracàs o tancament  més sonat 

va ser el de Mixer de l’empresa Microsoft. Aquests van anunciar que al dia 22 de juliol de 2020 

es deixaria d’oferir el seu servei i molts diaris digitals, concretament els que se centraven en 

videojocs, ho van difondre. A més, van aconsellar o instar als creadors de continguts de la seva 

plataforma a emigrar cap a Facebook Gaming, ja que els acords es mantindrien o intentarien 

facilitar (Guiñón, 2020). De fet, Microsoft va emetre un comunicat explicant que col·laborarien 

amb l’empresa que recomanaven (Díaz, 2021). Els motius, però, del tancament van ser que la 

crescuda i la rebuda del públic no va ser l’esperada. Tot i això, diaris de videojocs com 

Esportmaníacos, apuntaven que la plataforma havia tingut unes xifres “bones” l’any 2019.  

Per contextualitzar i deduir algunes causes més del possible tancament de Mixer, era el fet que 

en aquell moment Twitch no pagava a cap creador de contingut perquè retransmetés en directe 

a la seva plataforma. Tampoc ho fa actualment o no ha sorgit cap creador de contingut amb 

aquest cas. En canvi, qui sí que apostava per aquest model de compra d’usuaris era Mixer. Ara, 

els màxims exponencials d’aquesta tècnica són YouTube i sobretot, Facebook (Díaz, 2021). 

Així doncs, Twitch tenia un gran nombre d’espectadors i creadors de continguts a la seva 

plataforma sense invertir diners. En canvi, Mixer tot i fer-ho, no va aconseguir superar mai al 

seu principal competidor, tot i haver fitxat a un dels creadors amb més espectadors del món (El 

Mundo, 2019). 



27

2.3.3 Les diferents audiències que hi ha a la plataforma

Una de les característiques més interessant de Twitch és que la gran majoria d’espectadors es 

fan un perfil per poder seguir i subscriure's als seus canals preferits. Això fa que el creador de 

contingut pugui saber diverses característiques de la seva audiència. Tot i això, les dades no 

es mostren. Malgrat això la gran majoria de les persones que miren Twitch estan dins les 

generacions mil·lennista i la generació Zeta. 

2.4 Obtenció d’ingressos a través de Twitch

La plataforma compta amb diversos sistemes per poder generar beneficis econòmics a partir 

del contingut del canal:

TWITCH

● Naixement: 2011 (Propietat d’Amazon des del 2014)

● Obtenció d’ingressos dels creadors de contingut:

o Subscripcions: (La plataforma es queda amb un percentatge 

dels ingressos)

▪ Prime: Subscripció que compten aquells usuaris els quals tenen amb 

un compte en Amazon Prime.(Prime Gaming, 2022: s.d.) No té cap 

cost addicional i per a aquelles persones que no comptin amb Prime, 

tenen l'opció d'iniciar un període de prova d'un mes. La renovació en 

aquest cas no es realitza de manera automàtica cada mes. 

▪ Nivells 1, 2 i 3: Són unes subscripcions per a un canal que es renoven 

de manera automàtica (tret que l'usuari cancel·li aquesta renovació). 

● Nivell 1(3,99€) :

o Permet veure el contingut ofert sense anuncis, poder 

accedir al “Xat de subscriptors” (no afecta el xat en 

mode lent)

o Veure transmissions especials per als subscriptors i 

obtenir una ranura extra per a les emoticones especials 

del xat. 
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o Els beneficis d'aquesta subscripció són pràcticament 

les mateixes que les dels subscriptors Prime. 

● Nivell 2 i 3 (7,99€ / 19,99€):  

o Obtenen els beneficis del nivell 1 als quals se'ls 

sumen uns altres.  

o Compten amb més emoticones addicionals (5 ranures 

d'espai).  

o Els subscriptors d'aquests rangs poden modificar 

aquestes icones: 

▪ Els del nivell 2 podran aplicar-los un filtre 

mentre que els del 3 podran aplicar-li 2 filtres 

(aquestes modificacions han d'estar habilitades 

pel canal). 

o Permetre a l'usuari subscrit que compti amb una 

estrella en el seu nom; aquesta estrella podrà ser 

modificada pels propietaris del canal per poder 

substituir-la per un altre model propi.  

● Reben un emblema especial que variarà en funció de la 

quantitat de mesos que hagin estat subscrites al canal. 

o Bits i Cheers: Monedes virtuals que es transformen en una mena de missatge 

o icona que indica que s’està recolzant al creador de contingut (La plataforma 

es queda amb un percentatge dels ingressos) 

▪ 100 bits → 1,53€ 

▪ 300 bits → 3,28€ 

▪ 500 bits → 7,65€ 

▪ 1500 bits → 21,81€ 

▪ 5000 bits → 70,42€ 

▪ 10.000 bits → 137,87 € 

▪ 25.000 bits → 336,79€  

o Aparador de marxandatge: Acord de patrocini. A l’espectador li sortirà 

durant l’emissió en directe una opció per poder obtenir aquest producte o 
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servei amb un descompte. La transacció fa que el creador de contingut 

s’emporti un petit percentatge de la transacció realitzada. 

o Anuncis: Part dels ingressos a partir dels anuncis que es reprodueixin en el 

canal. 

▪ Es pot determinar la duració i la freqüència mitjana de duració. 

▪ Les xifres varien molt en el nombre d'anuncis i anunciants que 

vulguin emetre en el  canal, donat que dependrà del nombre 

d'espectadors que el canal. 

▪ Aquests paràmetres marcaran la quantitat d'ingressos que es rebin per publicitat; ja 

que no es compta amb dades específiques del que es pot arribar a ingressar per ells. 

2.4.1 Requisits per poder obtenir el programa d’afiliació de Twitch 

Els requisits són bastant assequibles per poder obtenir, donat que no són gaire exigents: 

● S’ha d’haver aconseguit, almenys, 500 minuts d’emissió en els últims 30 dies. 

● Aquests 500 minuts s’han hagut d’obtenir en uns 7 dies d’emissió en els últims 30 

dies. 

● Haver assolit una mitjana de 3 espectadors simultanis els últims 30 dies. 

● Tenir 50 seguidors al canal. 

Un cop obtingut el programa d’afiliació, s’haurà de proporcionar les dades corresponents a la 

plataforma per poder obtenir els ingressos: 

● Informació general bàsica. 

● Signatura de l'acord del programa d’afiliats de Twitch i l’acceptació del programa. 

● Comunicació amb Amazon de les dades fiscals, omplint els qüestionaris 

corresponents de drets d’autor i la fiscalitat del servei. 

● Indicació d’on volen que enviïn els pagaments. 

○ Ingrés compte bancari. 

○ Transferència. 

○ PayPal 

○ Xec 

○ Retenció de pagaments fins que s’indiqui quan es vol rebre. 
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Avançat el temps i amb més crescuda del canal, es passarà a aconseguir el programa de socis. 

És un programa molt similar al d’afiliació, però compta amb més avantatges que el programa 

d’afiliació. 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

Imatge extreta de l’apartat de FAQS de Twitch.tv 

 

 

 

 



31 

3. El periodisme a Twitch 

3.1 És periodisme el que es fa a Twitch?  

Considerem que per determinar si és periodisme o no el que es fa a Twitch era necessari 

explicar-ho a partir de l’experiència de professionals del món del periodisme que tenen un 

projecte a la plataforma morada d’Amazon. Tot i que hi ha moltes persones professionals i no 

professionals del món del periodisme que tenen un canal a Twitch, hem volgut entrevistar a 

persones que destaquen per la seva trajectòria professional, la seva marca personal i també pel 

seu volum de seguidors i espectadors a la plataforma líder d’streaming. Per tant, d’alguna 

manera les persones escollides podrien considerar-se casos d’èxit salvant les distàncies entre 

uns i altres si parlem de retribució econòmica a la plataforma de Jeff Bezos. Hem tingut 

l'oportunitat d’entrevistar a Siro López, Roc Massaguer (OutConsumer), Gerard Romero, 

Carles Tamayo, Paula Quintana (Maldita) i Sergio Gregori (Furor TV). Exceptuant el cas de 

Gerard Romero, la resta de professionals compagina la seva feina en mitjans convencionals o 

de manera autònoma a banda de Twitch. Això vol dir que els seus canals de Twitch no són 

necessàriament la seva feina principal.  

Les entrevistes realitzades en aquest treball als periodistes apunten a la mateixa direcció però 

amb matisos. A cadascuna de les entrevistes hi ha preguntes semblants i d’altres més 

especialitzades a la persona entrevistada. En totes les entrevistes hem volgut que els entrevistats 

ens fessin una valoració personal sobre el que fan en els seus canals de Twitch. D’aquesta 

manera podríem determinar si el que fan, segons el seu contingut i el que diuen, és periodisme 

o no. En trets generals, les sis persones han assegurat que el que fan en el seu canal de Twitch 

és periodisme, però la justificació d’aquesta afirmació ha sigut diferent en cadascun dels sis 

casos.  

La sensació del grup de treball respecte a si és periodisme o no el que es fa a Twitch ha anat 

canviant en funció de les respostes que ens proporcionaven els convidats. Cal distingir que els 

sis perfils escollits es diferencien dins del periodisme, ja que tres periodistes fan contingut 

esportiu, un fa periodisme d’investigació i dos elaboren continguts d’actualitat política i social. 

Aquesta diferenciació és important a l’hora de veure l’adaptació dels continguts a la plataforma 

lila, la fidelització i l'engagement que genera amb l’audiència.  
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3.2 Segons els periodistes i creadors de contingut 

Des dels inicis d’aquest projecte hem tingut clar que teníem l’obligació de parlar amb 

professionals del món del periodisme que tinguessin repercussió en la plataforma de Twitch. 

A més, com a consumidors habituals d’aquesta plataforma, coneixíem prèviament la trajectòria 

i el treball d’alguns dels entrevistats. Arran de la pandèmia alguns professionals del món del 

periodisme van optar per obrir-se una finestra en la plataforma líder del streaming per diferents 

raons, però quan es comencen a monetitzar els continguts i es formen comunitats d’usuaris que 

donen suport als directes tot comença a perfilar-se com un negoci. Tenint en compte el nombre 

d’usuaris i de subscriptors, els periodistes especialitzats en esports són els que millor s’han 

adaptat a Twtich i els que tenen més èxit si parlem de retribució econòmica. Tot i això, hem 

volgut buscar diferents perfils de professionals encara que molts d’ells no han pogut o volgut 

contactar amb nosaltres. Una de les característiques de la plataforma d’Amazon, que 

precisament destaquen els streamers, és l’apropament amb l’audiència. No obstant això, aquest 

apropament és una mica difós quan es tracta de voler contactar amb aquestes persones més 

enllà del xat en els directes. En certa manera no deixen de ser, en alguns casos, persones 

públiques amb una alta repercussió a més de líders d’opinió. És per això que poden arribar a 

ser inaccessibles, sobretot aquells que tenen molta audiència com per exemple Rubén Martín.   

Siro López és un reconegut periodista esportiu de 66 anys amb una llarga trajectòria en el món 

de la comunicació i el periodisme. Ha col·laborat en mitjans i programes com GolTV, la COPE, 

Punto Pelota, Telemadrid, Sport, Teledeporte i Colgados del Aro, entre d’altres. Actualment, 

encara col·labora amb mitjans tradicionals i a més té un canal de Twitch des de fa poc més 

d’un any aproximadament. Entre la comunitat espanyola d’streamers és conegut afectuosament 

com “l’avi de Twitch” per la seva edat. Ha aconseguit obrir-se un espai i dirigir-se a un públic 

quatre generacions més jove que ell amb molts seguidors i subscriptors en molt poc temps.  

Durant l’entrevista, Siro assegurava que “Clar que es pot exercir el periodisme a Twitch. De 

fet, jo ho faig i busco cada vegada continguts que tinguin relació amb el periodisme. 

Pròximament amb en Roc Massaguer començarem a narrar partits de la Lliga Femenina de 

Bàsquet i durant la Setmana Santa narraré el torneig més important del món del Futbol 

Benjamí”. A més, afegia: “Jo delimitaria la paraula periodisme, crec que al final és 

comunicació. Llavors es pot fer periodisme i es pot fer entreteniment com fan els streamers 

més coneguts com Ibai que mai ha pretès ser periodista. Twitch és una plataforma ideal que 

entrellaça dos mitjans de comunicació com són la ràdio i la televisió”.  
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Roc Massaguer, també conegut com Outconsumer, ha treballat com a periodista per la ACB, 

col·laborador a Catalunya Ràdio i en altres mitjans tradicionals reconeguts. Va ser un dels 

pioners en crear contingut en plataformes com Youtube i també va emigrar cap a Twitch fa 3 

anys. Va canviar de plataforma “perquè els directes no funcionaven tan bé i perquè em van 

posar dos strikes”, explicava. A diferència de Siro, Roc assegura rotundament que no fa 

periodisme a Twitch. “No soc molt amant de les etiquetes, les línies cada cop són més difuses 

i en realitat no és important. Jo crec que el periodisme per a mi és explicar coses a la gent que 

són interessants perquè sàpiguen i entenguin millor com funciona el món en base a la teva 

experiència, punt de vista i amb una capacitat pròpia de comunicació. Jo el que faig són 

entrevistes a persones per a conèixer-les millor. Per tant, no crec que estiguem interpretant el 

món. No són entrevistes d’actualitat, divulgatives o de coses molt concretes del seu àmbit”, 

reflexionava.  

Gerard Romero és un periodista esportiu que va treballar durant més de catorze anys a 

l’emissora líder catalana RAC1 com a corresponsal del F.C. Barcelona. Ell és un cas peculiar, 

ja que va decidir abandonar la seva carrera professional vinculada a un mitjà tradicional 

l’octubre de 2021 per dedicar-se completament al seu projecte personal amb el seu canal de 

Twitch Jijantes. “Sense el show no seria entretingut, seria una ràdio en un mitjà convencional. 

Twitch es diferencia en això, ha d’haver-hi show per distingir-ho dels mitjans convencionals”. 

Actualment, Gerard Romero acumula audiències amb una mitjana de 3.000 espectadors 

simultanis en directe i amb més de 95.000 seguidors al seu canal de Twitch (TwitchTracker, 

2022: s.d.). Té els drets per fer resums de partits de futbol de la primera divisió espanyola, fa 

entrevistes i, principalment, comenta l’actualitat esportiva del Barça. Durant la seva xerrada a 

l’Hospitalet Experience de l’1 de març del 2022 assegurava que va tenir “un gran creixement 

del canal de Twitch en poc temps” i que aquesta va ser una de les raons que el va impulsar a 

prendre la decisió d’apostar-ho tot per aquest projecte.  

La Facultat de Ciències de la Comunicació de la UAB juntament amb UGT van organitzar una 

jornada sobre els creadors de contingut on es van realitzar tres debats molt interessants amb 

convidats reconeguts. Aquesta trobada va tenir lloc el 17 de març de 2022 i el nostre equip va 

decidir assistir per enriquir el Treball Final de Grau i així tenir l’oportunitat d’entrevistar a un 

dels nostres candidats allà presents, Carles Tamayo. El jove periodista català de vint-i-set anys 

conegut pel seu canal de Youtube on fa reportatges d’investigació com “La secta del Palmar 

de Troya” i “Desmontant Im Academy” entre d’altres, també ha col·laborat amb mitjans 

tradicionals per la professionalitat del seu treball i l’impacte que té en les xarxes. Afirma que 
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“fa el que li dona la gana” quan li vam preguntar si creu que el que fa és periodisme. Afegia, 

tot seguit: “Jo quan faig un reportatge intento que sigui entreteniment. Jo vull que una persona 

que no li interessi el tema i més o menys de l’edat que sigui, de 15 o 40, pugui interessar-li. Jo 

t’ho explico d’una forma entretinguda. Però vull que t’entretinguis i que de pas aprenguis 

alguna cosa, crec que és l’ideal a les xarxes socials. Si això és periodisme o no... Tot el que 

dic és verídic, no hi ha res de ficció. Ara: què és periodisme?”.  

Durant aquesta mateixa jornada vam tenir l’oportunitat de conèixer a Sergio Gregori, 

periodista, analista polític, director de cine, productor audiovisual i fundador del mitjà online 

Furor TV. Ens va semblar un perfil molt interessant, ja que, a més de col·laborar amb mitjans 

tradicionals de televisió, el seu propi mitjà emet a través de Youtube i de Twitch. “Som un mitjà 

de comunicació. Des del mateix moment que formem Furor TV és un mitjà de comunicació, 

estem burocratitzats com això. Estem ara mateix dins del registre de prestadors de serveis de 

comunicació audiovisual. La nostra motivació no era en si mateix ser creadors de contingut a 

l'ús. Som gent especialitzada en l'àmbit periodístic”, explicava Sergio amb claredat. De la 

mateixa manera que els altres convidats, posava en relleu el debat sobre el periodisme que es 

fa: “Què és o no periodisme, ho podríem debatre. Jo crec que qualsevol producte o format que 

vingui a utilitzar les dinàmiques periodístiques es podrien associar a un gènere periodístic, 

però no tothom és periodista. Aquell que crea contingut divulgatiu o educatiu no crec que sigui 

periodista. Crec que ha d'haver-hi un mínim d'informació, de codi deontològic… Nosaltres 

assumim major responsabilitat que un usuari o creador de contingut a l'ús. El factor periodístic 

que motiva al nostre projecte és fonamental per a entendre les responsabilitats que hem de 

tenir respecte a uns altres”.  

Finalment, l’últim perfil que ens va concedir una entrevista va ser la periodista Paula Quintana 

del mitjà Maldita.es . Aquest perfil ens va donar l’oportunitat de veure un altre punt de vista. 

En aquesta ocasió, no només no parlàvem amb un periodista amb canal propi com a marca 

personal, sinó que a més era una diversificació d’un mitjà de comunicació reconegut en l’àmbit 

nacional com és Maldita.es, especialitzat a desmentir fake news. “Nosaltres considerem que sí 

fem periodisme. El que fem en els nostres directes és pràcticament el mateix sempre. És a dir, 

agafem un tema, portar a experts, plantejar nosaltres mateixos unes preguntes i que l'audiència 

també pugui plantejar-les. Creiem que és periodisme perquè de la mateixa manera que 

nosaltres podríem plantejar les preguntes als experts, transcriure-les i fer un article amb elles, 

el fem en directe com si fos un programa de TV. Òbviament que no amb la mateixa producció, 

però, al cap i a la fi, és periodisme perquè estem responent a preguntes que nosaltres mateixos 
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com a periodistes i ciutadans ens fem i alhora responem les preguntes que planteja l'audiència 

en el directe”, explicava. A diferència dels altres perfils entrevistats, el mitjà Maldita.es no 

acumula audiències multitudinàries. En paraules de Paula Quintana: “Els nostres directes són 

petitons, sempre hi ha entre les 300 i 500 persones. En algun directe pot sorprendre, però 

aquesta és la mitjana. Pot ser que la informació no atregui tant com el xou i l'entreteniment i 

tampoc atreu de la mateixa manera que la informació esportiva. [...]Nosaltres, al cap i a la fi, 

tenim xifres en els directes que es corresponen al fet que som un mitjà molt de nínxol, molt 

concret que ens dediquem a desmentir faules. Al final jo crec que la gent que segueix a Maleïda 

és perquè ja ens coneix i s'ha traslladat a Twitch”.  

Després de parlar amb aquests sis perfils, la percepció sobre si es fa periodisme o no a Twitch, 

almenys segons els entrevistats, continua sent una mica difusa. Per aquesta raó creiem adient 

una visió més acadèmica sobre aquest concepte. No busquem determinar estrictament si és 

periodisme el que es fa a Twitch, volem plantejar si aquesta plataforma hauria de ser l’inici 

d’un projecte periodístic. A més, és necessari conèixer i identificar quines són les mancances i 

els avantatges que podria tenir iniciar un projecte des de zero en aquest espai del sistema 

comunicatiu.   

3.3 Narratives audiovisuals a Twitch 

3.3.1 Gameplay 

La temàtica inicial de Twitch van ser els videojocs, de fet, avui en dia encara ho és. Per tant, 

com tots els videojocs formen part de la narrativa gameplay, aquesta sobrepassa la categoria 

Just Chatting, tot i que aquesta com a etiqueta individual és la que té més espectadors. Per 

definir el concepte gameplay s’ha de tenir en compte que hi ha dues dificultats. La primera és 

la barrera lingüística, en l’àmbit dels videojocs els anglicismes i la terminologia anglesa avança 

ràpidament comparant-la amb la catalana. Cal mencionar que gameplay és una paraula 

polisèmica i no se l’ha de confondre amb el significat de jugabilitat, però en català no hi ha una 

traducció exacta del tipus de relat audiovisual que es vol explicar. L’altre problema és que no 

hi ha una definició clara de què es considera videojoc. Per exemple, el famós títol The Sims no 

seria un joc -els autors parlen de games, és a dir jocs, però es pot interpretar com a videojocs-, 

ja que no té un objectiu explícit (Crawford, 2003). En canvi, per a altres autors un videojoc pot 

ser: “Una activitat amb algunes normes que es realitza per obtenir un resultat” (Salen and 

Zimmerman, 2003),  i The Sims sí que podria entrar en aquesta definició. 
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Malgrat tot el que s’ha esmentat, la gran majoria de glossaris o diccionaris sobre la cultura 

gamer coincideixen a l’hora de definir els gameplays (GamerDic, 2015: s.d.). L’únic punt que 

ens suscita discrepància és que s’anomeni la narrativa com a sinònim o semblança d’un tutorial 

d’un videojoc (Goche, 2020). És cert que aquesta mena de vídeos poden ensenyar la jugabilitat 

d’un videojoc, però la finalitat principal no és aquesta, sinó que l’espectador busca entretenir-

se. En concret, a Twitch l’espectador busca els comentaris i les reccions de l’streamer que li 

agrada. 

Així doncs, el format del gameplay consisteix en el fet que un creador de contingut mostri la 

partida del videojoc que ha fet o, en el cas de Twitch, duu a terme. Aquesta definició és 

generalitzada, ja que el pas del temps, la gran diversitat d’usuaris que es graven emprant la 

narrativa i les modes han modificat aspectes més o menys notoris en la manera de fer 

gameplays. 

Mostrar la pantalla del videojoc sense cap mena d’edició i un càmera que els enfoca és el format 

de gameplay més arcaic i cada vegada menys utilitzat. L’inici d’aquesta narrativa no és exacte 

perquè el sol fet de penjar a internet una partida de videojoc ja es considera un gameplay. A la 

comunitat espanyola un dels referents que va començar amb aquesta narrativa a YouTube va 

ser Willyrex (Díaz, 2010: s.d.). Actualment, les persones que duen a terme aquesta manera de 

fer gameplays a internet ho fan per preservar la seva identitat. 

A partir d’aquest inici el gameplay es va traslladar a Twitch, però els creadors de contingut 

també es gravaven ells mateixos. Fins i tot, com ja hem esmentat amb anterioritat, allò que ha 

acabat sent més important han estat els comentaris i reaccions de streamer. Això últim pren 

més importància a la Twitch pel fet que els espectadors poden preguntar i expressar sobre 

qualsevol cosa, sigui del videojoc o no. Això retroalimenta el fet que el jugador expressi allò 

que sent i, per tant, la jugabilitat o les habilitats que pot mostrar durant el gameplay passen a 

un segon pla. 
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3.3.2 Sèries i competicions de videojocs 

Aquesta secció o narrativa consisteix a ajuntar els gameplays de molts creadors de continguts. 

Tots juguen al mateix joc, de manera que interactuen entre ells, però, cada streamer emet el 

seu gameplay i ja està. És una excepció veure una competició o sèrie on es vegin la cara de dos 

emissors. El que sí que passa és que el personatge o avatar d’una altra persona aparegui al 

mateix lloc que el de la persona que està emetent el vídeo i parlin o facin alguna acció junts. El 

fet característic d’aquest relat és la rellevància que té l’usuari, perquè és ell qui decideix quina 

perspectiva de la sèrie o competició vol veure. És a dir, en una sèrie de rol del GTA, l’espectador 

pot optar a veure la perspectiva de l’streamer que interpreta el paper d’un lladre, la del policia 

que atrapa al lladre o la d’un personatge que està a l’altra punta de la ciutat i no sap que ha 

passat. A vegades el públic de la sèrie o competició mira més d’un stream alhora per poder 

veure el que passa en punts diferents. 

Innovacions que s’han introduït en aquesta manera de crear contingut s’ha pogut veure en sèries 

com Squid Game Minecraft (Romero, 2022). En ella no només es veia el punt de vista dels 

jugadors, sinó que els espectadors també tenien la possibilitat de veure la perspectiva d’aquells 

que muntaven i manaven les indicacions. És a dir, a la sèrie original de Netflix els soldats de 

vermell són qui porten als jugadors d’una sala a una altra. Doncs, als videojocs passava 

exactament igual, però podies veure en directe com coordinaven la coreografia dels soldats, 

sentir comentaris que els jugadors no escoltaven o veure la persona que parlava per l’altaveu 

(Elisa Waves, 2022: s.d.). 

 

3.3.3 Just Chatting 

Una de les categories més utilitzades de Twitch és el Just Chatting o Charlando. Aquesta 

narrativa és la més senzilla d’implementar, però comporta una gran destresa a l’hora de 

comunicar. El format d’aquest relat consisteix en el fet que l’streamer es gravi ell mateix i 

interactuï amb el seu públic. Les habilitats comunicatives del creador de contingut es mostren 

en la seva esplendor perquè ha de poder parlar durant unes quantes hores amb un grup de 

persones que no té identificades i poden, o no, fer qualsevol mena de pregunta. També cal 

mencionar que en aquesta narrativa els emissors reaccionen tant als comentaris dels 

espectadors com a vídeos que els hi envien o que ja volien comentar.  
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Aquesta manera de crear continguts té moltes variacions, algunes d’elles les veurem a 

continuació: 

3.3.3.1 Música i Art 

En el cas de les dues categories de Twitch tenen el mateix mètode que el Just Chatting amb la 

diferència que en una el creador de contingut toca, fa o punxa música i en l’altra l’streamer 

dibuixa, il·lustra o es pinta el cos. 

3.3.3.2 Sales d’estudi 

En aquestes sales s’intercala el Just Chatting amb estones de silenci per poder concentrar-se i 

fer feina. El paper de l’emissor en aquesta narrativa és moderar quan es parla i quan es fa feina. 

Els espectadors a l’altra banda poden apuntar-se en una llista i dir en quina situació està el seu 

projecte o tasca que estan duent a terme, sempre que estiguin dins el termini de Just Chatting. 

També d’estaca d’aquesta narrativa que la música és imperceptible o molt relaxant i en moltes 

ocasions la decoració de la retransmissió també segueix el mateix estil. Una de les tècniques 

de gestió del temps més utilitzades és la Pomodoro, on es fan 25 minuts de feina i 5 de descans, 

això es repeteix quatre vegades i el descans final passa a ser d’entre 15 i 30 minuts.  

3.3.3.3 ASMR i Hot Tub 

Aquests apartats són els més polèmics pel que fa a la manera de narrar, ja que el format tant de 

ASMR (Del Rio, 2021) i Hot Tub (Gutiérrez, 202) estan hipersexualitzats. Com ja hem 

mencionat en un altre apartat, les polítiques de Twitch són molt restrictives pel que fa a les 

expressions de caràcter sexual. Tot i això, els creadors de contingut, la gran majoria dones, han 

sabut esquivar la censura i per això aquestes categories han acabat diferenciant-se de la 

narrativa tradicional de Just Chatting. 

L’objectiu principal continua sent interactuar amb el públic, però hi ha unes característiques 

molt especifiques que s’han de complir per entrar en aquestes subcategories. Pel que fa a 

l’ASMR, l’emissor acostuma a estar a prop de la càmera i encara més del micròfon per poder 

fer sons poc perceptibles per l’orella humana, però que el micròfon amplifica i causen plaer. 

Per aquest motiu les persones que fan aquests directes xiuxiuegen o abaixen la veu. A més, està 

de moda entre els streamers que fan servir aquest format utilitzar un micròfon que simula una 

orella humana. 
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D’altra banda, trobem els Hot Tub, aquest relat consisteix a estar en una piscina, normalment 

petita, de plàstic i en un espai tancat. L’streamer acompanya tota la narrativa anant amb 

banyador i si s’escau també porta un flotador. La dinàmica que s’empra més per interactuar 

amb l’audiència és que aquells que donen diners se’ls apunta a una pissarra o al mateix cos del 

creador de contingut. 

3.3.4 Talk shows i Podcast 

Aquesta narrativa també és molt semblant a la de Just Chatting, però tot i que s’interactua amb 

el públic i aquest és dels actors clau, l’atenció se centri en l’emissor i els seus convidats, si és 

que en té. Així doncs, els emissors tenen un tema del qual parlar i en algunes ocasions porten 

una pauta preparada per exposar els seus arguments. A més, el format de disseny que es mostra 

als espectadors també és semblant a l’anterior narrativa descrita, però  a la vegada que es mostra 

la cara del creador de contingut, l’audiència també veu la cara dels acompanyants. Moltes 

vegades els streamers comparteixen la pantalla de la xarxa social Discord, que la fan servir per 

fer videotrucades que tenen una qualitat d’imatge superior que altres negocis que ofereixen un 

servei similar. A més, Discord permet la creació d’un servidor on cada comunitat, amb les 

seves normes, es pot relacionar entre si. 

3.3.4.1 Entrevistes 

Aquest apartat funciona de manera molt semblant als Talk shows i Podcast, però el perfil i el 

relat és més periodístic. En aquesta narrativa l’streamer no és el focus d’atenció i la informació 

que interessa és la que dona l’entrevistat. Ara bé, tal com s’explicava a la introducció de les 

narratives, les categories de Twitch o les etiquetes la persona que emet en directe. Per tant, està 

sota el seu criteri designar si el que està fent ho denomina entrevista o Talk shows i Podcast. 

Malgrat això, la narrativa d’entrevistes a Twitch seguirà la pauta que hem esmentat i en cas 

que l’entrevistador tendeixi a afegir comentaris o desviï l’atenció de l’entrevistat cap a fer 

comentaris i donar la seva opinió la narrativa serà de Talk shows i Podcast. 

3.3.5 Esports 

Twitch posa en una categoria a part els esports. En aquesta categoria trobem en gran part 

narratives de Just Chatting, Talk shows, Podcast i entrevistes. L’única diferència és que el tema 

gira al voltant dels esports. Tanmateix, una narrativa que no s’ha comentat fins ara és 
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retransmetre l’esport que l’streamer està practicant en aquell moment, cosa que té molt a veure 

amb l’IRL. 

3.3.6 Esdeveniments especials 

 

El nom d’aquesta etiqueta és d’allò més descriptiu, només es posa quan hi ha un esdeveniment 

especial. El conflicte que genera és que no hi ha una narrativa concreta, ja que un fet únic per 

cada creador de contingut poden ser coses molt diferents. No obstant això, hi ha una de les 

narratives que és d’allò més rellevant i diferent de les altres. L’streamer que ha popularitzat i 

impulsat aquest format ha estat Ibai Llanos, portant a la plataforma sèries com First Dates o la 

competició Balloon World Cup 2021. Les principals característiques en ambdues 

retransmissions són la realització d’una peça audiovisual que podria trobar-se a la televisió, 

però que s’emet en directe i el tret de fer servir diverses càmeres. Com es veu aquesta narrativa 

s’ha basat en els gèneres d’entreteniment de la televisió, la diferència és que hi ha més 

espontaneïtat, ja que no és un vídeo editat, i, per tant, que en algun moment s’atura l’acció per 

parlar amb l’audiència de manera directa. Tot i això, si hi ha alguna manca de respecte entre 

els comentaris, que acostuma a passar sobretot quan apareixen dones en directe, només es 

permet enviar emoticones i fa que la interactivitat baixi. 

3.3.7 IRL 

Aquestes sigles signifiquen In Real Life, és a dir, fa referència al fet que es retransmet en directe 

un fragment de la vida d’una persona. La forma típica per emetre aquesta mena de relat és 

utilitzant el mòbil o una càmera i una tecnologia amb la qual es pugui emetre en directe. El fet 

de mostrar la vida, normalment en exteriors o fora del domicili, implica que el creador de 

contingut ha d’agafar la càmera a sobre, sigui amb la mà o amb un arnès. Un dels aspectes que 

genera molta interacció és dur altaveus perquè les donacions o subscripcions sonen pel carrer 

i acostumen a ser enginyoses o humorístiques per fer passar una mica de vergonya el creador 

de continguts. 

3.3.7.1 Cuina 

En aquesta subcategoria, es retransmet i es du a terme un IRL explicant una recepta de cuina o 

fent-la. Com a diferenciació de la gran majoria de continguts de IRL destaquem el fet que la 

càmera, la gran majoria de vegades, està fixa en un lloc i no és l’streamer qui la duu a la mà.  
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3.4 Categories i narratives que s’han adaptat al periodisme  

3.4.1 Entrevistes, Talk shows i Podcast 

Les categories i narratives més utilitzades pels periodistes a Twitch han estat les entrevistes i 

els seus formats derivats. 

Les tres categories aporten una fluctuació de públic nou, ja que l’entrevistat o els convidats 

poden difondre a través dels seus altaveus que col·laboraran en una retransmissió en directe. 

Carles Tamayo apuntava que quan era petit va conèixer a Buenafuente “gràcies a una 

entrevista que va fer a Pepe Rubianes”. A més, la possibilitat de parlar amb gent que interessa 

a la teva audiència fa un efecte crida. Per exemple, Siro López comentava: “Jo al matí no jugo, 

faig, entre cometes, periodisme i a la tarda-nit és quan jugo i tinc més o menys els mateixos 

espectadors. El dia que més audiència tinc són els divendres a la nit amb les entrevistes que 

faig a Gracias por venir. Són audiències de 150-160.000 espectadors”. 

El format té èxit perquè permet introduir informació, fins i tot sobre temes complexos, però 

d’una manera dinàmica gràcies al fet que hi ha més d’una persona en pantalla. Però la 

característica més interessant d’aquestes narratives és la capacitat de participació que tenen els 

espectadors. Ja sabem que aquest sistema de participació és el que diferencia Twitch de la ràdio 

i la televisió, la novetat és que això s’accentua a l’hora de fer les preguntes i el rumb que pot 

agafar la conversa. Tot i que el periodista modera les preguntes i les selecciona sembla un 

sistema més transparent, ja que els comentaris apareixen a la pantalla. Això crea una dinàmica 

mai vista, el públic pot mostrar al periodista allò que li interessa del tema que s’està tractant i 

allò que no han entès perquè aquest li repregunti a l’entrevistat. Al canal de Maldita.es (Maldita, 

2022: s.d.) es pot veure una aplicació modèlica, on els periodistes fan les preguntes típiques, 

però també es llegeixen les experiències i preguntes dels espectadors. 

3.4.2 Just Chatting 

El contingut que es crea en aquesta categoria no acostuma a ser de caràcter periodístic, però és 

una eina fonamental per fidelitzar l’audiència. De fet, Sergio Gregori de Furor TV afegia: “Jo 

amb el micròfon amb la informació des de la meva habitació puc generar un registre més 

col·loquial amb un ambient més distès, connectar més amb la gent... I precisament és quan més 

se subscriu la gent i finança el projecte. Ho fan, no quan veuen alguna cosa formal, de qualitat, 

on hi ha un projecte estrictament periodístic; sinó que en el nostre cas hem vist que la gent se 
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subscriu quan ens noten propers, que és als Charlando o als projectes on estem parlant en una 

habitació”. 

Tot i això, en aquesta categoria també hi ha aquells programes d’estil radiofònics que comenten 

les notícies del dia, és el cas de Radiocable o Facudiazt. El que es tendeix a fer és explicar o 

resumir les notícies dels mitjans i en alguns casos es comenten i es fan comentaris humorístics 

amb el públic.  

3.4.3 Esports i videojocs 

En ambdues categories és on es troben els periodistes que han sabut adaptar millor les 

narratives de Twitch al camp del periodisme. Els periodistes de eSports o videojocs, ja són 

nadius o han estat els primers a utilitzar les narratives que oferien YouTube i després Twitch. 

En canvi, els periodistes esportius s’han adaptat a elles des de zero. La seva adaptació tan ràpida 

s’ha degut a dos factors: el directe i l’infoentreteniment. El primer aspecte segons Roc 

Massaguer és el fet que “el periodisme esportiu s’adapta perquè l’esport en general viu del 

directe, és la seva gràcia. Aquí és on Twitch té el seu fort”. Pel que fa al segon factor, 

l’infoentreteniment en Gregori ens apunta que “els periodistes esportius ja sabien combinar 

informació amb entreteniment. A la televisió, ja que passa en programes on es fa show al 

voltant i es presta atenció a la pantalla tant per l’espectacle com per la informació. Era lògic 

que acabessin en una plataforma com Twitch”. 

Així doncs, els periodistes esportius i de videojocs han utilitzat les categories i narratives de 

Just Chatting, Entrevistes, Talk shows, Podcast i Esports.  

3.5 Periodisme esportiu 

Sara Pastor, directora de vendes de Twitch, relata l’enorme augment que ha viscut la categoria 

d’esports en l’àmbit nacional en un article del mitjà de comunicació Business Insider (Palacio, 

2021) “Si mirem a Espanya, tot el que s’ha fet al voltant del futbol, des de Ibai amb Messi, 

Christian Vieri, o inclòs Lando Norris en Fórmula 1... estem creixent molt en l’esport”. Una 

categoria que dins l’article mencionen que el contingut d’esports a Twitch ha crescut un 

1.300% durant el 2021 (Palacio, 2021). Segons les declaracions de la representant, Pastor creu 

que aquesta categoria està creixent tal com va succeir amb l’auge del contingut dels videojocs: 

“és un contingut que la gent (streamers) els hi apassiona i és la mateixa comunitat que els 

llença. El nostre rol és facilitar que hi hagi aquesta gent que li encanti aquest contingut i que 
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pugui fer el directe (streaming) com va fer Ibai amb Messi, i que després a qui li agradi l’esport 

també pugui gaudir-ho”. 

“(El periodisme) esportiu s’adapta perquè en general viu del directe, és la seva gràcia. Aquí 

és on Twitch té el seu fort”, així ho argumenta en Roc Massaguer. El llicenciat en ciències de 

la comunicació i creador de contingut afirma que la plataforma és ideal pels periodistes 

esportius, ja que conflueixen aquestes dues virtuts. Roc explica que aquestes narratives 

s’interpreten a través de la passió que posen els periodistes en els continguts en directe. 

Mateixes narratives que ho traslladen del mitjà de comunicació al món d’internet i assegura 

que “a internet, quan segueixes algú, ho fas per què t’agrada la persona, no pel seu contingut 

en concret”. Per aquest motiu ell conclou afirmant que “encaixen molt bé i és lògic que el 

periodisme esportiu, que té aquestes característiques, encaixi molt bé amb Twitch”. 

En Siro va començar el seu camí fent directes després d’una conversació amb Ibai .  Després 

de diverses experiències amb Colgados de l’Aro  (Colgados del Aro, 2021: s.d.) a YouTube, i 

després de la insistència del seu fill va obrir-se el canal a la plataforma d’Amazon. La mala 

experiència que va patir amb uns directes en solitari a YouTube no l’ha patit en Twitch, on les 

dades (TwitchTracker, 2022: s.d.) demostren que el seu canal funciona. Al ser qüestionat per 

les diferències entre fer periodisme fora i dins dels mitjans de comunicació, Siro destaca 

sobretot el temps que li poden dedicar a l’emissió dels continguts. “Un dels programes que més 

seguiment va tenir va ser el tancament del mercat de fitxatges dels equips de futbol durant el 

mes d’agost del 2021. Allà vam estar amb Ibai, Rubén Martín i vam dedicar vuit o nou hores. 

Això és impensable en el món de la ràdio o de la televisió perquè  estàs més coartat pels 

horaris”. El periodista recalca la llibertat que ofereix la plataforma per poder fer el contingut 

que un mateix vol i sense estar delimitat per unes pautes ni cap horari. 

L’autonomia per poder marcar els espais, el temps que hi poden dedicar cada dia i sense 

importar el dia i l’hora és un dels factors que més destaquen per poder treballar a la plataforma 

d’Amazon. “Aquesta és la gran diferència a Twitch: la llibertat que té el creador de contingut, 

en aquest cas, el periodista, per valorar l’actualitat i dedicar-li el temps que un mateix creu 

que li ha de donar”. Són els mateixos  periodistes els que són responsables de la informació, 

sense línies editorials o ningú al darrere que els pugui impedir o mencionar com han d’explicar 

els fets. 
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D’altra banda, un fet diferencial de la plataforma que destaca en Siro és poder comprovar 

exactament la quantitat d’espectadors que t’està veient a l’instant, amb dades podríem 

mencionar que quasi 100% certes de nombre d’espectadors que t’estan veient durant el directe. 

D’aquesta manera el reconegut periodista destaca que així “saps si aquell tema està interessant 

o no”. Unes audiències que per poder reflectir-les a la ràdio o la televisió són “una mica 

fictícies” mentre que a Twitch, no, donat que són uns comptes registrats. En tot cas, no es pot 

afirmar que les dades siguin totalment certes, però sí molt exactes. En el periodista esportiu ho 

explicava amb l’exemple del directe d’Ibai  amb les campanades de Cap d’Any: “Ibai va tenir 

una mitjana de 800.000 espectadors, però eren espectadors únics. A casa meva, per exemple, 

ho estàvem veient sis persones i allò no es va sumar. En canvi, en l’audiència televisiva sí que 

se suma”. (Llanos, 2022: s.d.) 

En tot cas, tornant a la conversa amb en Roc, pateix amb aquesta situació. El streamer considera 

que molts dels periodistes acudeixen a la plataforma morada no per voluntat. “Això és més una 

necessitat que una voluntat, penso [...] Tothom preferiria treballar en un mitjà o varis per tenir 

aquesta seguretat”, assegurava en Roc. I quan es refereix a aquesta assegurança, assenyala 

referint-se a una “estructura que et defensi i que t’obri portes”. En Roc menciona que pertànyer 

a un mitjà de comunicació t’obre uns camins que com a creador de contingut no es poden 

aconseguir: “Tu a Catalunya Ràdio trucaves i t’obrien moltes portes, que segurament no 

m’haurien obert dient: hola, soc en Roc Massaguer”. Ell també parla d’un sentiment de 

controvèrsia, donat que li agrada que els periodistes estiguin arribant a Twitch, però li preocupa 

perquè la plataforma menciona que és molt inestable per poder fer diners.  “Al final es fiarà a 

una personalitat. Això està bé, perquè et treus una mica la ingerència d’un mitjà concret i tens 

llibertat. Però també té el seu perill”, assegurava en Roc, extraient també la conclusió què 

“creure una persona és llei, també ens fa ser una mica menys plural”. 

Un altre fet important a destacar sobre els continguts periodístics que es fan a Twitch, en 

especial en l’esportiu, és el xou que pot donar per combinar la informació. Una combinació 

que fa que el públic objectiu que segueix el periodisme esportiu s’estigui traslladant a la 

plataforma. A periodistes com Paula Quintana de Maldita.es no la sorprèn aquest canvi que 

està patint el camp del periodisme: “per exemple, El Chiringuito està a Twitch fent directes 

abans dels seus programes de televisió i són molt seguits. Ja de per si el públic massiu que té 

el periodisme esportiu explica el fet que es traslladi a Twitch, és una cosa normal”. 
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Com ja s’ha comentat línies amunt, el periodisme esportiu ha sigut una de les categories de la 

informació que s’ha adaptat dins la plataforma morada. Ens detallava en Siro que Twitch dona 

peu a què es pugui fer una barreja entre el que és el món de la comunicació esportiva amb 

l'entreteniment. “Al final, tant a la ràdio com a la televisió existeix un apartat periodístic, si 

ets periodista, però també hi ha un apartat molt important que és l’entreteniment. Jo crec que 

es conjuminen les dues coses”, menciona el periodista gallec. Per consegüent, continua 

destacant que “a Twitch han arribat periodistes que es limiten a informar, opinar i entrevistar. 

Però també hem arribat altres que també fem el mateix i que també hem buscat entretenir. En 

el meu cas és així perquè jo m’ho passo fenomenal amb les coses que faig”. 

Sergi Gregori, el creador de Furor TV, diu que els periodistes esportius han trobat la clau 

d’aquesta barreja però des de temps de la televisió. El periodista explica que era totalment lògic 

que al final acabessin a Twitch: “a la televisió ja succeeix en programes on hi ha un xou al 

voltant i se li presta més atenció a la pantalla per aquest espectacle que per la mateixa 

informació”, afirmava en Gregori. El col·laborador també d’altres mitjans com la cadena de 

televisió Cuatro, explica que ha sigut la categoria que ha pogut entendre les correlacions que 

es produeixen a internet i a la plataforma i crítica als mitjans tradicionals: “han d’entendre la 

seva interacció i naturalitat, que manca d’ella”. Gregori menciona que els mitjans de 

comunicació no han de canviar la seva forma de treballar per una plataforma específica, però 

creu que “s’ha de continuar estudiant la forma per aconseguir-ho, per veure com les noves 

generacions poden connectar amb ells”. 

 

3.5.1 Cas de Gerard Romero 

El 16 de setembre del 2021 el periodista Gerard Romero, després de 14 anys seguint l’actualitat 

esportiva del Futbol Club Barcelona (RAC1, SER Catalunya), abandonava la ràdio després que 

l’emissora del Grup Godó l’apartés de les retransmissions esportives del club blaugrana. El 

periodista va publicar un tweet  en el seu compte personal explicant que la decisió que va 

prendre l’emissora li va generar molts dubtes, remarcant que al final havia arribat a la conclusió 

on la millor opció era “una sortida tranquil·la i obrir del tot una nova finestra” (Gerard 

Romero, 2021: s.d.). 

La finestra que esmenava era el seu reconegut avui dia canal de Twitch: Jijantes FC. El canal, 

obert el desembre del 2020 que des d’aleshores no ha parat de créixer (TwitchTracker, 2022: 
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s.d.) en quasi un any. També és cert que en Romero va esmenar en una xerrada organitzada per 

l’Hospitalet Experience l’1 de març del 2022, a la qual vam assistir, que arran del seu canal a 

la plataforma i veient el nivell de les personalitats que acudien al seu canal en comptes del mitjà 

de comunicació,” es van posar nerviosos”. Protagonistes d’alt nivell esportiu o directius de 

clubs reconeguts començaven a preferir ser entrevistats per periodistes i altres creadors de 

continguts destacats en comptes dels mitjans de comunicació tradicionals. Però també cal posar 

en antecedents, ja que en Gerard Romero no va ser la primera persona que va obrir aquest meló, 

donat que Ibai Llanos va aconseguir fer una entrevista a Marc Gasol just després que el pivot 

català guanyés el seu primer anell de l’NBA (Llanos, 2020: s.d.). 

Tal com va afirmar en el seu comunicat, en Romero deixava la ràdio per “posar tota la carn a 

la graella de Twitch” i ho justificava perquè ell creia en aquell moment que Twitch era “una 

finestra “ENORME i GEGANT” (paraules i forma textuals de com ho va citar dins el seu 

comunicat) que ja era, i és “present i futur”. 

El seu canal va explotar durant l’estiu de 2021 arran el mercat de fitxatges  (mercat que 

mencionava en Siro López que va fer que el seu canal creixés també) i va decidir apostar-ho 

tot pel seu canal de Twitch. Al següent mercat de fitxatges, l’hivernal, el 31 de gener del 2022, 

4 mesos després d’abandonar la ràdio, va arribar al pic de 32.000 espectadors, amb un total de 

135.000 persones que van passar-s’hi al llarg de tot un directe que va durar 14 hores i 18 minuts 

i on el periodista va aconseguir més d’11.000 subscripcions noves. 

Si fem la comparació respecte al mateix directe de clausura del mercat estiuenc, aquell directe 

va tenir una duració de 10 hores 35 minuts (TwitchTracker, 2022: s.d.), però el màxim moment 

d’espectadors va ser de 8.000 i el nombre de persones que va passar al llarg de la tarda-nit es 

redueix en menys de la meitat amb unes 53.500 persones que van presenciar aquella nit el seu 

contingut a Twitch. Amb les dades a la mà, després que en Gerard abandonés la ràdio i es 

dediqués al 100% per la plataforma, podem extreure la  que ha sortit victoriós  amb la seva 

aposta. 

Aquest èxit és el que va expressar el periodista en la xerrada de l’Hospitalet Experience, on 

remarca que el seu canal ha crescut molt i ràpid en molt poc temps. En Romero incideix  el que 

ha explicat altres periodistes com en Siro o en Sergio, la llibertat que deixa la plataforma per 

generar el contingut que ell mateix vol, sense haver de tenir en compte una graella de continguts 

o el temps de duració. Ell reincideix en l’oportunitat que ha pogut aconseguir gràcies a la 
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plataforma per poder parlar de qualsevol cosa, sigui de caràcter informatiu o no necessàriament 

explicita sobre el món de la informació, o de notícies d’àmbit esportiu. 

Del que sí que va parlar en Gerard és de la “por” que estan tenint els mitjans de comunicació 

pel sorgiment d’aquest moviment on els periodistes estan convergint entre les plataformes de 

contingut i els mitjans tradicionals. Mateixes ràdios i televisions on el periodista va explicitar 

que estan fent contractes a nous comunicadors on els obliguen signar un document on una de 

les clàusules impedeix la creació d’un canal de Twitch a la persona. 

Respecte a aquests últims creu i afirma que la gent es troba cansada dels mitjans convencionals 

i que aquests tenen por del panorama que s’està esdevenint. Tot i això, en Gerard es queixa que 

avui dia: “encara els mitjans de comunicació digital s’estan deixant pel final”. Uns mitjans que 

alguns d’ells estan tenint inclús més rellevància a l’hora de presentar notícies que no pas 

programes de primera línia informativa esportiva.   

“Han d’obrir-se una miqueta, fer partícip a tothom”, assegurava en Gerard. Tanmateix, ell creu 

que “cadascú ha de seguir amb la seva línia”, referint-se als mitjans tradicionals, i que “no 

s’ha d’imitar el que està funcionant”. Amb tot això, creu que el que no poden fer els mitjans 

tradicionals és no comptar amb el seu públic: “El mitjà ha de continuar fent el que fan, però 

no tancant-se a la gent, pel que fa al fet que tinguin oportunitats de parlar, comunicar-se, a 

través d’unes trucades a la ràdio... No ha de perdre el contacte amb la gent que al final és el 

que fa que la gent s’identifiqui molt a les xarxes”.  

La seva comunitat ha crescut a un nivell molt gran. Una comunitat que permet Twitch crear 

gràcies al xat en directe i el fet de poder veure les reaccions o comentar amb el públic a l’instant 

del que pensen sobre el que s’està veient, mostrant o comentant amb el mateix creador de 

contingut (periodista en aquest cas). En Gerard té una associació i encaix enorme amb els seus 

seguidors; tant és així que a la xerrada va explicar que, quan el Barça estava pensant a fitxar a 

Xavi Hernández com a nou entrenador del Barça, va obrir un compte de PayPal per obtenir 

donacions i poder fer el viatge i narrar tot el que estava succeint des de Doha, a Qatar. Aquell 

crowdfunding va aconseguir la xifra de 2.500 euros en unes poques hores del mateix dia, 

aconseguint enviar a la seva dona i un jove periodista, on fins i tot van arribar a parlar amb el 

terrassenc, Xavi Hernández. Després de relatar aquest succés, en Romero mencionava que la 

resta de mitjans de comunicació “es van quedar molt sorpresos” del que havien aconseguit, 

fins i tot alguns altres van mostrar “ràbia” segons les paraules del periodista.  
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Sota el nom de Jijantes FC Gerard Romero ha assolit crear una marca personal, com si es tractés 

d’un mitjà de comunicació més. En aquest projecte, com hem mencionat anteriorment, també 

col·labora la seva dona i un periodista jove. Però la seva comunitat és tan fidel, que hi ha hagut 

diversos cops que ha pogut fer connexions en directe amb els mateixos seguidors-subscriptors 

que, per exemple, se n’anaven a la Ciutat Esportiva Joan Gamper per captar sortides dels 

jugadors del club blaugrana o a altres llocs com a la sortida d’un restaurant, on van caçar un 

sopar amb diversos jugadors i l’entrenador amb l’exblaugrana Leo Messi.  

A més en Gerard explicava que l’evolució del públic que el seguia ha canviat des que va entrar 

a la Twitch donat que hi ha “molta canalla” perquè la plataforma ja va néixer amb el propòsit 

d’oferir continguts de videojocs i competicions esportives i que, per aquest motiu, ja la coneixia 

molta gent jove. Però en Romero també menciona que: “a mesura que hem anat entrant els 

periodistes hem anat entrant els periodistes hem arrossegat a tota la resta de la gent que ens 

segui a les xarxes socials”.  Explica el periodista que el seu públic no és tan jove a la 

plataforma: “Gent de 30, 40 o 50 anys... Nosaltres tenim una franja d’edat que va dels 15 fins 

als 60 anys. Segurament la franja més bèstia és la que s’identifica amb la meva edat, la dels 

30 a 40 anys”.  

Donat que el seu projecte va créixer molt, en Gerard va declarar que va tenir una proposta molt 

gran per part d’uns inversors suïssos. El periodista, però va desestimar la proposta donat que 

els inversos volien explotar molt ràpidament la maquinària.  En Gerard no ho va veure del tot 

clar, donat que no volia anar a correcuita amb el projecte i perquè tenia por a perdre el control 

del canal.  

Un projecte de Jijantes FC que, tanmateix, com s’ha comentat abans, combina la informació 

amb l’entreteniment, el xou. Al ser preguntat per aquesta qüestió, en Romero explica que és 

una part important pel seu contingut, ja que apunta que sense el xou no seria un contingut 

entretingut i que sinó: “hi hauria ràdio, un mitjà convencional”.  

3.6 Una mirada crítica al periodisme que es fa a Twitch  

Per tenir una mirada més àmplia és necessari afegir un punt de vista acadèmic. A la plataforma 

d’Amazon no hi ha uns codis deontològics ni premisses ni rutines periodístiques establertes per 

poder desenvolupar la tasca periodística de la mateixa manera que es fa en un mitjà 

convencional com a la premsa, ràdio o televisió. Twitch no ho exigeix, no està concebut per 
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aquesta professió. Han sigut els periodistes qui han decidit incorporar-se, adaptar aquest espai 

al seu camp de treball i aprofitar-ho per dirigir-se a les audiències. 

“El primer que hem de tenir clar és que Twitch és una plataforma on es pot fer de tot. Els 

periodistes que en fan ús a Espanya ho fan, sobretot, amb una orientació cap a 

l’entreteniment”, explica Carles Llorens, professor de la facultat de Ciències de la 

Comunicació i Doctor en Comunicació Audiovisual a la Universitat Autònoma de Barcelona. 

Sembla que l’entreteniment és una característica clau de la plataforma i que ha d’estar present 

independentment del contingut que es vulgui oferir per part del streamer. No obstant això, el 

periodista és plenament conscient d’aquestes dinàmiques quan decideix entrar a Twitch. Ha de 

conèixer què vol l’audiència i com retenir-la a l’hora de fer streaming. En paraules de Carles 

Llorens: “Hi ha algun canal que es pot considerar periodisme, fins i tot les entrevistes que fan 

les preparen i això són tècniques i rutines periodístiques. Per tant, Twitch és una plataforma 

que fomenta molt la hibridació entre l'entreteniment i el periodisme com va passar amb la 

televisió. Per aquesta raó, crec que té més a veure amb el que fa el periodista dins d'aquesta 

plataforma que no de la plataforma en si”. Per altra banda, Carles Llorens assenyala que aquest 

tipus de format d’opinió i entreteniment a Espanya es veu reflectida a Twitch “per la tradició 

periodística precisament molt ‘opinativa’, molt implicada en qüestions polítiques i 

ideològiques i per la polarització que hi ha en qualsevol tema, s'utilitza molt el format d'opinió. 

Són molt pocs els periodistes que fan ús de Twitch per donar exclusives o per donar informació 

realment interessant i que aporti, però n'hi ha. La plataforma permet fer moltes coses, 

periodisme del de debò i periodisme una mica més proper i menys clàssic, podríem dir”.  

Des d’una altra perspectiva, el professor del Departament de Periodisme i doctor en 

Comunicació i Periodisme per la UAB Santiago Giraldo, es posiciona més crític al respecte: 

“M'agradaria no sols quedar-me en si és periodisme o no, sinó en si beneficia al periodisme o 

no, que també és una de les qüestions importants”.  Giraldo planteja els següents cinc punts on 

argumenta la seva opinió al respecte sobre si és periodisme o no i també inclou una reflexió 

tenint en compte els “problemes que pot generar per a l'exercici periodístic”.  

3.6.1 Uniformització de formats 

“En aquestes plataformes hi ha una uniformització de formats. Això està condicionat o bé per 

la plataforma o bé per l'audiència, no pel periodista. És a dir, no hi ha possibilitat d'innovar 
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en formats perquè aquests estan predefinits per la plataforma i l'estil o l'enfocament que tu 

facis serà el que li doni responsabilitat o tingui èxit en l'audiència”.  

“Diria que hi ha un únic gènere en la plataforma i no sé si es podria definir bé com un gènere 

periodístic o com un gènere d'opinió dins de l'aspecte clàssic. Pot ser informatiu? Perquè no 

ho sé, depèn de com estigui estructurada la informació per a construir-se en funció d'unes fonts 

o en funció d'un treball de recerca periodístic”.  

Giraldo fa referència al mateix fet que planteja Carles Llorens, els continguts estan enfocats 

generalment al format d’opinió. Per tant, si predomina l’opinió en vers a la informació, no es 

podria categoritzar ben bé com a periodisme. Si ens fixem en el modus operandi d’alguns 

creadors de contingut, aparentment periodístics, el fet de llegir en directe notícies d’altres 

mitjans per després comentar-les amb l’audiència s’assembla més a una conversa que podríem 

tenir cadascú de nosaltres a partir d’una informació determinada.  

3.6.2 Líders d’opinió  

La figura dels “líders d’opinió” ha canviat des de les primeres concepcions de Paul F. 

Lazarsfeld i E. Katz fins a l’actualitat. Les xarxes socials han transformat el món de la 

comunicació i sembla que els influencers han adoptat el rol de líders d’opinió (Lanusse,  

González  & Flores, R. 2017).  

“No crec que els streamers, per mil raons, no facin aquests processos de filtre, de contra filtre, 

de discussions editorials o sobre si s'està fent bé el treball informatiu, etc. És molt complicat 

fer això si ets una única persona i no tens un equip de treball. Com es comprova aquesta 

informació que és periodística? Això és periodisme, però com també inclouen molta opinió la 

pregunta és: si és opinió, què els converteix a ells en líders d'opinió? La seva audiència? Si 

parlem que per tenir molta audiència qualsevol persona pot arribar a ser líder d'opinió, llavors 

hauríem de dir que, persones com Roma Gallardo o aquest tipus de persones, també ho són”, 

afegeix Giraldo.   

En paraules de Nazareno Lanusse, Gustavo González i Ramón Flores: 

“Els nous microinfluencers o influencers de les xarxes socials -eines clau en els nous processos 

de comunicació digital- es presenten hiperbòlics: subjectes que a partir de la sòlida relació 

per empatia i identificació que els uneix als seus seguidors, són capaços d'incidir en les 
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opinions individuals, transformant-se en actors protagonistes en els processos de formació de 

l'opinió pública”. 

Aquestes persones tenen la capacitat de dirigir-se a audiències multitudinàries, a partir dels 

canals de comunicació que ofereixen plataformes com Twitch. És per aquesta raó que es 

converteixen d’alguna manera en un referent per al públic, sobretot si parlem de personalitats 

com el cas d’Ibai Llanos. Però si ens centrem en la vessant periodística, Giraldo assenyala que 

“per a opinar necessites experiència, molta informació referent a un tema concret i moltes 

vegades, en aquests casos, diria que no la tenen”.  

3.6.3 La decisió dels mitjans de seguir les dinàmiques de les xarxes socials 

“Seguim a persones i aquestes persones tenen una opinió referent a molts temes, llavors ells 

es converteixen en alguna cosa semblant a evangelistes. No és una estructura orgànica, no són 

espais plurals, no són espais on tu trobis diversitat d'opinions, enfocaments, gèneres. I en 

aquest cas, crec que és un perill per a la construcció argumentativa i democràtica que queden 

definits pels diferents contextos i missatges col·lectius d'un mitjà de comunicació. [...] crec que 

els mitjans de comunicació s'han reconvertit seguint una mica la línia de les xarxes socials. 

Veiem com es converteixen en espais únics de pensament. Ja no hi ha diversitat com sí que n'hi 

havia abans en alguns mitjans de comunicació”, reflexiona Giraldo.  

Arran d’això es podria plantejar un debat sobre si els mitjans de comunicació han fet bé a l’hora 

de decidir estar a les xarxes socials i si el fet de construir la informació en el format ràpid ha 

afavorit o no la participació ciutadana i si, com explica Giraldo, “es converteixen en un perill 

per a la construcció democràtica i plural de la democràcia i també un perill per a la 

construcció argumentativa de les persones”. 

3.6.4 Aparent pluralitat a les plataformes 

“Quan fas periodisme a Twitch o en aquests canals, existeix una concentració de totes les veus 

en un únic canal i aquest únic canal al final es converteix en un monopoli o, en aquest cas, en 

un oligopoli. Llavors, aquesta aparent pluralitat queda absolutament coartada pel control 

absolutista de la plataforma, que per descomptat no és lliure. Si tu com a periodista no ets 

lliure de tocar uns certs temes, de posar determinades fotos perquè el teu criteri periodístic 

t'ho diu, però la plataforma diu que no perquè si ho fas et tanca el canal, perquè evidentment 

no és possible exercir un periodisme lliure dins d'aquestes plataformes”.  
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El control de les plataformes sobre els continguts que es poden emetre és total i absolut. No hi 

ha una negociació entre les plataformes i els creadors de contingut. Això vol dir que hi ha 

normes i que si no es compleixen per part dels usuaris, la plataforma pot prendre mesures. En 

el cas de Twitch, en funció del tipus de contingut pot suspendre temporalment un canal o de 

manera definitiva en cas d’haver infringit les seves normes. Però si parlem de restringir 

continguts periodístics, entraríem en una dinàmica de censura. I com assenyala Giraldo “Per 

tant, si no es pot exercir un periodisme lliure, no pot ser periodisme”.  

Hi ha un cas específic per visibiltzar aquesta problemàtica i precisament afecta continguts d’un 

dels nostres entrevistats, Sergio Gregori. El seu equip de Furor TV va poder entrevistar en 

exclusiva l’exvicepresident del KGB Nikolái Leonov l’any 2018. Recentment, el març de 2022 

es va publicar en exclusiva per primera vegada al programa Todo es mentira de Cuatro una 

petita part d’aquesta entrevista. De la mateixa manera Furor TV la va publicar al seu canal de 

Youtube (Furor TV, 2022: s.d.) i la plataforma li va restringir l’entrevista al·legant que havien 

“infringit la política” de “contingut violent o explícit”:  

“Hemos revisado tu contenido detenidamente, y hemos confirmado que infringe nuestra 

política sobre contenido violento o explícito. Entendemos que no es la mejor de las noticias, 

pero debemos encargarnos de que Youtube sea un lugar seguro para todos los usuarios”.  

Aquest comunicat de Youtube a Sergio Gregrori és un exemple que posa de manifest la 

discutible llibertat d’informació que hi ha a les plataformes. És per aquesta raó que es qüestiona 

si les plataformes, controlades per grans empreses, són els espais idonis per a desenvolupar 

l’exercici periodístic.  

3.6.5 Ètica periodística i explotació laboral  

Giraldo destaca: “Parlem de la conversió d'aquests periodistes en esclaus de la plataforma. 

Per molt que guanyin diners, tots els recursos per a generar els continguts els ha de posar el 

streamer, no la plataforma. Llavors la plataforma genera una esclavitud, s'està aprofitant de 

les eines de treball de les persones que executen el seu contingut en la plataforma. A més, la 

plataforma explota al periodista perquè obté a la seva audiència de manera gratuïta, extreu 

dades d'ella, fa publicitat, cobra una mensualitat, no li paga res al periodista més enllà del 

que genera per audiència i el percentatge d'ingressos de la plataforma és molt major del qual 

en realitat guanya el periodista. Per tant, tot el treball gratuït que genera el periodista per a 

la plataforma es tradueix en una forma d'explotació absoluta”.  



53 

Si tenim en compte els contractes de Twitch amb els partners (Laguno, 2022), en la majoria 

dels casos la plataforma d’Amazon s’emporta el 50% de les subscripcions. Això vol dir que 

Twitch, a més de la inversió del creador de contingut en eines per poder tenir un canal 

(ordinador, components, perifèrics, internet, llum), treball previ de producció, el directe i les 

hores de retransmissió setmanals, la plataforma extreu un benefici molt alt pel simple fet 

d’oferir la possibilitat d’obrir-se un canal. Tota l’audiència la guanya el creador de contingut i 

la meitat del benefici repercuteix directament a Jeff Bezos. Sembla que són condicions que no 

s’equiparen a uns drets laborals justos. Pròximament, cal estar pendents de les noves normes 

que Twitch prepara per augmentar els seus beneficis i que pot ser perjudicial per als creadors 

de contingut (D’Anastasio, 2022). 

“En aquest sentit, el mateix periodista genera un marc d'explotació molt molt perillós que 

desvirtua qualsevol exercici periodístic en aquesta mena de plataformes. Si es genera aquesta 

explotació, s'està condemnant a l'exercici periodístic lliure i, sobretot per als joves, ben pagat. 

No vol dir que els mitjans de comunicació ho facin millor, però aquest sistema de comunicació 

és encara pitjor que el que generen els mitjans”, conclou Santiago Giraldo. 

3.7 Creació de marca de periodista 

L’exemple mencionat anteriorment amb el cas d’en Gerard Romero és una il·lustració del que 

està succeint amb els periodistes que s’inicien en plataformes com Twitch. L’experiodista de 

RAC1 ha creat Jijantes FC. El periodista destacava en la xerrada de l’Hospitalet Experience 

aquest concepte, on creu que cada cop s’està apostant més per la creació de marca i amb la 

identificació amb un periodista, abans no pas amb un mitjà de comunicació.  

Una marca pròpia d’un “mitjà de comunicació” on té el control, a banda de tenir la seva dona, 

Lisbeth Cid, i a un jove periodista, Juli Claramunt, que treballen conjuntament amb ell per anar 

a esdeveniments com presentacions de jugadors, rodes de premsa o esperar a les sortides dels 

jugadors a la ciutat esportiva. La seva dona també s’intercanvia amb el rol del seu marit, on 

molts cops dirigeix el canal i coordina  els directes perquè tot vagi bé quan en Gerard acudeix 

al Camp Nou, al Joan Gamper o a altra mena d’esdeveniments on ell vol anar presencialment 

per mostrar i informar tot allò que estigui passant des de la seva localització.  

La marca de Jijantes FC compta amb uns patrocinadors cada directe com són diferents marques 

com l’aigua Sant Aniol, empreses d’equipaments tecnològics informàtics com elgato i Corsair, 

o fins i tot de grans marques de productes alimentaris com Danone amb el seu producte YoPro. 
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Patrocinadors que estan presents en tots els streamings que en Romero fa i que són un dels 

principals ingressos que el periodista obté perquè el projecte del canal de Twitch li pugui ser 

rendible.  

Una rendibilitat que, a banda dels ingressos que pot arribar a aconseguir mitjançant amb les 

subscripcions, bits o altres ingressos que la plataforma ja ofereix en si, aconsegueix amb altres 

ingressos extra amb un marxandatge (Jijantes, 2022: s.d.). Aquests productes consisteixen des 

de dessuadores, samarretes, gorres fins a tasses. Uns productes que per en Gerard tenen un cost 

de producció molt baix i del que en pot extreure uns diners de benefici gràcies a la gran quantitat 

que li segueix i de tota la gent que s’ha sumat en el seu projecte. 

Però Jijantes FC no acaba aquí, ja que la marca ha aconseguit durant la temporada 2021-22, on 

el Fútbol Club Barcelona jugava en competició europea, traslladar les narracions des de l’estudi 

propi d’en Gerard Romero fins al Casino de Barcelona (Champions Jijante, 2022: s.d.). Unes 

retransmissions dels partits en directe on en el periodista portava a diferents personalitats, des 

de cantants com Miki Nuñez o actors com Jordi Rios, a banda d’altres creadors de continguts 

com Valentí Sanjuan. 

A banda dels partits europeus, gràcies a la seva marca ell ha pogut assolir fins i tot organitzar 

esdeveniments en centres comercials com el que va fer el 21 de març a l’Illa Diagonal (Illa 

Diagonal, 2022: s.d.). Un directe on el periodista va aconseguir portar al seleccionador femení 

de futbol Lluís Cortés i l’exentrenador de futbol sala del Barça Marc Carmona per fer tertúlia; 

a més, en Romero també va convidar l’actual capità de bàsquet del club blaugrana Pierre Oriola 

per poder entrevistar-lo. Tot aquest esdeveniment va ser gràcies al fet que el centre comercial 

li cedís l’espai per poder organitzar aquest streaming. 

Però l’acte més gran que va poder organitzar va ser una prèvia del clàssic entre el Reial Madrid 

i el Fútbol Club Barcelona (López, 2022: s.d.). Un esdeveniment presencial a la capital 

espanyola, dins el Espacio Ventas, una sala molt ben equipada per realitzar aquesta mena de 

continguts, acompanyat del periodista Siro López. Una prèvia que va durar 5 hores i 49 minuts, 

d’un directe que estava patrocinat per LaLiga Santander, i altres patrocinadors com la marca 

de telèfons Vivo, l’aigua Cabreiroá o el joc Sorare de futbol. En aquesta prèvia van aconseguir 

que vinguessin altres periodistes que també fan continguts en directe per Twitch d’esports com 

Rodrigo Fáez, entre d’altres. També van repassar l’actualitat d’ambdós equips i van captar 

reaccions de la gent del públic assistent. A més, gràcies al Valentí Sanjuan, que feia de reporter, 
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van obtenir declaracions de la gent que es trobava al carrer i a voltants de l’estadi Santiago 

Bernabéu. 

Estem parlant que el que han obtingut en Gerard Romero és gràcies a una marca que ha originat 

ell arran de l’ocasió que tenia al davant amb la plataforma de Twitch. Amb una sèrie de 

casuístiques i de condicions molt similars amb la que poden comptar molts mitjans de 

comunicació quan volen organitzar esdeveniments d’aquesta mena. Però el contrast el trobem 

en el fet que el que poden aconseguir unes grans corporacions mediàtiques també ho estan 

aconseguint periodistes sota una marca pròpia i iniciant un projecte des de zero amb una 

plataforma que els hi ha brindat una enorme oportunitat com és Twitch.  

“És molt més fàcil que funcioni un projecte a Twitch si només ets un creador. Per connectar, 

sentir-se identificat... De fet, és un dels problemes que tenen els mitjans de comunicació”, això 

és el que opinava en Sergio Gregori al ser preguntat sobre els nous periodistes que es creen un 

perfil de marca personal. El fundador de Furor TV avança destacant que “no significa que els 

mitjans de comunicació hagin de convertir-se en la marca personal d’un”, però afegeix que 

“crec que no podem deixar enrere els projectes col·lectius ni atomitzar encara més les 

dinàmiques d’internet”. D’aquesta reflexió en Gregori extreu la conclusió mencionant que “és 

més difícil que connecti amb Twitch” en referència als projectes grupals.  

Ell és un dels exemples de la creació d’un concepte de mitjà de comunicació com a tal dins la 

plataforma de Twitch. En contraposició amb el que explicàvem de Gerard Romero, estem 

parlant d’una mena de televisió digital en línia en comptes d’un concepte de marca com el que 

ha creat el periodista esportiu: “jo no entenc Furor TV com un projecte d’ús a algú per 

monetitzar el que s’està fent o entretenir una audiència. És un mitjà de comunicació, que 

encara que sigui una entitat privada, té una responsabilitat social que ha de complir una sèrie 

de codis deontològics”. El creador es desmarca d’accions com les que poden estar fent els 

periodistes esportius de creació de marca, i conclou destacant que “vull un projecte col·lectiu, 

perquè si no estaria silenciant a la resta de tota la gent”. 

Tot i això, en Sergio Gregori recalca que “no estaran totes les persones de la redacció dins la 

plataforma. Potser tens 2 o 3 i la gent connectarà amb elles sota la marca de comunicació”. 

A Furor TV aquest fet es produeix, tal com remarca el seu creador: “Jo soc un dels que més 

connecta juntament amb un company meu. Però hi ha alguna cosa que atrau el fet que siguis 

tu o el meu company la marca de comunicació que englobi el que s’està dient”.  
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Altres mitjans digitals consolidats també van aventurar-se a la plataforma d’Amazon sent un 

mitjà de comunicació, com és el cas de Maldita.es. Des del mitjà nadiu digital, ens explicava 

Paula Quintana que ella creu personalment que “primerament has de tenir un nom propi i el fet 

que siguis una persona amb això, tira molt”. Com avançava en Gregori, la Paula també pensa 

que la confiança és més senzilla d’obtenir “amb un canal de Twitch que no pas amb un mitjà 

de comunicació”. Però des de Maldita.es expressen que són un equip i que no podrien derivar 

tota la feina que fan pels seus directes només a una persona: “Nosaltres fem directes 

d’aproximadament una hora i mitja i al final això requereix un treball previ de producció, 

posar-se davant la càmera, contactar amb les fonts, fer la promoció a les xarxes, rètols 

preparats... Si una persona només fes tot això, hauríem de tenir aquella persona treballant 

només en allò, hauríem de tenir a un periodista que es dediqués a Twitch a jornada completa, 

cosa que encara no podem fer.”  

Tanmateix, Quintana declara que, en el cas de Maldita.es, que no els hi preocupa tant la 

rendibilitat: “nosaltres al final no ens importa tant el nombre d’espectadors com el de mantenir 

a la (nostra) comunitat”. Mencionen que no poden apostar més per Twitch perquè si no 

deixarien de fer altres feines: “Al final, els directes els fem periodistes que també estem fent 

altres mil coses a la redacció i que som de diferents seccions. Per exemple, si traiem una 

persona de la secció de “fake news (bulos)” perquè es dediqui a Twtich, doncs li estàs apartant 

a una persona a aquella secció que requereix el treball d’aquell periodista perquè tiri cap 

endavant”. 

Sobre les seves emissions, on no sempre apareix el mateix o mateixes persones en els directes 

relaten que és potser un dels principals motius perquè el seu canal no acabi sortint rendible i 

que hi hagi una falta de connexió amb l’audiència: “ens ho hem plantejat... Però és el que 

comentava abans: si tenim periodistes especialitzats en temàtiques, creiem que és millor que 

siguin aquests professionals els que parlin del tema en concret en un directe. Creiem que té 

més sentit fer-ho així”. 

Per part d’en Carles Tamayo, el seu contingut és “el que em dona la gana” i s’ha creat un 

nínxol d’audiència, una comunitat que en aquest cas l’ha traslladat de YouTube cap a Twitch. 

En Tamayo expressa que “crec que en un futur tothom serà la marca periodista “x””, i que ho 

veu com una situació atractiva: “Jo crec que això l’interessant, no hi haurà una marca editorial 

que obligui a escriure per una marca” .  
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Tornant amb els periodistes esportius, en Siro fa un símil amb la televisió: “la gent també va 

canviant, va fent zàping. La gent que es queda en el teu canal ho fa per la necessitat de 

comunicar-se amb tu, de comunicar-se amb la persona que té molta experiència i admiren per 

qualsevol cosa”. El periodista posa en context el moment que estem vivint i exemplifica el 

perquè del seu argument: “A Ruben (Martín) , per exemple, perquè narra molt bé el futbol, jo 

perquè he sigut tertulià i he generat amors i odis o perquè els hi he caigut molt bé i soc del 

Madrid o són del Barça i em venen a dir alguna cosa.”, i ho remata dient que: “Tenen 

l’oportunitat de comunicar-se amb tu a Twitch. I crec que és aquest el gran secret de Twitch, 

la possibilitat que té la gent de comunicar-se amb el que està a l’altre costat del micròfon i de 

la càmera.”.  

És a dir, estem parlant que en Siro associa el concepte d’economia individualitzada en el fet  

que com l’espectador pot estar en contacte amb el creador de contingut, periodista en aquest 

cas, facilita el fet que un mateix es pugui crear un perfil individual com a informador-

comunicador, una marca pròpia sota un nom teu o un que s’hagi assignat a un mateix com una 

empresa mediàtica. “En la ràdio només succeeix quan es fan programes oberts a l’audiència 

de forma telefònica, de fet sempre han tingut molt d’èxit. És el secret de per què Twitch triomfa 

i n’hi ha tants milions de persones, la interrelació entre l’audiència i el creador de contingut”.  

En tot cas el periodista esportiu explica que quan la gent li pregunta sobre la plataforma 

menciona que “sempre intento aconsellar que és una finestra més per comunicar-nos amb la 

gent. Però també és veritat el que va dir Ibai en una de les seves xerrades: “no tota la gent pot 

pensar que això els hi va a funcionar a les mil meravelles”. En tot cas, ell creu que van tenir 

un cop de sort per qüestions de temps: “El cas de Ruben Martín i el meu no són excepcionals, 

però potser vam arribar en el moment oportú i al lloc adequat”. A més, en Siro creu que serà 

molt difícil poder iniciar-se i triomfar amb continguts a la plataforma actualment: “jo crec que 

el que entri ara li costarà una mica més perquè el mercat se satura. Jo no soc dels que penso 

que Twitch sigui una bombolla [...] Sí que és veritat que per arribar a quasi 200.000 seguidors 

en 1 any com m’ha passat a mi, ja que serà més difícil. Cada cop costarà més reunir a la teva 

comunitat perquè hi ha el públic potencial que n’hi ha. Jo crec que és bo provar-ho, però tenint 

en compte que d’un dia per l’altra no t’arribaran 100.000 seguidors”.  

En la línia del que explicava en Siro, en Roc avisa que: “El periodisme que es pot fer a Twitch 

és molt concret. I si tot el periodisme anés per aquí jo crec que sortiríem perdent. Em sembla 

bé qui ho faci, i jo mateix ho faig... Però hem d’anar amb compte. No pot ser la solució”. Això 
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no obstant, tot i aquesta contradicció que menciona, el llicenciat en ciències de la informació 

no li queda més remei que acceptar la situació que s’està produint: “ens agradi o no, el 

periodisme està evolucionant  de confiar en el mitjà a confiar en les persones. Ja fa anys que 

dic, i que s’està complint, que al final es fiarà a una personalitat.”. Tot i que no li acaba de 

desagradar el que està passant amb els periodistes que s’estan capficant dins la plataforma 

d’Amazon, afirma que té un problema: “Això està bé, perquè et treus una mica la ingerència 

d’un mitjà concret i tens la llibertat... Però també té el seu perill. Al final una persona ha de 

menjar i tots tenim els nostres biaixos i interessos i creure que la paraula d’una persona és 

llei, ens fa ser una mica menys plurals”. 

3.8 Viabilitat d’un projecte periodístic a Twitch 

Durant aquests mesos de treball hem estat investigant sobre com un projecte periodístic podria 

establir-se en una plataforma on es fan retransmissions en directe a través d’internet. Des del 

primer moment hem tingut clar que Twitch és la plataforma en streaming  líder avui dia en 

contraposició als seus competidors.  

És un servei en streaming molt senzill per poder començar a crear contingut. Mitjançant 

l’experiència de totes les persones entrevistades, s’ha pogut comprovar quins són els avantatges 

i inconvenients de treballar com a periodista en la plataforma d’Amazon.  

En primer lloc, havíem pensat fer un projecte basat en un format semblant a un informatiu, però 

adaptat a les regles i dinàmiques de la plataforma. Entràvem dins d’un terreny molt recent i 

desconegut, on no hi havia (i encara no n’hi ha) gaire informació sobre els creadors de contingut 

periodístic que fan la seva tasca  a Twitch. Un món que l’hem hagut de descobrir a través de 

les persones que es troben dins d’ell. Hem aconseguit parlar amb creadors de contingut que fa 

diversos anys que estan instaurats a la plataforma, altres que són reconeguts en altres llocs, 

però no pas a Twitch, mitjans de comunicació amb un nínxol d’espectadors petit o cares 

cèlebres en mitjans de comunicació tradicionals que han triomfat en un espai de temps molt 

curt. Gràcies a aquestes converses, afegint la nostra experiència com a usuaris a la plataforma, 

la informació recaptada de portals estadístics amb mesures d’audiències i d’acord amb la 

reflexió del professorat i dels acadèmics que han participat en la tasca, hem pres la decisió de 

cancel·lar la proposta inicial. 
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És per aquest motiu que hem decidit elaborar un manual. Aquest permetrà que tota aquella 

persona o mitjà de comunicació que tingui intenció de crear contingut periodístic a Twitch 

pugui prendre la decisió sobre la viabilitat del seu projecte. 

La guia consta de vuit punts amb els quals es podrà fer una valoració dels aspectes més 

essencials a l’hora d’obrir-se un canal periodístic dins d’una plataforma on el seu principal 

al·licient són els videojocs i altres continguts on predomina l’entreteniment. Durant una reunió 

amb el periodista multimèdia, consultor de comunicació i professor de la UAB, Albert Salord, 

vam debatre sobre què podríem fer com a projecte tenint en compte la primera part del treball. 

El professor es va mostrar molt interessat i vam decidir conjuntament elaborar 8 punts a través 

de les seves recomanacions com a professional. Aquests punts de la guia són: Material i 

pressupost per poder fer streaming (Part tècnica), Dedicació necessària, Franges horàries en 

funció del tipus de contingut, Competència, Categories en les quals encaixa un format 

periodístic, Nínxols, Audiència prèvia i selecció del públic objectiu i Promoció del canal de 

Twitch a través de les xarxes socials (Màrqueting amb èmfasi en l’Edició i distribució de 

continguts a diverses plataformes).  
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4. Guia per avaluar la possibilitat d’obrir-se un canal periodístic a Twitch 

4.1 Part tècnica - Material i pressupost per poder fer streaming 

Per poder començar a fer streaming és necessari tenir un bon ordinador, perifèrics i bona 

connexió d’internet. Essencialment, busquem qualitat d’imatge i bon so per tal de poder-nos 

comunicar i interactuar amb la nostra audiència.  

Hem elaborat un pressupost que, tenint en compte els preus dels components arran de la 

pandèmia, permet fer front al cost de tot el que es necessita per començar de zero. Aquest 

pressupost és de 1.888,56 € i inclou: tots els components de l'ordinador, dos monitors, teclat i 

ratolí, auriculars, micròfon d’estudi, webcam, Stream Deck, escriptori i cadira. Aquest és el 

pressupost que proposem desglossat per partides: 

Components de l’ordinador  

COMPONENTS QUANTITAT PREU 

AMD Ryzen 5 5500 3,6GHz Box 1 unitat 174,95 € 

Gigabyte B450M DS3H 1 unitat 39,98 € 

Team Group T-Force Dark Z DDR4 3200MHz PC4-
25600 16GB CL16 

1 unitat 68,98 € 

GoodRam PX500 SSD 1TB M.2 PCle GEN3 X4 NVMe 1 unitat 109,54 € 

Toshiba P300 3.5” 1TB 7200RPM SATA 3 1 unitat 35,82 € 

Tempest Mirage RGB Mesh Torre ATX Negra 1 unitat 56,99 € 

Corsair CX750M 750W 80 Plus Bronze 1 unitat 69, 61€ 

Zotac Gaming GeForce RTX 3060 Twin Edge OC LHR 
12GB GDDR6 

1 unitat 429,90 € 

Asus VP247HAE 23.6” LED FullHD  2 unitats 128,49 x 2 = 256,98 € 

NGS Cocoa Kit Teclado Multimedia + Ratón 1 unitat 9,89 € 

Microsoft Windows 11 Home Advanced 1 unitat 120, 37 € 

Montatge i testatge de components interns del PC 1 unitat 44,94 € 

Instal·lació i configuració del S.O 1 unitat 29, 95 € 

Total - 1.447, 90 € 

Taula d’elaboració pròpia. Font: PcComponentes (Taula 1) 
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Perifèrics i mobiliari 

SET UP QUANTITAT PREU 

Razer Seiren X Micròfon Condensador per Streaming 1 unitat 73,18 € 

Logitech streamCam Webcam USB-C Full HD Negre 1 unitat 82,09 € 

Sennheiser HD 400S Auriculars Hifi Negre 1 unitat 56,43 € 

Elgato Stream Deck Mini Controlador per a Contingut 
en Directe 

1 unitat 79,99 € 

Homcom Taula Escriptori Ajustable 120x60x73 cm 
Negre 

1 unitat 69,98 € 

Owlotech Yale V2 Cadira Oficina 1 unitat 79,99€ 

Total - 440,66 € 

Taula d’elaboració pròpia. Font: PcComponentes (Taula 2) 

Pressupost total 

MATERIAL NECESSARI PREU 

Ordinador complet: Muntatge + enviament 1.447,90 € 

Perifèrics i mobiliari  440,66 € 

Total 1.888,56 € 

Taules d’elaboració pròpia. Font: PcComponentes (Taula 3) 

Tot aquest material l’hem trobat a la web de PcComponentes, una empresa de Múrcia 

professional i especialitzada en material informàtic que ofereixen tota mena de productes, pots 

demanar que t’ho muntin i t’ho portin a casa. Només s’ha d’accedir al web, anar a l’apartat 

superior esquerre: Totes les Categories > Configurador de PCs 

Cal esmentar que amb tot aquest material es podria tenir una qualitat elevada per fer streaming, 

ja que está pensat per poder transmetre en una resolució de 1920x1080. Si es volgués fer directe 

amb una resolució inferior com pot ser 720x1280, la despesa d’alguna de les peces de 

l’ordinador seria més econòmica. Un cop tenim el material necessari caldrà obrir-se un compte 

de Twitch i configurar el software per poder emetre en directe. Els més utilitzats són OBS o 

Streamlabs OBS. Adjuntem un enllaç del canal de Youtube La Cueva de Patch (De Patch, 

2022: s.d.) on explica com fer streaming a Twitch a través del programa OBS.  
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4.2 Dedicació necessària 

En el projecte periodístic que es vulgui planificar, hauríem de tenir en compte tota la part de 

preproducció prèvia i, si s’escau, una escaleta orientativa del que es vol fer en aquella 

retransmissió. També cal tenir en compte que s’ha de tenir tot el software preparat i organitzat 

perquè els continguts que es vulguin oferir i mostrar cap a la nostra audiència en els directes 

puguin mostrar-se correctament (contingut pantalla principal de l’ordinador, càmera per 

mostrar el nostre rostre, micròfons, etc). 

 

OBTENCIÓ DEL PROGRAMA D’AFILIATS DE TWITCH 

 

● Necessitem que el nostre projecte sigui rendible, és per aquest motiu que haurem d'aconseguir el 

programa d’afiliats de Twitch per començar a obtenir ingressos econòmics (Twitch, 2022: s.d.) 

○ Els requisits que ens demanen per poder aconseguir–ho són els següents: 

■ 8 hores (500 minuts aprox.) d’emissió els últims 30 dies. 

■ Una mitjana de 3 espectadors simultanis els últims 30 dies. 

■ Haver arribat als 50 seguidors (no subscriptors) al nostre canal. 

■ Emissió en 7 dies diferents. 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

Imatge extreta de Twitch.tv 
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EXCLUSIVITAT D’ACORD D’AFILIAT 

● En signar aquest acord amb la plataforma firmes una exclusivitat. Però aquesta no implica que el creador 

de contingut no pugui fer més activitat fora de Twitch. 

● El pacte implica que no es poden fer retransmissions en directe en dues plataformes al mateix temps. 

Però el que indica aquest acord és que un cop finalitzada l’emissió del contingut a Twitch, es pot fer més 

contingut en una altra xarxa social o plataforma. 

 

ACTIVITAT SUBSTANCIAL  

● La constància i la rutina és clau dins del programa d’afiliats, ja que Twitch, a canvi d'entrar dins del 

programa d’afiliats reclama una certa perseverança. La plataforma detecta aquells creadors que deixin a 

un costat la plataforma durant cert temps i té la potestat per donar per finalitzada la participació com 

afiliat. 

● Com dictamina la plataforma els creadors de contingut que tinguin una activitat substancial? 

○ Examinant l’activitat al llarg d’un any sencer si encara està activa o no. Tot i que la plataforma 

analitza cas per cas, individualment. És per aquest motiu que, en possibles casos d’aturades 

d’emissions de continguts de llarga durada, si després es continua amb les retransmissions 

rutinàriament, hi ha moltes opcions que no ens cancel·lin el programa d’afiliats. 

○ Twitch no dona per finalitzat l’acord en el possible cas que el creador de contingut obtingui pocs 

beneficis amb el programa d’afiliats. La plataforma té en compte l’activitat del compte del 

creador. 

 

FORMATS 

● La creació de formats que encaixin amb el nostre contingut serà clau per la planificació del que volem fer 

a Twitch i de com marcarà l’evolució del nostre canal respecte a la nostra audiència. 

● S'haurà de tenir en compte l’horari dins el qual ens emmarcarem, juntament amb la resta de continguts dels 

grans creadors, que abracen pràcticament el total d’espectadors que poden haver-hi en aquell moment. 

(informació ampliada al punt 3,4,5,6) 

● Tipus de formats periodístics que encaixen a la plataforma: 
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○ Narracions de retransmissions esportives en directe. 

○ Tertúlies amb altres periodistes i/o creadors de contingut. 

○ Entrevistes. 

○ Tota mena d’actes que es puguin comentar en directe: rodes de premsa, seguiment d’actes (polítics, 

culturals, etc) o  successos d’última hora. 

● Els continguts han de ser quasi sempre del mateix estil, ja que un canvi pot comportar que la nostra 

audiència fidel pugui abandonar els nostres canal en cas que no acabi de convèncer el treball que s’estigui 

fent. (Sala, 2022: s.d.) 

○ Tanmateix, el fet pot generar una controvèrsia donat que ampliar el ventall de continguts pot obrir 

una porta cap a un nou públic i així aconseguir nous espectadors. 

 

MITJANA DE TEMPS PER LES EMISSIONS EN DIRECTE 

● Generalment, el que s’està observant en el conjunt de periodistes que es troben dins la plataforma és que 

el temps de dedicació als seus directes oscil·la entre les 2 hores i les 5 hores. (TwitchTracker,2022: s.d.) 

○ També és cert que hi haurà dies en què, dependent del tipus d’esdeveniment o acte que es pugui 

produir, podrem fer unes retransmissions més llargues. 

■ A la plataforma s’han fet directes que han tingut una durada de 8 i 10 hores. 

CONTINGUTS DERIVATS A ALTRES XARXES SOCIALS I PLATAFORMES 

● Cal tenir en compte que la feina realitzada durant el temps que s’ha estat en directe no finalitza en el 

moment que tanquem la retransmissió. 

● D’aquells continguts, s’hauran produït diversos moments o parts destacables. Aquells espais de temps els 

podrem aprofitar després mitjançant l’edició, per així poder traslladar-los cap a altres plataformes de 

contingut o xarxes socials (informació més detallada dins el punt 8). 

● Per tant, hi ha encara tota una dedicació posterior als directes que comporta més treball. Amb la 

diversificació dels continguts podrem tenir més públic i més ingressos.  

○ Els grans creadors de contingut contracten editors exclusivament per la realització de la tasca. 
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4.3 Franges horàries en funció del tipus de contingut 

A diferència de la televisió o a la ràdio convencionals, les franges horàries en funció dels 

continguts no estan estipulades o condicionades a Twitch. Com a periodistes hem de ser 

plenament conscients que el contingut que volem fer a Twitch pot arribar a qualsevol mena de 

públic independentment de l’horari que volem escollir per emetre.  

Twitch és una plataforma d’emissions en directe interactiva que es va concebre als seus inicis 

per fer retransmissions de videojocs. Encara que ha evolucionat, no hem d'oblidar que el 

gaming i els eSports encara són categories amb molta audiència. No obstant això, segons el 

portal SullyGnome, la categoria Just Chatting és la categoria amb més hores de visualitzacions 

en l'últim any amb més de 3.000 milions. Aquesta categoria és precisament la que utilitzen els 

periodistes que estan a Twitch.  

Franja 
horaria  

Tipus de contingut Canals destacats Audiència 

 
 
 

06:00 - 14:00 

 
 

Predomina la categoría, IRL: 
Just Chatting, Esports, Talk 

Shows and Podcasts  

 
Facudiazt 
el Yuste 

SiroLopez 
Gerardromero 

Rubénmartinweb 
ElChiringuitoTV 

● És la franja horaria 
on hi ha més 
possibilitats per a 
contingut periodístic 

● Menys competència 
perquè els grans 
streamers estan 
offline 

14:00 - 19:00* Predomina la categoría de 
Videojocs, eSports, Crative, 

Múisica 

IlloJuan, 
El Xokas, Knekro 

Competicions d'eSports 
LVP, LCK de LoL 

En aquesta franja 
l’audiència comença a 
tenir temps lliure per 
entrar a Twitch 

 
 

*19:00 - 06:00 

 
 

Predomina la categoría de 
Videojocs, Esdeveniments 

especials, ASMR 

 
 

Ibai Llanos, AuronPlay, 
ElRubius, Fernanfloo, 

Coscu, 
Nanísimo 

● ‘Prime time’ És una 
possibilitat d’emetre, 
però hi ha molta 
competència 

● A partir de les 22h hem 
de tenir en compte el 
públic potencial de 
Llatinoamèrica 

Taula d’elaboració pròpia (Taula 4) 

*És l’horari on aproximadament comença l’emissió dels canals de Twitch amb més audiència 

del món i, casualment, són espanyols, no són periodistes i atreuen molt públic hispanoparlant. 

Parlem de figures com Ibai Llanos, ElRubius, AuronPlay, JuansGuarnizo o TheGrefg, entre 

d’altres.  
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4.4 Competència 

Com hem mencionat, les categories a Twitch amb més audiència són IRL (Just Chatting, 

Esports, Podcast, Esdeveniments especials, Política) i els videojocs juntament amb els eSports. 

Per tant, la competència directa són els videojocs (entreteniment) i els creadors de contingut de 

la categoria IRL on es fan directes parlant de diferents temàtiques, entre elles periodisme 

esportiu, el format amb més èxit dins del periodisme convencional. Amb les dades de l'últim 

any (2021) segons el portal sullygnome: 

 Videojocs IRL 

Hores visualitzades  ● GTA V → 1.736 
milions 

● League of legends → 
1.687 milions 

● Valorant → 1.000 
milions 

● Fortnite → 813 
milions 

 
 
Just Chatting → 3.000 
milions 

Canals amb més 
audiència (Hores 
visualitzades) 

Comunitat Hispana 
● Auronplay → 118 

milions  
● Ibai → 114 milions 

      
● Ibai → 114 milions 

Taula d’elaboració pròpia (Taula 5) 

Ibai és un cas especial perquè juga a videojocs, però també fa contingut Just Chatting i és un 

dels pioners en portar a Twitch els Esdeveniments especials com Les campanades de Cap 

d’Any, Disaster Chefs, Mundial de globus, First Dates, La vetllada de l’any, carrera de Karts 

o la presentació del seu propi equip d’eSports amb Gerard Piqué. Per aquesta raó ha guanyat 

el premi Streamer de l’any dos cops seguits, al 2020 i al 2021. Seria convenient  evitar fer 

directes en la mateixa franja horària que els grans streamers, ja que atreuen  molta audiència i 

les seves comunitats estan molt consagrades.  

Per tal d’acotar una mica més la competència, ho farem des de la categoria IRL (Just Chatting 

i Esports), des de l’àmbit nacional i, per tant, amb streamers que són o procedeixen del món 

de la comunicació i del periodisme i que s’adrecen a audiències hispanoparlants. Hem escollit 

11 canals que d’alguna manera dibuixen el panorama de la competència directa que pot suposar 
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per a qualsevol que estigui pensant a obrir-se un canal enfocat al periodisme a Twitch. En total 

aquests 11 streamers (periodistes i comunicadors) acumulen més d’1,5 milions de seguidors. 

Això es tradueix en audiències encara més grans si parlem d’espectadors únics durant les seves 

retransmissions.  

4.4.1 Competència directa 

 Categoría Nº de seguidors Franja horària 

ElChiringuitoTV Esports 685.454 12:00 - 14:00 
18:00 - 00:00 

sirolopez56 Esports, Just 
Chatting, FIFA, F1 

2021 

233.542 No té un horari fix, 
ocupa la franja del 
matí i el prime time 

AngelMartin Just Chatting 136.967 Franja del matí 
(intermitent) 

rubenmartinweb Esports 134.568 10:00 - 14:00 

el_yuste Just Chatting 110.692 8:00 - 13:00 

gerardromero Esports 100.004 11:30 - 14:00 
19:00 - 01:00 

2010misterchip Esports 77.307 En funció de la 
informació esportiva 

(futbol) 

facudiazt Just Chatting 
(política i humor) 

73.863 10:30 - 13:00 

tamayovision Just Chatting 45.050 21:00 - 23:00 

rodrigofaez Esports 43.637 9:00 - 11:00 

nanisimo Just Chatting 
(Política) 

37.410 19:00 - 21:00 

Radiocable Just Chatting 13.419 8:30 - 11:00 

Taula d’elaboració pròpia. Fonts: Twitch.tv (Taula 6) 
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4.5 Categories en les quals encaixa un format periodístic 

TALK SHOW I PODCAST 

 

● Una de les principals categories de Twitch on el tema a 

tractar ja es troba preparat i l’atenció se centra en aquest  i 

en els possibles convidats que poden assistir durant el 

directe. 

● Format de pòdcast clàssic integrat a la plataforma 

d’Amazon. 

● És la principal categoria on s’engloben aquells mitjans de 

comunicació més radiofònics. Aprofiten aquest espai que 

els hi ofereix Twitch per apropar-se a un nou públic.  

● Tot i que no predomina en aquesta categoria, els creadors 

de contingut poden també veure i comentar certs 

comentaris dels seus espectadors. 

● Possibilitat que hi hagin entrevistes. 

 
Imatge extreta de Twitch.tv 

  

JUST CHATTING 

 

● Categoria principal de la plataforma on el creador de contingut pot 

interactuar directament amb el seu públic espectador. 

● És un format molt senzill de realitzar i que pot donar molt de joc amb 

l’audiència. 

● La interactivitat amb els usuaris que ens estan veient és el factor clau 

d’aquesta categoria i els fa partícips del contingut que estem creant. 

● És la secció de la plataforma morada que s’utilitza com un comodí per 

poder tractar respecte a qualsevol temàtica. 
                                                                                                                         

Imatge extreta de Twitch.tv. 
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ESPORTS (No confondre amb eSports) 

● Engloba tot aquell contingut que es troba relacionat, tal 

com marca el nom de la categoria, amb l’esport. 

● L’esport que més es tracta a Twitch és el futbol masculí. 

● Aquesta categoria ha sigut de les que més ha crescut al 

llarg del 2021. 

● Molts periodistes instaurats en mitjans de comunicació 

tradicionals s’han adaptat a la plataforma gràcies al 

periodisme esportiu que estan fent a Twitch. 

● Els esports han pujat molt a la plataforma d’Amazon 

donat que és un tipus de periodisme que viu del que 

succeeix en directe.  

○ S’han de tenir en compte les competicions 

esportives i quins són els punts àlgids de 

cadascuna dels esports. D’aquesta manera els 

continguts seran més atractius pels nostres 

espectadors 

i es podrà realitzar unes retransmissions més atractives. 
 Imatge extreta de Twitch.tv . 
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ESDEVENIMENTS ESPECIALS 

 

● Aquesta categoria s’utilitza exclusivament en certes ocasions puntuals. 

● Són un tipus de contingut que no formen part del guió habitual dels 

streamers a la plataforma. 

● Es produeixen quan succeeix algun gran esdeveniment o acte concret 

(prèvia d’un partit important, gal·les de premis, final competició 

esportiva destacada, etc). 

● Les retransmissions s’assimilen molt al que es faria dins una televisió. 

Requereix una producció d’àmbit professional, amb una realització 

multicàmera i un equip professional que controli que l’emissió funcioni 

en tot moment.                            Imatge extreta de Twtich.tv 
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4.6 Nínxol 

Twitch és una plataforma on el seu públic busca temes específics. Això està molt relacionat 

amb la història i el fet que la plataforma es donés a conèixer com un lloc sobretot pels amants 

del videojoc. Es calcula que a Twitch hi passen uns 30 milions d’usuaris únics per dia (Iqbal, 

2022: s.d.) i uns 140 milions cada mes aquest 2022 (Wise, 2022: s.d.). En canvi, la plataforma 

només en tenia 55 milions durant l’any 2015 (Wise, 2022: s.d.). Aquests usuaris, però, tenen 

certes característiques i consums que hem recollit a la següent taula: 

 
2016 2019 2021 2022 

Mitjana 
mundial 
d’espectadors 

611 milers 1,26 milions 2,78 milions 2,76 milions 

Percentatge 
d’espectadors 
que hi ha a 
cada el país 

- - - Estats Units → 
21,18% 

- Alemanya → 
6,97% 

- Corea del Sud 
→ 4,76% 

- Russia → 
4,2% 

- Canadà → 
4,01%  

- 

Edat - - De 16 a 24 
anys → 41% 

- De 25 a 34 
anys → 32% 

- De 35 a 44 
anys → 17% 

- - 
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- De 45 a 54 
anys → 7% 

- De 55 a 64 
anys → 3% 

Gènere - - Homes → 65% 

- Dones → 35% 

- - 

Mitjana 
d’hores vistes 

441 milions 917 milions 2.027 milions 1.987 milions 

Dades 
lingüístiques 

- - - Anglès → 
55,98% 

- Castellà → 
11,31% 

- Portuguès → 
7,83% 

- Alemany → 
7,16% 

- Rus → 5,14% 

- Francès → 
4,91% 

- Anglès → 
46,21% 

- Castellà → 
9,26% 

- Portuguès → 
8,33% 

- Rus → 6,41% 

- Francès → 
5,72% 

- Alemany → 
5,57% 

Taula d’elaboració pròpia. Fonts: Statista, TwitchTracker i Globalwebindex (Taula 7) 

És necessari mencionar que en alguns casos les xifres fan referència al primer terç d’un any. 

També caldria apuntar que les caselles que estan en blanc és perquè no hi ha o no s'ha trobat 

informació al respecte i en molts casos es continua utilitzant la informació d'anys anteriors. 

Finalment, cal explicar que les dades del 2022 només es calculen fins al mes d'abril. A més, 

s'arrodoneix el nombre segons la tendència que apunta el mes de maig. Per exemple, la mitjana 

mundial d'espectadors l'any 2022 és de 2,765, però s'aproxima a 2,76 per una tendència a la 

baixa que hi ha al maig. 
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4.7 Audiència prèvia i públic objectiu  

És important saber quina és l’audiència prèvia a entrar a Twitch per després poder escollir el 

nostre públic objectiu. El fet de publicitar el canal a altres xarxes farà que una part de 

l’audiència emigri cap a Twitch. Per aquest motiu si ja tenim dades del públic que ens segueix, 

és probable que les característiques d’aquest també passin a Twitch. Ara bé, com hem vist al 

punt anterior els espectadors que formen part de la plataforma tenen un perfil molt marcat i pot 

ser que el nostre públic inicial no estigui dins de la franja habitual. 

Així doncs, ens trobem amb dues opcions: espectadors nous i gent familiaritzada amb Twitch 

o migració total d’audiència que no està habituada a la plataforma. En el primer cas 

acostumaran a ser joves entre 16 i 34 anys (Kavanagh, 2019). El fet que es produeixi el segon 

escenari és complicat. És probable que els espectadors siguin majors de 34 anys i aquesta franja 

d’edat no és assídua a Twitch. Tot i això, no és impossible que hi hagi una fluctuació o 

moviment d’audiència des del mitjà original cap a l’altre. Aquest és el cas de FurorTV, quan 

es va descobrir que els mitjans tradicionals havien mostrat les entrevistes que Sergio Gregori 

havia fet quan era jove molta gent nova i poc experimentada amb la plataforma va entrar-hi. 

Gregori assenyalava: “És cert que (la nostra audiència) ha envellit més d’ençà que hem estat 

a Twitch, una cosa raríssima, crec que som els únics als quals els ha passat”. Els espectadors 

de FurorTV tenen entre 40 i 50 anys, l’explicació pel seu fundador, entre rialles, tant pot ser 

perquè s’han tornat més “turres” o perquè “depèn de com t’ha conegut la gent”. És a dir, moltes 

de les persones que segueixen el canal de Gregori segurament el van conèixer a través de la 

televisió que té una mitjana d’edat elevada. Un altre exemple semblant és el de Gerard Romero. 

Ell va arrossegar gent entre 30 i 50 anys que escoltava la ràdio cap a Twitch.   

Un dels fets que poden afectar la captació del públic objectiu, sobretot pels projectes 

periodístics,  és l’edat de la persona que retransmet el directe. Són diversos els entrevistats que 

durant el treball han esmentat aquesta situació. Romero explicava: “Segurament la franja més 

bèstia és la que s’identifica amb la meva edat, la dels 30 o 40 anys”: El youtuber Carles Tamayo 

encara ho notava més: “És graciós perquè quan vaig començar tenia més gent que consumia 

contingut de 18 anys a 24 i ara ha canviat de 24 a 34. Estem parlant d’un 10% i crec que era 

la gent que tenia la meva edat que ha passat a aquest nou grup d’edat. Crec que al fer el que 

m’agrada a mi atrec la gent de la meva edat.” 
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També cal saber que a vegades es poden cometre errors a l’hora de triar el públic objectiu. Un 

dels factors és el fet d’experimentar amb diversos formats i temàtiques. A l’equip de FurorTV 

els va passar això, Gregori expressava: “Vam obrir un format on començàvem a assentar gent 

amb comunitats polítiques i projeccions ideològiques diferents (a la de la seva audiència). Per 

una part ens vam trobar que va arribar molta audiència amb un matís ideològic diferent, que 

va fer que el xat durant molt de temps n’estigués replet. Jo no ho veia com un problema ni 

alguna cosa desagradable perquè em sembla fantàstic veure a gent que opini diferent, però la 

nostra comunitat potser ho veia d’una manera més complexa, ja que eren ells qui hi estaven.” 

4.7.1 Gràfic audiència a Twitch 
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4.7.2 Exemple User Persona 
 

 
 
Perfil gràfic d’elaboració pròpia.  
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4.8 Promocionar el canal a través de les xarxes socials per crear una marca personal i 
una comunitat (Màrqueting amb èmfasi en l’Edició i distribució de continguts a 
diverses plataformes) 

El contingut no es queda només en el directe. Aquesta emissió haurà sigut de llarga durada, on 

s’hauran produït diferents moments dels quals es podran extreure diferents vídeos i clips que 

poden arribar a altres plataformes de contingut. 

 

DISTRIBUCIÓ DELS CONTINGUTS EN LES DIFERENTS PLATAFORMES 

TWITCH 

 

● L’emissió del contingut periodístic es farà per Twitch. L’emissió normalment serà de llarga durada, 

un material de diverses hores.  

● El contingut pot quedar penjat en el canal del periodista-creador de contingut durant diversos dies. 

Altres canals només tenen activat que aquelles emissions siguin exclusives pels subscriptors o 

directament privades a l’autor. Aquests continguts es poden rescatar i d’allà extreure’n moments 

perquè aquests puguin anar a altres plataformes. 

 

 

 

 

 

Imatge del canal de 

Twitch de Gerard Romero (Jijantes FC)
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YOUTUBE 

 

● A la plataforma de Google es poden penjar les retransmissions del directe en diferit. Els usuaris també  

podran visualitzar el contingut un cop ha finalitzat a YouTube si ens decidim penjar el directe. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Imatge del canal de YouTube de Gerard Romero (Jijantes FC) 

● També el periodista-creador de contingut pot pujar seccions, entrevistes o certs moments destacats del 

directe. 

 

 

 

 

 

 

 
Imatge d’un vídeo d’una entrevista al canal de YouTube de Gerard Romero (Jijantes FC) 

● A mesura que el canal vagi pujant en nombre de subscriptors y visualitzacions, es pot optar al partner 

de la plataforma. Entre els requisits que es demanen els més destacables per obtenir aquest programa 

són (Google, 2022: s.d.): 

○ 1.000 subscriptors 

○ 4.000 hores de visualització públiques en 12 mesos. 
 

 

 

 



78 

TIKTOK 

 

 

 

 

 

 

 

 
Publicacions i mur principal de Jijantes FC  

 

● Aquesta plataforma permet agafar peces de duració curta. Tot i que la plataforma es poden penjar 

vídeos de 10 minuts, en general la duració dels clips que es pengen són de 15 segons, 1 minut o 3 

minuts màxim.  

● Gràcies a aquesta xarxa social, els vídeos de curta duració són un petit estímul que fa atreure a 

l’espectador a voler indagar i conèixer més sobre els continguts del canal. 

● Els periodistes poden avisar de nous continguts penjats a les seves plataformes, futurs esdeveniments, 

clips o que estan fent just en algun moment gràcies als TikTok Stories. Aquestes històries estan 

disponibles des del març del 2022 per tots els usuaris de la plataforma. Unes històries que compten 

amb 24 hores de duració perquè les puguin veure els usuaris seguidors de la xarxa social. Però a 

diferència de les que veurem en una altra, aquestes apareixen en el moment que anem fent scroll dins 

l’aplicació o anant directament al perfil del creador de contingut que vulguem veure. (Europa Press, 

2022) 

● TikTok compta amb un programa anomenat “Creator Next”. Els vídeos curts que es pengen a 

l'aplicació es poden aconseguir monetitzar. No es reclamen molts requisits, d’entre els quals 

destaquen: (TikTok, 2022: s.d.) 

○ Tenir un mínim de 3 publicacions els últims 30 dies. 

 Ser major d'edat.
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INSTAGRAM 

● Amb el contingut d’Instagram el canal i les seves publicacions es pot donar a conèixer el canal, els 

seus vídeos i la marca. Tanmateix passa a TikTok, la xarxa social permet penjar vídeos de curta 

durada. Normalment, els vídeos que van a una plataforma passen a l’altra; aquest fet succeeix perquè 

Instagram té un sistema de vídeos molt similars als de l’altra xarxa anomenats “reels”. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Mur principal de l’Instagram de Jijantes FC 

 

 A Instagram els creadors de continguts també pengen fotografies dels futurs esdeveniments, quan serà 

el pròxim directe o imatges dels successos que s’hagin pogut produir. En contraposició amb TikTok, 

aquesta plataforma sí que ofereix la possibilitat de penjar imatges, i no només vídeos. 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

Publicació d’un fragment de vídeo a Instagram de Jijantes 

FC 
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● Instagram Stories compta des de fa anys amb aquest sistema que ara TikTok també ha adaptat per la 

seva plataforma. La diferència està en el fet que l’aplicació permet veure quan l’obrim quins són aquells 

usuaris que han penjat contingut i quins no. Aquestes històries permeten, tanmateix passa amb les de 

TikTok, pujar certs clips de vídeo d’alguns moments dels continguts que es facin en directe, continguts 

on aparegui el mateix usuari mostrant coses d’interès, anuncis, informacions, mostrar vídeos d’altres 

comptes on se'ns hagi citat, o fins i tot podrem posar enquestes i enllaços per redirigir als seguidors cap 

a altres materials o llocs d’interès del nostre canal. Els stories també seran una eina per anunciar quan 

s’emetran els continguts en les diferents xarxes o quan es farà un directe a Twitch. 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Una “story” penjada al compte de Jijantes FC. 

 

● La xarxa social també és un aparador del marxandatge que té la marca. Es poden incloure hipervincles 

que condueixin els nostres usuaris a llocs webs per comprar tota mena de productes relacionats al canal. 

Així doncs, i també com es pot fer en els stories, podrem posar enllaços en les nostres publicacions i 

en el nostre perfil per tal que els usuaris puguin accedir a altres continguts d’altres plataformes. 

 Mitjançant les publicacions es poden fer anuncis d’altra mena, promocionant productes de la marca o 

fins i tot fer sortejos d’aquests.
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TWITTER 

 

● La plataforma de Twitter  és vital per la 

comunicació entre el creador de contingut i 

l’audiència. Generalment, és la xarxa social on 

es llencen les notícies i informacions en tweets, 

ja que en aquesta regna la immediatesa.  

 

● Mitjançant Twitter anunciarem noves 

informacions que vagin sortint, compartirem 

imatges, vídeos, adjuntarem hipervincles…  

 

● En aquest cas, juntament amb Instagram, 

serà on anunciem quan es farà el directe, de què 

es tractarà, on serà, amb qui estarem en la 

retransmissió, etc. 

 

● Com a Instagram, es poden realitzar 

enquestes i també podrem fer sortejos.  
 

 

 

 

 

 

 

Mur del Twitter de Gerard Romero i una publicació d’un tweet anunciant 

l’inici del seu directe a Twitch. 

 

 

 

 
 
 
 



82 

WEB 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pàgina principal del web: jijantes.com . 
● Un lloc web pot ser un afegit més per poder promocionar la marca. Dins la pàgina es poden trobar 

diverses seccions (Jijantes, 2022: s.d.) : 

○ Una primera pàgina on es reafirmi clarament la marca en concret. 

■ En aquesta primera plana al capdamunt veurem les diferents categories on l’usuari podrà 

accedir. 

■ Unes icones que condueixin a la resta de plataformes on tenim el nostre contingut. 

○ Un apartat on s’expliqui el projecte, en què consisteix, que fem, qui som… 

 

 

 

 

 

 

 

 
Apartat de “Quiénes somos” del web jijantes.com . 

 

o En una de les pàgines o en algun punt del web haurem de posar o bé, un formulari, o les 

nostres dades de contacte perquè els usuaris puguin contactar amb nosaltres.
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ANNEXOS

Entrevistes a periodistes, creadors de contingut i streamers

ENTREVISTA ROC MASSAGUER – PERIOIDSTA, YOUTUBE, 
TWITCH

● Ens podries definir què és Twitch?

Doncs, és una plataforma d’emissió en directe, és una xarxa social 

enfocada a contingut en directe, va començar sobretot enfocada a 

videojocs, però ja no és tan així. Es reparteix en diferents categories 

que marquen una mica el contingut que hi ha. Qualsevol persona pot 

crear contingut i qualsevol persona pot veure’l. Un dels principals atractius és la interacció a 

través d’un xat mentre s’està emetent el contingut i bàsicament és això. 

● En quin moment decideixes iniciar-te en el món de Twitch?

Bé, jo vaig començar a Twitch, em vaig fer el compte fa molt de temps perquè no recordo 

exactament perquè, no sé si la primera vegada va ser per provar, no me’n recordo. Però sí que 

vaig començar a fer directes quan feia alguns esdeveniments especials perquè el directe de 

Youtube no funcionava tan bé i recordo el final de Dark Souls i alguna cosa de la sèrie de Dark 

Souls, alguna cosa més així, que les feia a Twitch i després descarregava el vídeo i el penjava 

a YouTube. I també perquè em van posar 2 strikes fa bastant temps, no sé si el 2014 o 2015, 

em van posar 2 strikes al canal de YouTube i no podia fer directes allà i llavors quan volia fer 

directes, normalment feia de la sèrie del Canijo o alguna cosa més, fèiem directes a Youtube.

I ara just fa 3 anys vaig començar a fer directes diaris a Twitch perquè em vaig canviar de casa 

i tenia l’espai i les circumstàncies per poder-ho fer i des de fa 3 anys doncs vaig decidir fer-ho 

diari que és el que faig ara.

● És Twitch un aliat o un enemic pels mitjans periodístics tradicionals? 

No, no ho sé, no crec que sigui… és un enemic en el sentit què tots estem batallant pel mateix 

espai no? L’atenció i el temps de la gent són limitats i llavors com que no tenim un espai 

reservat no hi ha un moment per sentir la ràdio, potser la ràdio encara, al cotxe i tal potser, però 

,

pot 
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no hi ha un moment per veure la tele, no hi ha un moment per sentir la ràdio, no hi ha un 

moment per estar a Twitch, no hi ha un moment del dia reservat, llavors estem tots competint 

pel mateix espai en realitat i en aquest sentit si que és un enemic, tenint en compte que és un 

nou actor que també lluita pel seu espai i, per tant, la gent mentre està mirant Twitch doncs no 

està escoltant la ràdio no? En aquest sentit, si que podria ser un enemic, però no deixa de ser 

una eina més i al final tu com a periodista, és a dir, ja fa temps que no es depèn exclusivament 

de les plataformes de distribució clàssiques, a les quals una persona no podia accedir, és a dir, 

abans necessitaves un diari o necessitaves tota una infraestructura per poder emetre per ràdio o 

en el cas de la televisió, necessites una llicència, llavors tu encara que fossis bon periodista i 

tinguessis coses per explicar.  

 

● Creus que el periodisme ha d’enfocar els continguts a la nova forma de consum del 

públic més jove?  

 

Sí. El que passa és que a la gent jove no els hi ha interessat el periodisme mai. Gent que tenia 

la meva edat als 14 anys no llegia el diari ni escoltava les notícies. No sé fins a quin punt és 

una batalla perduda o és una cosa que ha canviat. Jo crec que hauríem d’entendre el perquè els 

joves miren Twitch. Hem d’entendre que el principal canvi que ha aportat internet és la 

possibilitat d’escollir. Abans estàvem farts què ens diguéssim el que havíem de fer, mirar i el 

que haguéssim d’escollir. Internet aporta la capacitat d’elecció. Quan to ho pots escollir pots 

seleccionar allò que no s’assembla el que seleccionen els teus pares. Com una qüestió de 

rebel·lió i de construir la teva pròpia identitat. Per tant, és per això que van a Twitch. Si tu fas 

periodisme i vols que els joves t’escullin has de trobar la forma perquè et seleccionin per davant 

d’altres coses. Per tant, has d’entendre quines són les seves referències, que busquen i dona’ls-

hi. No crec que sigui una qüestió de Twitch en concret, sinó d’entendre com funciona el procés 

i a partir d’aquí adaptar el contingut si vols que els joves et vegin. 

 

● Creus que el que fas és periodisme? 

 

No, no ho crec. No soc molt amant de les etiquetes. Les línies cada cop són més difuses i en 

realitat no és important. Si et dic que sí o no sé realment si canvia alguna cosa. Jo crec que el 

periodisme, per a mi, és explicar coses a la gent que són interessants perquè sàpiguen i 

entenguin millor com funciona el món en base a la teva experiència i punt de vista, a més de la 
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pròpia capacitat de comunicació. Tu expliques a la gent que està passant i cap a on ho has de 

mirar i entendre-ho.  

 

Jo el que faig és fer entrevistes a una persona per conèixer a una persona millor. Per tant jo no 

crec que estiguem interpretant el món. No són entrevistes d’actualitat, divulgatives o de coses 

molt concretes del seu àmbit. 

 

● Què implica ser periodista avui dia? (Pluriempleat) I ser creador de contingut? 

Pots seguir treballant a El País o a La Vanguardia… Cada cop és més complicat per què el 

model de comunicació és més complicat, cada cop costa més fer diners i, per tant, no és que 

els periodistes els hi agradi cobrar 50€ per una crònica i no queda més alternativa. Ser periodista 

avui dia significa inestabilitat laboral, per desgràcia. 

Ser creador de contingut també ho és, però el periodisme té un objectiu, un estàndard. S’espera 

un mínim de rigor o d’intenció concreta, però un creador de contingut no ho té. Quan entres a 

un canal de contingut no dones per fet que hi hagi una sèrie de característiques ni de res. Mentre 

que quan sents parlar a periodistes ho fas pensant que tenen un mínim. També pots ser 

Freelance i arribar a la gent. 

● Has passat per quantitat d'empreses importants, on has treballat des de redactor, a 

director de continguts… què t’aporta  que no t’aporta el periodisme “tradicional” i la 

gestió de continguts tradicionals? 

De tot aprens. Aprens a funcionar dins l’entorn. A l’ACB vaig aprendre com es fan aquelles 

coses que a mi m’agraden tant: com s’organitzen des de dins, les dificultats olímpiques que hi 

ha, les comunicacions polítiques. És interessant fer periodisme corporatiu, que té com a 

objectiu parlar bé de la lliga. Segueix sent periodisme i interessant; té algunes coses bones, com 

fer un periodisme transparent (entrar a la web de la lliga i llegir el punt de vista de la lliga en 

compte del dels mitjans). 

Treballant pel teu compte ets més resolutiu, t’has d’espavilar més, no li pots donar la culpa a 

ningú, tens més llibertat, pots fer una aproximació de més hobby… En general en tota la meva 

carrera ha estat una evolució. 
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● I al revés, que t’ha aportat el Periodisme que no t’hagi aportat Twitch? Creus que és 

possible el periodisme a Twitch? S’està realitzant avui dia?  

 

Sí. Es pot fer periodisme a Tik Tok… No hi ha problema. (Torna a incidir en respostes 

anteriors). Evidentment, canvia la forma que en un mitjà de comunicació, però sí. Jo segueixo 

poc periodisme polític, però per exemple hi ha bastant periodisme polític on es parla 

d’actualitat. Alguna part del contingut no és periodisme el que fan.  Hi ha molta gent que parla 

d’esports, que fan entrevistes… Hi ha molta gent que ho fa bé i no hi ha cap problema. 

 

● És imprescindible combinar informació i entreteniment per arribar a l’audiència? 

 

Crec que igual que hi passa amb l’art, ha de ser entretingut, no avorrir. No vol dir lleuger, 

superficial i buit; vol dir que mentre que ho estiguis veient tinguis ganes de saber més. Amb la 

informació passa el mateix: si jo t’he d’explicar com s’estableix el preu de l’energia, que deu 

ser un “tostón” increïble, t’ho he d’explicar d’una forma que tu tinguis ganes de seguir allà. Sí 

crec que hagi d’haver-hi entreteniment, però no show tota l’estona perquè ho entenguin nens 

de quatre anys i que serveixi com a buit de contingut i com si fos una façana. El periodista no 

només ha de tenir informació privilegiada, també ha de parlar bé. Però dit això també crec que 

no ha de ser excusa per fer un contingut no rigorós, i això hi ha cops que passa.  

 

Al final el periodisme competeix amb tot. Algú que agafa el móvil pot parlar amb la persona 

que l’interessa, pot buscar una oferta de feina, pot distreure’s, decidir a quin restaurant anar o 

pot informar-se del conflicte a Ucraïna. Per tant, el periodista ha de barallar-se amb tota la resta 

de contingut perquè la gent decideixi veure’t a tu enlloc de les altres coses. La temptació és 

molt gran de ser cridaner, fer clickbait, fer fórmules com “10 coses que no sabies”... És normal 

que caigui cap aquí perquè aquest és el llenguatge d’aquesta guerra. Però tot i així, insisteixo, 

jo crec que una línia que no hauríem de traspassar és el de considerar que la teva audiència és 

idiota. Jo crec que les coses es poden explicar que tothom ho entengui sense ser condescendent 

i crec que és l’objectiu a aconseguir  
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 Com veus l’entrada de periodistes a Twitch?  

 

Espero que no, és a dir… Això és més una necessitat que una voluntat, penso. Tothom prefereix 

un sou fix amb una estructura que et defensi i que t’obri portes. Tu a Catalunya Ràdio trucaves 

i t’obrien moltes portes, que segurament no m’haguessin obert dient: “Hola, soc en Roc 

Massaguer”. Tothom preferiria treballar en un mitjà o varis per tenir aquesta seguretat. Per mi 

és trist que periodistes grans hagin d’estar a Twitch; m’agrada, però em sembla trist perquè la 

plataforma és molt inestable per fer diners. Tampoc es pot fer tot aquí donat que necessites 

l’estructura que comentàvem.  

 

El periodisme que és pot fer a Twitch és molt concret. I si tot el periodisme anés per aquí jo 

crec que sortiríem perdent. Em sembla bé qui ho faci, i jo mateix ho faig… Però hem d’anar 

amb compte. No pot ser la solució per tot.  

D’altra banda, ens agradi o no, el periodisme està evolucionant de confiar en el mitjà a confiar 

en les persones. Ja fa anys que dic, i que s’està complint, que al final és fiarà a una personalitat. 

Això està bé, perquè et treus una mica la ingerència d’un mitjà concret i tens la llibertat… Però 

també té el seu perill. Al final una persona ha de menjar i tots tenim els nostres biaixos i 

interessos i creure que la paraula d’una persona és llei, també ens fa ser una mica menys plural. 

 

 Quins formats periodístics són els que més tenen èxit a Twitch? 

 

No tots els periodismes s’adapten. Al igual que la ràdio, l’actualitat prioritza. Però a la ràdio 

no pots trencar una graella. Tu a Twitch, si pasa una cosa, la forma més ràpida de reaccionar 

és obrir Twitch. Jo no puc obrir un programa de ràdio o de tele sense conèixer el què està 

passant. S’ha fet, com en el cas de l’11-S, però és molt difícil. I aquest és el principal atractiu. 

Aquest i la profunditat, donat que pots parlar durant 3 hores seguides, coses que no es poden 

fer a la resta de mitjans. 

 

L’esportiu s’adapta perquè l’esport en general viu del directe, és la seva gràcia. Aquí és on 

Twitch té el seu fort. Conflueixen les dues virtuts. L’esport també funciona a través de 

narratives. A tu t’agrada “x” equip i t’interpretes a través d’ell; és passió, narrativa en general. 

Això que fa tan bé també ho fa internet. A Internet, quan el segueixes algú, ho fas per què 

t’agrada la persona, no pel seu contingut en concret. En aquest sentit, crec que encaixen molt 
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bé i és lògic que el periodisme esportiu, que té aquestes característiques encaixi molt bé amb 

Twitch. 

 

● Hi ha alguna influència de la TV? 

El llenguatge audiovisual no té molta influència. No crec que sigui així, perquè per fer una 

realització en aquest sentit aniria contra l’essència i estaria fent la televisió. No, però estic 

d’acord que la TV és el referent que tenim tots. La gent que acaba fent coses amb diners, fa un 

contingut molt televisiu. Però no per necessitat, sinó perquè és com el referent que tenim al 

cap. 

 

● El periodisme hauria de seguir el model econòmic de Twitch o els dels creadors de 

contingut? 

El model està canviant, la publicitat no funciona perquè és insostenible i perquè et porta a llocs 

per degradar al teu producte… Més que la subscripció, els mecenes, funciona millor el voler 

donar suport a un projecte. Amb tanta informació com tenim és molt difícil que la gent pagui 

per la informació en sí. Hi ha gent que li està funcionant, però al final hi ha molta competència 

gratuïta que tu com a espectador fa que no notis una diferència suficient per pagar. 

 

És com si tinguessis HBO, Netflix, Disney i Amazon Prime i que dues d’aquestes siguin de 

pagament i les altres dues no. Potser pagues HBO per veure Joc de Trons però per la resta no 

ho faràs, tu el que vols és entreteniment en general. Però, per altra banda s’han de sostenir 

d’alguna manera i que els micropagaments s’estan establint. Crec que el periodisme de 

subscripció funciona, perquè creus en un projecte i li dones valor en el mitjà, el punt de vista 

el contingut… Però té un perill. I es que en el moment que em faig client, perdo independència.  

 

La gent que comprava El Pais al 1993 no ho comprava perquè li agradés, sinó perquè 

necessitava informar-se. Si pagues per l’ARA ho fas una mica per militància. Vols que el diari 

digui el que tu vols sentir. En el moment que el diari canviï, es probable que deixis de pagar. 

Et pot generar una temptació molt gran de polaritzar-te inclús sense perdre el rigor i tal i el teu 

punt ideològic el fas brillar una mica més perquè és el que et dona de menjar. El diari ARA va 

canviar la seva editorial una mica i va perdre un munt de subscriptors… És complicat. Jo crec 

que encara no hem trobat la solució idònia per monetitzar el periodisme. 
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El fet de pagar no passa per una espècie de miracle. Succeeix perquè la gent creu que el que tu 

fas val la pena. Però no tant el contingut, si no pel fet que tu existeixis; és a dir, vull que 

segueixis existint. Hi ha una micra de dissociació entre no pagar pel contingut, pago per la teva 

existència. Si jo vull que la gent em pagui he de fer contingut bastant sovint i crear un impacte 

emocional i una relació propera. Això com a creador de contingut ho puc fer, com a mitjà de 

comunicació és més difícil. Has d’entrar en les ideologies de les persones. Que la gent no pagui 

pels continguts  és bo, però també és dolent perquè la gent creu que el meu contingut no 

considera que s’hagi de pagar. Al final quan tu fas periodisme vals pel contingut, no per la teva 

existència. Twitch funciona així i hi ha gent que guanya molts diners, però és pervers la forma 

de com arribar que la gent et pagui.  

 

Em sembla millor això que monetitzar amb els murs de pagament. Però existeixen les seves 

dificultats. La gent que s’estima el meu canal, m’estimen molt, però són 300. El que estimen a 

l’Ibai són 40.000; entres en un concurs de popularitat. Si el meu contingut costa molt més de 

crear, el meu desapareixeria, perquè el que realment importa serà quanta gent està disposada a 

pagar i no ho fa viable.  

 

 Creus que ha d'haver-hi una regulació i una nova negociació entre la plataforma de 

Twitch i els creadors de contingut? 

Ho veig malament. Estem de lloguer en un lloc que no es nostre i ens aprofitem. Si l’Ibai no 

existís Twitch no estaria guanyant el que és i no seria qui és. Ibai necessita més Twitch que no 

Twitch a Ibai. Estem traient el màxim partit a la plataforma.  

 

Els objectius de Twitch i nostres de vegades s’alineen i a vegades no, i quan no s’alineen doncs 

t’has d’aguantar. Estaria bé que Twitch ens paguessin més, però es poc probable. Les 

plataformes en general tendeixen a pagar més. Al principi perden molts diners per arribar 

estratègicament a un punt, i després retallen als creadors de contingut perquè els és igual. A 

Twitch tant li fa l’Ibai, i YouTube ho ha demostrat.  

 

Els seus problemes és aconseguir monetitzar les visites de la millor manera perquè arribes a 

tenir moltes visites, el preu dels anuncis cau… És un problema com a plataforma. Massa 

creadors de continguts, massa gent fent coses i no ho pots controlar i tens problemes de 

moderació… Al final no t’interessa que hi hagi tanta gent creant contingut. Estaria bé 
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pressionar, però no tenim força. Amenaçarem en marxar, però tant els hi farà. El contingut els 

hi sobra per les orelles. Són iniciatives que no tenen cap mena de sentit. Aquest contracte pel 

qual tu que poses la plataforma, que poses els anuncis, que negocies els anuncis… M’has de 

pagar més a mi? Perquè? No crec que passi. 

 

● Podries explicar-nos com és el teu contracte amb Twitch? Com funciona? 

 

Estaria bé però no crec que passi, ni tampoc amb cap condició de les evolucions de treball a no 

ser que sigui a través de la justícia. Però Twitch deixaria de tenir acords de Partner-ship. 

 

El meu contracte diu que puc guanyar diners amb el que faig, posar anuncis, que la gent es 

subscribeix i un percentatge (que no indica quin) va a parar a la plataforma. No tinc cap dret a 

decidir en el canvi de preu en les subscripcions… Això en el meu cas. Sé que hi ha gent que té 

contractes d’exclusivitat i han negociat amb els percentatges. Però en el meu cas és un 

estàndard i no he negociat. 

 

● Que opines respecte a la regulació que vol fer la CNMC sobre els creadors de 

contingut? 

 

Em sembla que té sentit. Facebook és un mitjà de comunicació? S’ha de tractar com un diari o 

la gent posa el que vol? És un debat mundial. Les xarxes socials poden tenir un efecte real avui 

dia. Poden treure i posar presidents, incideixen en temes tant rellevants com la salut… Però 

com són plataformes on els usuaris posen el que volen, doncs ja està.  

 

Dins el debat entrem nosaltres. Jo soc una persona que obre un directe a Twitch i dic el que 

vull igual que si em posés en un carrer amb un megàfon o se m’ha de sotmetre a unes normes 

diferents pel meu impacte i està molt proper a un canal de televisió? Crec que se’ns ha de tractar 

diferent. Crec que hem canviat i estem a una altra realitat. 

 

Però hi ha dos problemes: El de control amb les llicències de TV i ràdio que puc controlar, puc 

mirar-me-les i veure quan i com estàs dient i publicant el que vulguis en cada moment. Però en 

el nostre cas no es pot controlar i no se sap quina força tens, has d’obligar a una empresa privada 

a canviar els termes de servei per adaptar-los a la legislació? Jo ho faig des de Barcelona, però 

em veu algú des de Veneçuela… Quina llei s’aplica aquí? És complicat de legislar, però no 
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impossible. A mi el tema de la publicitat em sembla que s’ha de regular. La gent se la salta 

però en qualsevol acord comercial l’has d’anunciar i la gent s’ho salta. Està bé que es reguli 

per reconèixer la influència que tenim. No podem fer que l’Ibai digui el que sigui i que no 

tingui cap efecte. Si el seu programa té 300 i “pico” mil persones i en el seu programa n’hi ha 

30 minuts pagats per Telepizza, s’ha de dir. Si li han pagat s’ha d’explicitar. Però em fa por 

perquè la majoria de polítics no entén com funciona les xarxes, la dificultat de control implica 

que moltes normes acabin sent injustes… Fins i tot vaig llegir que es crearien categories i 

depenent de la repercussió s’aplicaria una legislació o una altra… Crec que està bé, però temo 

per l’eficàcia d’aquestes mesures. 

 

 És necessari tenir un renom o una carrera consolidada a altres plataformes per tenir 

èxit a Twitch?  

 

No. T’ajuda, però no crec que sigui imprescindible. Mica en mica, costa, però t’ajuda 

col·laborar amb no sé qui, ser amic d’algú… Però no és imprescindible. 

 

 Com creus que hauria de ser un canal de periodisme a Twitch per arribar a 

l’audiència i consolidar-se econòmicament? De quina manera s’hauria de fer a l’hora 

de començar i engegar un projecte?  

 

Necessitaríeu que fos sostenible, que no ens flipem amb el que es vol proposar per qüestió de 

recursos i de temps. I ha de ser una cosa diferent. Pot ser que siguem molt experts o graciosos… 

Però s’ha de ser diferent al que existeix al mercat. És molt fàcil de dir, però és molt complicat 

de realitzar. És irrellevant que tinguem una càmera o dues mentre aconseguiu aquells dos 

propòsits. 
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ENTREVISTA SIRO LÓPEZ – GOL TV, COPE, REAL MADRID TV, TWITCH

● Periodista deportivo, streamer y youtuber. ¿Con cuál de las 

tres te sientes más identificado y con cuál te sientes más 

realizado a nivel profesional? 

A ver, a mí lo que más me gusta desde siempre ha sido la radio. 

Donde disfruto más es haciendo radio, haciendo narración 

radiofónica. El descubrimiento de Twitch es de lo mejor que me ha 

pasado en la profesión porque es dónde más puedo ser yo en todos los aspectos. No tienes que 

andar con muchos recovecos, te permite la naturalidad que yo siempre he intentado tener 

cuando he hecho radio y televisión, pero en Twitch en su grado extremo. Después hay algo que 

me gusta de Twitch que es el contacto con la gente. Al final yo también he hecho periodismo 

por necesidad de comunicarme con la gente y Twitch te permite una interrelación que igual en 

la radio y en la televisión no la tienes. Entonces, a nivel periodístico me quedo con la narración 

radiofónica y con Twitch por la naturalidad que te permite este medio. 

● ¿Cómo definirías qué es Twitch? 

Cuando me preguntan qué es Twitch, gente de mi edad y gente que no conoce este mundillo, 

yo se lo resumo “cortito y al pie'': Es hacer televisión y radio desde casa, tan sencillo como eso. 

Al final, tanto en radio como en televisión hay un apartado periodístico, si eres periodista, pero 

también hay un apartado muy importante que es el entretenimiento. Yo creo que se aúnan las 

dos cosas. En el caso del periodismo, puedes perfectamente entrelazar la información, la 

opinión y el género de la entrevista con el entretenimiento. No es necesario unirlo todo. A 

Twitch han llegado periodistas que se limitan a informar, opinar y entrevistar. Pero también 

hemos llegado otros que hacemos lo mismo, pero que también hemos buscado entretener y 

entretenernos. En mi caso es así porque yo me lo paso fenomenal con las cosas que hago. 

● ¿Cuándo surge la idea de empezar a stremear en Twitch por tu cuenta y por qué? 

Empezamos en Colgados del Aro emitiendo en Youtube y después de una charla con Ibai nos 

animamos a probar en Twitch. Yo de forma personal no creía mucho, estaba convencido de 

que no iba a aglutinar más allá de 50 o 60 personas viendo lo que yo pudiera hacer. Nunca me 

las

ha 
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lo había planteado porque en Youtube había tenido una experiencia negativa porque había 

hecho una serie de entrevistas desde un coche que me patrocinó Endesa y no habían tenido 

mucho éxito. Eso me enfrió y al final decidí probar en Twitch un poco por sacarme de encima 

al pesado de mi hijo Xavi (bromea y sonríe) que tiene 21 años y que desde que abrimos el canal 

de Colgados del Aro en Youtube, había estado insistiendo que lo intentara en Twitch, 

animándome porque a mucha gente le gustaría que tuviese un canal. Entonces me abrí un canal 

y, para mi sorpresa, lo que no había funcionado en Youtube, no sé por qué seguramente por 

culpa mía, pues sí que funcionó en Twitch. Empecé por experimentar.  

 

● ¿Crees que los medios tradicionales se han tomado bien que los creadores de 

contenido en plataformas como Twitch atraigan a tanta audiencia?  

 

La verdad es que la recepción por parte de mis compañeros ha sido muy positiva. Entiendo que 

es muy difícil que si a alguien no le gusta lo que haces venga y te diga “lo estás haciendo 

pésimo”. Por eso pienso que los que vienen a felicitarme, a preguntarme cómo funciona, cómo 

empecé y todo lo que tiene que ver con Twitch, lo hacen porque realmente les gusta lo que 

hago. La gran mayoría de mis compañeros me felicitan por ser capaz de cambiar el chip a la 

edad que tengo. Te preguntan cómo funciona, si yo les veo con posibilidades en este mundillo, 

etc. Hay de todo, desde los que les gusta hasta los que preguntan con interés y quieren probar 

Twitch. Yo siempre intento aconsejarles que esto es una ventana más que tenemos para 

comunicarnos con la gente. Pero también es verdad lo que dijo una vez Ibai en una de sus 

charlas: “no toda la gente puede pensar que esto les va a funcionar a las mil maravillas y se van 

a convertir en un Ibai, un TheGrefg o un Auronplay”. Evidentemente, esto son casos 

excepcionales. Igual el caso de Ruben Martín y el mío no son excepcionales, pero a lo mejor 

llegamos en el momento oportuno y al lugar adecuado. Yo creo que el que entre ahora le va a 

costar un poco más porque el mercado se satura. Yo no soy de los que pienso que Twitch es 

una burbuja, como en su día dijeron de Youtube y ahí está. Twitch ha llegado también para 

quedarse. Sí que es verdad que llegar a casi 200.000 seguidores en 1 año como me ha pasado 

a mí, pues va a ser más difícil. No porque yo sea mejor que otros, no. Si no porque el mercado 

da para lo que da. Cada vez va a costar más reunir a tu comunidad porque hay el público 

potencial que hay. Yo creo que es bueno probarlo, pero teniendo en cuenta que de un día para 

el otro no te van a llegar 100.000 seguidores.  
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● ¿Deben los medios adaptarse a las nuevas formas de comunicación que ofrecen las 

plataformas de streaming? ¿Y a la audiencia más joven? 

 

Evidentemente que se tienen que adaptar y el que no se adapte se va a quedar atrás. Tienen que 

adaptarse no solo a Twitch sino a todo. Poco a poco, hay algunos medios que les cuesta más a 

otros que les cuesta menos, pero la prueba la tenemos con el fenómeno podcast y todas estas 

nuevas plataformas a nivel de audio que han ido llegando. Por ejemplo, yo que colaboro en 

COPE y hablo habitualmente con ellos, su podcast del programa de la noche igual tiene más 

audiencia que la gente que lo escucha en directo. Así que, o los medios se adaptan o se van a 

quedar atrás y van a tener problemas para llegar a la audiencia. Porque cada vez más, la gente 

joven lo que demanda es lo que estamos viendo: la inmediatez, ir a cosas que les interesa mucho 

en un momento dado… En el tema de deportes, cada vez la gente ve menos el directo y consume 

en diferido como en la NBA, van a ver las jugadas más importantes al día siguiente. Entonces 

esa nueva forma de consumir evidentemente no la vas a cambiar y o te adaptas o te vas a quedar 

por el camino. Evidentemente que los medios tradicionales deben adaptarse a eso porque su 

público potencial dentro de 10 años es este, el que ahora busca esa inmediatez y busca estas 

nuevas plataformas.  

 

 ¿Se puede ejercer la profesión de periodista en Twitch? ¿De qué manera?  

 

Sí, claro que se puede ejercer. Yo, de hecho, ejerzo de periodista y busco cada vez contenidos 

que tengan que ver con el periodismo. Decías que habíais hablado con Roc, nosotros en breve 

vamos a empezar a narrar partidos de la Liga Femenina de Baloncesto. En Semana Santa voy 

a narrar el torneo más importante del mundo de Fútbol Benjamín. En ese aspecto claro que se 

puede ejercer. Twitch es una ventana que se nos ha abierto, pero no solo a los periodistas que 

llevamos muchos años, sino también para gente como vosotros que todavía estáis estudiando, 

incluso para gente que ni siquiera ha empezado y que pienso en ser periodista algún día. Te 

abre una ventana para que la gente te conozca y para que puedas mostrar las virtudes y defectos 

que puedas tener. Yo siempre lo digo, bienvenido sea Twitch porque si no nos hubiéramos 

quedado sin conocer a uno de los tíos que mejor comunica en estos momentos que es Ibai o 

Greff o Auronplay que se dedican al mundo de la comunicación. 
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Yo delimitaría la palabra periodismo, creo que al final es comunicación. Entonces, se puede 

hacer periodismo, se puede hacer entretenimiento como hacen los streamers más conocidos 

como Ibai que nunca ha pretendido hacer de periodista. Entonces creo que Twitch es una 

plataforma ideal. Entrelaza dos medios de comunicación como son la radio y la televisión, con 

lo cual se puede ejercer el periodismo perfectamente.  

 

● ¿En qué canales crees que se hace periodismo y por qué?  

 

Hay muchos, poco a poco nos vamos incorporando más. Los que más audiencia estamos 

teniendo son los que hemos llegado antes, claro. Insisto, no es porque seamos mejores o peores, 

es porque hemos llegado en el momento oportuno. Ruben Martín por ejemplo hace un 

programa muy bueno, Facu Díaz en el tema de información política arrastra a un montón de 

gente por las mañanas, Ángel Martín que también ha sido un poco precursor, primero en 

Youtube y ahora en Twitch que está por la mañana y lo está haciendo fenomenal, Gerard 

Romero. Bueno es que, para mí, en periodismo deportivo, igual es el que más arrastra en sus 

directos, él y Ruben Martín y muchos otros más. Poco a poco se va llenando Twitch de gente 

que viene del periodismo.  

 

● ¿Según tu experiencia, cómo se consigue conectar con la audiencia? 

 

Primero, la gente te elige a ti, no eliges tú a la gente. ¿Yo cómo lo consigo o qué es lo que le 

gusta a la gente para que venga a mi canal? Pues supongo que la naturalidad. Yo siempre he 

creído mucho en la naturalidad delante del micrófono, ser tú. Por ejemplo, no “engolar” la voz 

a la hora de narrar, intentar expresarte con la máxima naturalidad y que la gente te vea como a 

uno más. Yo lo he hecho siempre. Yo lo que he querido conseguir cuando narraba baloncesto 

en la época de Jose María García en Antena 3 de radio, siempre explicaba lo mismo: yo narro 

un partido con las mismas reacciones y muchas veces con las mismas expresiones que tendría 

si estuviera en el comedor de mi casa con unos amigos. A veces lo he conseguido y otras no, 

pero he intentado que la gente cuando me escuchaba pensara que yo estaba al lado suyo, pero 

sin ninguna cámara o micrófono delante. Supongo que ahí puede estar la gracia para que la 

gente se venga a mi canal, que me vean un tío cercano. Siempre digo que soy un poco Peter 

Pan, estoy en un cuerpo de 65 años y con una cabeza de 25 o 30 años. Entonces, con la madurez 

de la experiencia, pero sigo pensando igual. Por ahí puede estar el éxito. ¿Por qué se suscriben? 

Bueno, porque les caes bien, porque creen en tu canal. Se dan cuenta de que con la inversión 
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que hacen el canal también mejora en muchos aspectos. A mí me llama la atención, es verdad. 

Pudiéndolo ver gratis, se suscriben. Ahí también aparece la generosidad de la gente joven. Se 

ha dado una imagen de la juventud de que es individualista, poco solidaria y yo me he dado 

cuenta en esta plataforma que no, que es todo lo contrario. Pero esta solidaridad también forma 

parte de los creadores, que nos han acogido a personas como yo de más edad, que no tenemos 

nada que ver con lo que hacen ellos. No solo te acogen, sino que además que intentan ayudarte, 

te envían a su gente, te dan a conocer, te invitan a eventos que organizan.  

 

● ¿Crees que estamos viviendo en un mundo de la economía individualizada? Toda la 

atención se basa en una sola persona.  

 

La gente también va cambiando, va haciendo zapping. La gente que se queda en tu canal lo 

hace por la necesidad de comunicarse contigo, de comunicarse con la persona que tiene mucha 

experiencia y admiran por cualquier cosa. A Rubén, por ejemplo, porque narra muy bien el 

fútbol, yo porque he sido tertuliano y he generado amores y odios o porque les caigo bien y soy 

del Madrid o son del Barça y vienen a decirme algo. Tienen la oportunidad de comunicarse 

contigo en Twitch. Yo creo que ese es el gran secreto de Twitch, la posibilidad que tiene la 

gente de comunicarse con el que está al otro lado del micrófono y de la cámara. Cosa que en la 

radio solo sucede cuando se hacen programas abiertos a la audiencia de manera telefónica, que 

de hecho siempre ha tenido mucho éxito. Ese es el secreto de por qué Twitch triunfa y hay 

tantos millones de personas, la interrelación entre la audiencia y el creador de contenido.  

 

● ¿Es imprescindible tener un nombre reconocido y un largo recorrido profesional en 

medios tradicionales para atraer audiencia a las nuevas plataformas?  

 

No, es lo que os decía antes. Si yo ahora empezara, lo que he conseguido en un año de llegar 

casi a los 200.000 seguidores, yo creo que me costaría 3 o 4 años porque también el mercado 

“se satura un poco”. La gente va a buscar y a elegir. Pero también a Ibai y a Auron les costaría 

más, le costaría el doble de tiempo siendo igual de buenos. En mi caso, además de lo conocido 

que podría ser en mi trayectoria en el mundo de la radio y de la televisión, gran parte de mí 

“éxito” se lo tengo que agradecer a gente como Ibai. Porque es verdad que cuando Ibai te acoge 

bajo sus alas, te da a conocer a un público que quizás a mí no me conocía. Yo me siento muy 

querido en esta plataforma por los chavales, el primero fue Ibai, pero después, en general, todos 

me demuestran su cariño hacia mí, colaboran conmigo en lo que les haya podido pedir a nivel 
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de entrevistas o cuando organizan cosas piensan en mí. Entonces, sí que es verdad que te sirve 

para tener altavoz, pero después delante del micrófono tienes que aportar algo al público. Al 

final si no les aportas, si no los entretienes, que al final es la clave, la gente igual que viene se 

va. El éxito que tengo viene un poco marcado por eso, porque me ha ayudado mucho la gente 

joven y porque he tenido la suerte de llegar en el momento oportuno.  

 

● ¿Crees que el periodismo deportivo que se está haciendo en las plataformas, sin su 

inclusión de ese “entretenimiento” sobreviviría? Es decir, ¿seguiría gustando a la 

audiencia? 

 

Depende. Por ejemplo, Gerard Romero hace periodismo puro y duro. Al final cuando tú 

comunicas o informas, estás entreteniendo. Pero la programación en el canal de Gerard Romero 

es 100% periodismo deportivo enfocado al Barça. Yo no he visto a Gerard jugar a nada y está 

reuniendo 5.000-6.000 personas y eso se traduce en 100.000 visionados cada vez que hace una 

retransmisión. Lo importante es comunicar bien. Es decir, informar y hacer periodismo, en este 

caso deportivo, no está reñido con que eso no sea ameno y no sea divertido para la gente y los 

entretenga. Creo que las dos cosas son perfectamente válidas. Yo juego porque siempre me ha 

gustado jugar, la diferencia es que antes lo hacía de forma privada en el ordenador o con mis 

hijos al FIFA o al NBA pero ahora lo hago delante de la gente. Entonces no me cuesta hacerlo 

en directo, porque si me costase la gente se daría cuenta. Vuelvo otra vez a la naturalidad. Tú 

a la gente no la vas a engañar y menos a la gente joven. La gente joven sabe cuándo lo estás 

forzando y cuando te sale de dentro. Entonces, si yo no me divirtiera jugando a lo que juego, 

seguramente la gente se daría cuenta y dejaría de verme.  

 

Se puede hacer periodismo y jugar o solo periodismo y que la gente te siga y la prueba está en 

Gerard Romero o en Rubén Martín. Yo, por ejemplo, por las mañanas no juego. Hago, entre 

comillas, periodismo y por la tarde-noche es cuando me pongo a jugar y tengo más o menos 

los mismos espectadores. El día que más audiencia tengo son los viernes por la noche con las 

entrevistas que hago en Gracias por venir. Son audiencias de 150-160.000 espectadores.  

 

● ¿Hay diferencias entre el periodismo deportivo de TV y el de Twitch? 

 

No tiene por qué haberlas. La diferencia es que, primero: tú eres el responsable del canal, no 

hay nadie que te marque ni tu opinión ni la información que tienes que dar ni el tiempo que le 
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tienes que dedicar. Yo creo que eso es lo más importante. Por ejemplo, uno de los programas 

que más seguimiento tuvo fue el cierre de mercado de fichajes de los equipos de fútbol durante 

el mes de agosto de 2021. Ahí estuvimos con Ibai, con Rubén Martín y le dedicamos unas 8 o 

9 horas diarias. Eso es impensable en el mundo de la radio o en el mundo de la televisión porque 

estás más coartado por los horarios. Independientemente de que la actualidad siga interesando, 

como hay unas pautas de programas y contenidos que tienen que entrar y salir a una hora 

determinada, eso te coarta a la hora de dar información que tengas. Esa es la gran diferencia en 

Twitch: la libertad que tiene el creador de contenido, en este caso el periodista, para valorar la 

actualidad y darle el tiempo que tú crees que le tienes que dar a esa actualidad. Eres tú el 

responsable de la información. Además, también, como streamer, tienes la posibilidad de ver 

en cada momento cuánta gente te está viendo y sabes si ese tema está interesando o no al 

instante. Esta es otra gran diferencia respecto a la radio o a la TV. Además, las audiencias en 

radio y TV son un poco ficticias, en Twitch no. Son cuentas registradas. Yo siempre pongo el 

ejemplo de las campanadas de fin de año. Ibai tuvo una media de 800.000 espectadores, pero 

eran espectadores únicos. En mi casa, por ejemplo, lo estábamos viendo 6 personas y eso no se 

sumó. En cambio, en la audiencia televisiva, eso sí se suma. Otro ejemplo es el Juego del 

Calamar en Twitch el otro día, tuvo récord de audiencia, aunque luego las audiencias 

televisivas dijeran que fue el hormiguero con 2,5 millones de espectadores.  

 

● ¿Crees que debería haber una regulación y una nueva negociación entre la plataforma 

de Twitch y los creadores de contenido o estás contento ya? 

 

Estoy contento. Lo que creo que sí que hay que regular según qué cosas. Ya sabéis que yo soy 

bastante de mente abierta, pero creo que hay canales que le dan poca seriedad a Twitch. 

Deberían regular cosas como, a Ibai. No puede ser que lo baneen 3 días por una broma que 

hacen unas personas que Ibai invitó a un evento en el que enseñaron el culo, sin que Ibai se 

diese cuenta, y resulta que como consecuencia se traduce en un ban de 3 días. O que alguien te 

envíe en el chat de Twitch el dibujo de un pene y que eso también provoque un ban. Yo creo 

que esto lo tendrían que regular. Deberían valorar si son actos voluntarios o involuntarios o que 

ni siquiera el creador de contenido puede controlar. Y después están permitiendo que salga 

gente en una piscina de bolas en bragas y sujetador. Bueno, perfecto, tiene que haber de todo 

en la viña del señor, pero creo que le resta seriedad al canal. Todo el mundo se tiene que ganar 

la vida, pero creo que hay otras plataformas para que la gente que quiera comunicarse de esa 

forma pueda hacerlo.  
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Por otro lado, quizás también debería haber más ayudas para la gente que está empezando. Pero 

entiendo que la plataforma también está empezando, es relativamente joven, les falta un poco 

de material humano para poder seguir desarrollándose porque esto ha sido un boom.   

 

● ¿Entrar a Twitch te ha supuesto un aumento económico? ¿Tienes algún tipo de 

contrato con Twitch? 

 

Cualquiera de vosotros. Cualquiera que entre tiene que cumplir una serie de horas. El primer 

título es el de afiliado y a partir de ahí la gente se puede suscribir. Antes de eso no puedes, 

únicamente puedes recibir donaciones. Después tienes que cumplir otros requisitos como por 

ejemplo una media de 75 espectadores únicos de media y entonces a partir de ahí tienes que 

llegar a otros números de horas de emisión y pasas a ser partner. Una vez que consigues eso, 

firmas un acuerdo con una máquina. A partir de ahí, puedes empezar a tener anuncios que se 

emiten aleatoriamente cada 15 minutos y los pone Twitch. Tanto en la publicidad, como en las 

donaciones y las suscripciones se reparte en un 50% para Twitch y el otro 50% para ti. En el 

momento en que eres partner das una cuenta bancaria o de Paypal y cada día 13 o 14 de cada 

mes te ingresan el dinero que hayas ganado. Mi otra fuente de ingresos son los sponsors que 

puedes tener en tu canal, en mi caso Estrella Galicia.  

 

La pregunta es ¿podría vivir de los ingresos que tengo ahora de Twitch? Sí, viviría 

tranquilamente. ¿Podrías prescindir de los trabajos que haces en periodismo tradicional?  

Seguramente también. ¿Por qué no lo hago? Bueno, pues porque me gusta mucho mi profesión. 

Como tengo tiempo y disfruto y aunque a veces tenga que ir derrapando y sin frenos, pues 

intento llegar a todo y seguir haciendo lo que más me gusta, que es el periodismo. Yo no entré 

pensando que esto iba a ser una forma de vida para mí, no pensé en el dinero que iba a ganar. 

Evidentemente esto es un trabajo, pero lo hago porque me divierto. Sí que es verdad que si esto 

me rentara muy poco, le dedicaría todas las horas que me apeteciera porque me divierto, pero 

en vez de estar más horas estaría menos. Porque tendría que buscarme otro trabajo. Yo soy un 

privilegiado, he hecho lo que es un hobby para mí y encima me han pagado durante todo este 

tiempo y he podido vivir de ello. Casi siempre en los trabajos que he estado, no me pregunto 

qué voy a ganar. Miro primero si me apetece, si me gusta lo que me proponen y después me 

dicen lo que gano. A veces me siento explotado y otras pienso que me han pagado más de lo 

que yo esperaba.  
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● Comentabas que hacía falta más equipo humano en Twitch porque al final no entras 

en contacto con una persona a la hora de firmar un contrato.  

 

Sí, es lo que te digo. Es un mundo en expansión y les falta material humano. Cuando empiezas 

a tener más audiencia, empiezas a hablar con personas de Twitch. Cada vez la cercanía es 

mayor. Cuando alcanzas ese estatus ya empiezas a tener contacto directo con personas, te 

aclaran dudas, te asesoran para crear eventos como por ejemplo con el proyecto que haremos 

con Outconsumer de transmisión de Baloncesto femenino para que esos partidos tengan la 

promoción que se merecen. Pero claro, yo también me pongo en el lugar de la gente que está 

empezando que tiene 5.000 seguidores, por ejemplo, y no saben con quién hablar. Eso es algo 

que poco a poco van a ir solucionando para que haya ese contacto humano que tanto se necesita, 

además de los consejos que te puedan dar desde la plataforma.  

 

● Pregunta de la Regulación que propone la CNMC (Atajar las irregularidades 

publicitarias de los streamers) 

 

Algo había leído que están en ello para legislar y marcar la línea en el tema de los anuncios. A 

mí no me parece mal. No hace falta que vengan ellos, yo creo que somos lo suficientemente 

responsables tanto yo como la gente joven para saber hasta dónde puedes y hasta dónde no 

puedes llegar. Yo que tengo el contrato con Estrella Galicia no le digo a los chavales ni 

publicito cerveza con alcohol. Yo en directo a veces bebo, pero son 0,0. Los primeros que son 

conscientes de esto son las propias marcas. Saben hasta dónde pueden llegar y hasta dónde no. 

A mí me parece bien que lo regulen, pero vamos, que tampoco se pasen. No sé qué se está 

incumpliendo en el mundo de Twitch. Que yo sepa, casas de apuestas no veo, al menos en 

canales grandes y en la TV a partir de las 00:00h se pueden anunciar. Entonces yo veo bien que 

legislen para que no se publiciten cosas que puedan ser perjudiciales para la gente joven que 

nos pueda estar viendo.  

 

● ¿Qué consejos le darías a alguien que quisiera arrancar un proyecto periodístico en 

una plataforma como Twitch?  

 

Lo primero que diría es que no empezarais pensando en la rentabilidad. Se tiene que empezar 

para experimentar y para coger experiencia, para intentar sacarte el miedo al tener una cámara 
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o un micrófono delante. También sacarte el miedo, independientemente que haya mucha o poca 

gente viéndote al otro lado. Eso genera tensión. El consejo que doy es el mismo que me aplico 

a mí mismo, pero no solo en Twitch sino en la profesión desde que empecé: intentar ser lo más 

natural posible, ser tú. Yo siempre digo lo mismo. A la gente le llegas porque te ven cercana, 

porque si te ven lejana, es complicado. Otra cosa que también me he aplicado mucho es ¿en el 

mundo del periodismo dónde puede estar el éxito? Eso nunca lo sabes. La gente al final te 

escoge, no escoges tú a la gente. Lo más importante es ser natural y después ponerte siempre 

en la piel del espectador o del oyente. Si yo me aburro haciendo un programa, imagínate cómo 

se tiene que estar aburriendo el que está al otro lado. Esas son las dos claves: ser natural y 

siempre ponerte en posición de oyente. Para mí la clave de la comunicación en radio y en 

televisión y, en este caso, Twitch es las dos cosas, primero es ser natural, ser tú y después es 

intentar ponerte siempre en posición de oyente y de espectador. A veces tengo la sensación, 

escuchándome a mí mismo e incluso a compañeros, y pienso: Este tío no se pone en posición 

de oyente, este se olvida de que cuando acaba el programa de TV o de radio y se va a su casa, 

él hace lo mismo. Porque si no se tendría que dar cuenta que lo que está haciendo es muy 

aburrido. Y al revés también, ves a gente y dices: Joder, eso es lo que yo también quiero hacer. 

Reírme, entretener…   
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ENTREVISTA GERARD ROMERO – JIJANTES FC 

● Creus que els mitjans tradicionals s'han pres bé que els creadors de contingut en 

plataformes com Twitch atreguin a tanta audiència? 

Jo crec que cadascú ha de seguir la seva línia. No ha de imitar el 

que està funcionant o no funcionant. El mitjà convencional ha de 

seguir fent el que fan però no tancant-se a la gent; a nivell de que 

tinguin oportunitats de parlar, comunicar-se, a través d’unes 

trucades a la ràdio, uns missatges a la tele… No ha de perdre el 

contacte amb la gent que al final és el que fa que la gent s’identifiqui 

molt a les xarxes. El Feedback immediat que tens però que el convencional s’ho perdi encara 

més del que s’ho ha perdut.

● Deuen els mitjans adaptar-se a les noves formes de comunicació que ofereixen les 

plataformes de streaming? I a l'audiència més jove?

Han d’obrir-se una miqueta, fer partícip a tothom, fer unes comunicacions molt més obertes. 

Pensar que es possible obrir un xat en un moments en els programes e ràdio o televisió perquè 

puguin opinar i interactuar. Que sobretot se sentin una mica més seu el programa perquè tinc 

la sensació que els programes s’han allunyat de la gent en comptes d’apropar-se.

● Ha canviat el públic objectiu respecte al que feis a la ràdio amb el que fas ara a 

Twitch?

Sí, perquè al final Twitch és una plataforma on hi havia molta canalla per tot el tema del 

Gaming. Però a mesura que hem anat entrant els periodistes hem anat arrossegant a tota la resta 

de la gent que ens seguia a les xarxes socials. Gent de 30, 40 o 50 anys… Nosaltres tenim una 

franja d’edat que va dels 15 fins els 60 anys. Segurament la franja més bèstia és la que 

s’identifica amb la meva edat, la dels 30 o 4’ anys.

● Pregunta de la Regulació que proposa la CNMC: 

○ “Els creadors de continguts han d’estar legislats i fiscalitzats per aquesta entitat 

i han de ser considerats prestadors de serveis. Per tant, han de tenir cabuda dins 

qui 
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de la llei de comunicació audiovisual. Porten dos anys fent una consulta sobre 

aquest tema i finalitza el 1 de Març”. 

Crec que hem d’esperar-´nos per veure les normatives que han de crear. De moment dona molta 

llibertat en aquest sentit, perquè hi ha molta gent que abusa molt de la publicitat. Segurament 

amb el temps això s’haurà de moderar i tothom s’haurà d’ajustar el que ens vingui a dir, s’haurà 

de complit i cap problema. Però en el moment que entri totes aquestes empreses és quan es farà 

aquest pas.  

 

XERRADA L’HOSPITALET EXPERIENCE GERARD ROMERO 

Preabandonar Rac1 

● Decideixen apartar-lo de les retransmissions esportives per reubicar-lo en una altra 

programa o secció de la ràdio. 

○ A RAC1 estaven concernits davant els protagonistes i entrevistes que feia en 

Gerard Romero al seu canal de Twitch. 

Twitch 

● El seu programa consisteix en show més barça. 

● Fa xerrades amb jugadors de diversos esports i amb directius (també amb periodistes). 

● Gran creixement en molt poc temps. 

● Els usuaris li van fer una transferència total d’uns 2.500€ per poder anar a Qatar a veure 

a Xavi Hernández. 

● Va tenir la proposta d’uns inversors Suïssos.  

○ Paren el projecte per no avançar tant de pressa  

■ Volien tenir el control de la marca.  

● Està vivint millor ara que quan estava a RAC1. 

● Sense el Show no seria entretingut, hauria ràdio, un mitjà convencional. 

Diferències Twitch - Rac1 

1. Llibertat a generar contingut que li doni la gana. 

2. Repassar mitjans convencionals però no parlar de temes marcats, parlar del que ell vol. 

3. Llibertat informativa. 

4. La gent està cansada dels mitjans convencionals. 

5. Importància del xat i de la comunitat. 

6. Els mitjans digitals es deixen al final de les rodes de premsa. 

Mitjans convencionals 

● Menciona que hi ha por en els mitjans convencionals. 
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● Les ràdios estan signant contractes on prohibeixen fer la creació als periodistes d’un 

canal de Twitch. 

Altres aspectes a destacar sobre Twitch 

● Creació de marca. 

● Comença a produir-se la identificació amb un periodista no amb un mitjà de 

comunicació. 

● Nosaltres tenim oportunitats, ens ho hem de treballar des del començament, però ara 

tenim més eines per poder iniciar-se. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



113

ENTREVISTA CARLES TAMAYO – YOUTUBE/ TWITCH

● Ens podries definir què és Twitch?

És una plataforma en streaming on la gent fa directes

● En quin moment decideixes iniciar-te en el món de Twitch?

Jo volia fer directes molt abans de quan vaig començar, però no 

tenia la infraestructura necessària per poder fer-ho. Perquè amb el 

portàtil que tenia em col·lapsava tot i no podia fer res. A més que necessitava una bona 

connexió a internet. En aquest cas no és com a Youtube que amb un mòbil ja ho pots fer bé, 

sinó que necessites una infraestructura. Com que vivia a un vaixell no em donava ni la fibra 

òptica. Vaig descartar-ho. Aleshores quan vaig tenir un pis em van posar fibra òptica i em vaig 

comprar un ordinador nou, perquè econòmicament ja havia estalviat i ja havia arribat a un nivell 

d’un ordinador amb el qual podia exportar (vídeos) en 10 minuts i no en dos dies. El dia que 

em va arribar l’ordinador a la tarda ja estava fent Twitch, mirant com anava.

Volia saber com era Twitch i com anava la plataforma. A mesura que l’anava utilitzant 

m’anaven sortint nous formats i deia “vinga, anem a fer una entrevista Twitch amb aquesta 

persona amb la qual a YouTube mai se m’havia donat l’oportunitat.”

● És Twitch un aliat o un enemic pels mitjans periodístics tradicionals?

Jo crec que un aliat. De fet, ara TV3 amb el programa de Eufòria” o l’APM! l’estan utilitzant. 

Jo crec que una cosa molt interessant que fem tots els creadors de contingut online i que no fan 

les plataformes convencionals és “màrqueting de contingut”. Tot és contingut, un fil de Twitter 

és contingut, una “història” d’Instagram és contingut i a la vegada són màrqueting d’altres 

coses. Un vídeo de YouTube, encara que jo el vídeo de YouTube sigui el contingut principal i 

vull redirigir la gent a aquest contingut, a vegades és al revés, la gent d’aquest contingut i passa 

a Instagram i passa a consumir el contingut a Instragram, a Twitter o a Podimo o a Twitch. 

Aleshores s’han començat a donar compte les televisions tradicionals i estan començant a fer-

ho i Twitch és una d’elles.

el 
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● Creus que el periodisme ha d’enfocar els continguts a la nova forma de consum del 

públic més jove?  

 

Jo crec que cada plataforma no se centra en les edats. Crec que l’edat és sempre la mateixa, a 

excepció de Tik Tok potser, però sempre hi ha una franja d’edat que es troba entre els 15 i els 

40 anys que es troba a les xarxes socials. Cada plataforma t’ofereix un contingut diferent. 

Twitch és més tema actualitat 100%; si no YouTube saps que hi haurà un delay, no vols la 

immediatesa. En canvi, si necessites informació ràpida no pots tragar-te un directe de tres hores 

a Twitch , o allà les coses resumides no estan allà i aniràs a YouTube o Tik Tok. 

 

 Quin és el perfil de la teva audiència? 

De 18 a 34 anys. 

 

 Per què creus que et segueix aquest perfil i no un altre? Tens pensat arribar a un 

altre? Com ho faràs? 

 

Jo el que crec que és que el que faig és el que m’agrada consumir a mi, al tenir 27 anys, a més, 

és graciós perquè quan vaig començar tenia més gent que consumia contingut de 18 anys a 24 

i ara ha canviat de 24 a 34. Però més gent estem parlant d’un 10% i crec que era la gent que 

tenia la meva edat que ha passat a aquest nou grup d’edat. Crec que al fer el que m’agrada a mi 

atrec la gent de la meva edat per això. 

 

Que ho miri qui vulgui. Tot és un producte i va dirigit a un target, però tinc la sort de fer el que 

m’agrada. Si un dia m’interessen coses de persones de 40 o 50 anys i el meu públic és de 40 o 

50 anys, tampoc tinc la necessitat de connectar amb algú de 16 anys. Si faig  un producte que 

li agrada molt a la gent de 16 anys, doncs mira, bé. Jo mentre faci el que em doni la gana... 

 

● Que té Twitch que no té la resta? 

 

La immediatesa. Saps que aquella persona està fent ara mateix allò. Té cert morbo la cosa del 

directe, que mai saps el que pot passar. Crec que per això està “guai”. I també està “guai” 

d’obrir en “modo” ràdio de deixar-t’ho posat de fons. 
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Jo si vull veure “Salvados” haig d’anar a la plataforma de La Sexta, menjar-me tres o quatre 

anuncis, que es col·lapsi el web i tornar-me a menjar tres o quatre anuncis... Si t’ho posen difícil 

per veure-ho ja és un problema. Jo entenc que no ho volen posar a YouTube per quedar-se amb 

el 90% o el 100% dels ingressos, però clar, ha de ser accessible per la gent. PlayZ ho està petant 

tant perquè ho estan pujant a YouTube, a més estan fent continguts no està pensat per gent gran 

de “que interessa als joves”, sinó que ho està fent jove.  

 

● Creus que el que fas és periodisme? Per què? 

 

Faig el que em dona la gana. Jo quan faig un reportatge intento que sigui entreteniment. Jo vull 

que una persona que no li interessi el tema i més o menys de l’edat que sigui, de 15 o 40, pugui 

interessar-li. Jo t’ho explico d’una forma entretinguda. Però vull que t’entretinguis i que de pas 

aprenguis alguna cosa, crec que és l’ideal a les xarxes socials. Si això és periodisme o no... Tot 

el que dic és verídic, no hi ha res de ficció. Ara: què és periodisme? 

 

● Quin percentatge hi ha d’informació o entreteniment? 

 

Depèn molt del tema. Jo per fer un reportatge intento quer hi hagi alguna cosa que cridi 

l’atenció de la gent. Amb el cas de l’homeopatia hi ha un tio que es pren una sobredosi de 

pastilles davant d’un homeòpata. Allò és la part d’entreteniment; o jo entrant al Palmar de 

Troya també ho és... 

 

Després el que faig és posar tota la informació perquè aprenguis que és l’homeopatia, que és 

una secta, parlo amb un biòleg o un advocat... I tot això és informació? 

● Què implica ser periodista avui dia? (Pluriempleat) I ser creador de contingut? TOT 

ES TREBALLAT PER TU. Cada vegada és més important crear-te la marca 

personal? 

Al canal de Twitch tinc una persona que m’edita els vídeos. Però tot m’ho organitzo jo. 

És important crear-se un personatge. Jo vaig intentar provar sort de mitjans tradicionals i vaig 

veure que no hi havia manera. Jo veia que agafaven gent per aconseguir seguidors a xarxa. Jo 

vaig dir : “a prendre pel sac, vaig a obtenir seguidors a YouTube”. Llavors vaig començar amb 

el canal de reportatges i tal, però clar, veia que era important que el que jo faig no ho pugui fer 
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qualsevol perquè si no em poden copiar el contingut i ja està. De fet, ara estic preparant una 

proposta per una plataforma digital i és important que el personatge sigui jo perquè si no el 

projecte no té sentit. Jo crec que el tema de la marca personal és això, perquè a nivell teu, com 

a producte per poder vendre-ho tu siguis una condició sine qua non perquè el projecte tiri cap 

endavant. Perquè si no poden agafar la teva idea, però agafen una altra persona per fer-ho. Si 

tu ets un agent indispensable perquè tiri cap endavant, és important. 

 

 És imprescindible combinar informació i entreteniment per arribar a l’audiència? 

 

Sí, però això no és nou d’ara. Parlem de llegendes, la bíblia... Si li dones algú un manual amb 

les coses que ha de fer, segurament no ho farà; si li expliques com un conte a la gent li entra 

millor. Ara que m’estic llegint la Bíblia et posen moralitats absurdes amb calçador; a cada 

pàgina hi ha una relectura.  

 

● Com veus l’entrada de periodistes a Twitch? Com el cas de Gerard Romero, que deixa 

RAC1 per dedicar-se a Twitch? 

 

El Gonzo també es va crear una canal a Twitch i no li va anar molt bé. Deuen ser públics 

diferents. Per molt famós que siguis, si el Basté s’obre un canal de Twitch... 

 

 En el cas d’en Gerard, ens explicava que avui dia s’estan fent contractes a mitjans de 

comunicació on es prohibeix la creació de canals de Twitch. Que en penses? Creus que 

donada la situació del mercat laboral la gent sucumbirà davant aquestes imposicions? 

 

És ridícul. M’agradaria saber quins mitjans ho fan... Jo crec que en un futur tothom serà la 

marca periodista “x”. Ara estic fent un Twitch, l’endemà un vídeo a YouTube o demà estic 

publicant al diari ARA. Jo crec que això és l’interessant, no hi haurà una marca editorial que 

obligui a escriure per una marca. Potser aquesta gent ni s’està plantejant obrir un Twitch perquè 

està cobrant en un mitjà de comunicació en concret. 

 

Això segurament dintre d’uns anys ho trauran. Però a més és recíproc perquè si jo ara , que 

estic fent un contingut a Podimo, la gent em vol veure que em segueix per Instagram llenci un 
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contingut per YouTube, també va a Podimo. A Podimo l’interessa que llenci contingut per 

altres xarxes perquè hi ha gent que em va descobrint i va entrant. 

 

● Quins formats periodístics són els que més tenen èxit a Twitch? 

 

El que més em funciona és el que després penjo a YouTube. El que feia fins ara era, de dilluns 

a divendres, una hora al dia, per fer dos clips per a YouTube amb dos temes diferents. Doncs 

ara parlem del Sahara Occidental o després parlem d’una secta. Faig el que em vingui de gust, 

si vull portar una persona, la porto i, si no, no. A mi em funciona penjar-ho a YouTube perquè 

la gent  ho mira quan vol, es pot fer viral... Intento que sigui contingut extra del qual faig al 

canal principal (YouTube). 

 

 Hi ha alguna influència de la TV? 

 

Jo el que fet és parlar sol a càmera o fer entrevistes. No faig res original, és xerrar. En el meu 

cas hi ha influència de la televisió. Però jo crec que és el contrari. Que ara amb la pandèmia les 

televisions s’ha influenciat de les plataformes. Abans no es podien fer entrevistes per 

videotrucada i ara és un dels recursos més utilitzats per fer-les. Crec que Twitch ha entrat a la 

televisió. 

 

● El periodisme hauria de seguir el model econòmic de Twitch o els dels creadors de 

contingut? 

 

A mi no m’acaba d’agradar el fet que la gent pagui. Jo soc conscient que hi ha molts productes 

que s’han de pagar, però en el meu cas, quan vaig començar, sí que vaig utilitzar Patreon perquè 

el model si no no era sostenible. Però ara que he aconseguit trobar un model més o menys 

sostenible de crear molt contingut per les diverses plataformes que més o menys es 

retroalimenta, que és accessible per a tothom i que la gent no ha hagut de pagar i això a mi 

m’agrada perquè si no després ens trobem amb el classisme. Que ara de fet Podimo està per 

privat, però és el que hi ha perquè em paguen per fer altres coses. Jo crec que està guai el rollo 

de YouTube de no pagues, però et tragues la publicitat, com Spotify. Estàs pagant d’una altra 

manera. Si ho fa l’aplicació de la Televisió doncs potser pago per no veure els 6 anuncis per 

veure el Salvados. 
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● Creus que ha d'haver-hi una regulació i una nova negociació entre la plataforma de 

Twitch i els creadors de contingut? 

 

Ha d’estar regulat perquè ara mateix és un caos. Tanmateix, si el que estan fent està bé, ara 

mateix, a priori, em sembla una ximpleria. També més entrant sobre les preguntes que he fet 

sobre YouTube. Per què clar , dic, hauria d’estar regulat i tal... Però a mi que ens haguem de 

registrar em sembla ridícul perquè només tractaria l’àmbit espanyol i no mundial; no se sap 

que passarà amb la gent que ho consumeix fora... Quins deures comportarà? Quins drets tindré 

que no tinc ara i quins deures tindré que no tenia fins ara? Són recíprocs o seran més deures 

que drets? 

 

Jo crec que la xarxa de creadors té sentit perquè hi ha moltes coses que es desconeixen i 

preguntant-ho a algú o fent pressió col·lectiva al final obtenim aquella informació molt millor. 

Un grup així té molt sentit. No només per problemes amb buits legals que he patit jo amb les 

televisions sinó amb altres casos com amb Antena 3, que em van demanar tot de documentació 

per un reportatge d’investigació i que ho van treure ells com un reportatge d’investigació propi. 

Em van demanar tot de contactes i ho venien com a “reportatge d’investigació d’Antena3”. 

Però jo ara mateix no sabria amb quin contactar per aquesta mena de problemes. Em puc 

defensar d’alguna forma? La periodista amb la què estava tractant m’ha ignorat durant dues 

setmanes. No hem firmat cap contracte, però queda molt lleig. Ara jo agafo imatges dels mitjans 

de comunicació i he après la forma perquè no em tirin cap vídeo. Jo ho agafo, modifico la veu... 

Al final és un collage i és una imatge nova. De fet, tinc una entrevista penjada de Telecinco 

que porta més d’un any pujada. 

 

● És necessari tenir un renom o una carrera consolidada a altres plataformes per tenir 

èxit a Twitch?  

 

Crec que és més difícil de fer-te d’èxit des de zero perquè t’han de veure molta estona. Jo el 

que feia era és que si algú li arribava el meu contingut, que ja s’enganxés i s’interessés perquè 

veiés més de mi. També passa perquè és més fàcil captar amb vídeos de 10 minuts com feia al 

principi; ara ja en faig de 30 minuts o més. Però clar jo ho veia més fàcil un “píldora” curta que 

algú ho veiés al final, li agradés i es quedés que un directe de Twitch que em vegi bevent aigua 
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un moment i no li interessa i em fa fora. Jo per començar a Twitch ho veig estrany. El Xokas , 

per exemple, va començar a Twitch i està triomfant.  

 

● Com creus que hauria de ser un canal de periodisme a Twitch per arribar a 

l’audiència i consolidar-se econòmicament? De quina manera s’hauria de fer a l’hora 

de començar i engegar un projecte?  

 

L’engagement és el més important. Furor TV és tan coral que no empatitzes amb una cara en 

concreta. Diversos mitjans que jo segueixo, segueixo a una persona, no a un contingut en 

concret. Ens interessa la persona que ens ho diu, no el que ens informa. Després el que diguis 

ha de ser cert, no ha de ser manipulat. 

 

Jo el que faria seria tenir 5 o 6 directes interessats pujats d’una hora, perquè la idea és que la 

gent se’ls miri sencers. Després portaria a algú que sigui molt famós. Amb aquest algú ja 

comences a pujar. Per exemple, jo vaig conèixer el Facu Diaz gràcies al Jordi Èvole i a partir 

d’allà em vaig començar a veure tots els “No Te Metas En Política” anterior. No només això, 

al Buenafuente el vaig conèixer gràcies a una entrevista que el va fer, quan era petit, el Pepe 

Rubianes. A tothom que he descobert jo ha sigut per entrevistes. Considero que tenir una secció 

d’entrevistes està guai, perquè et descobriran a tú; i si tu ho fas bé, ets divertit, tot el rollo del 

personatge i que les entrevistes les facis al teu estil... El contingut més important no ha de ser 

el primer vídeo de tots, perquè sinó la gent només es queda enrere i no avança amb la resta de 

continguts. A mi em va passar amb el cas de “El Palmar de Troya”. 

 

● Estem veient que ens està costant contactar amb molta gent. Volen molt d’engagement 

però després és molt difícil de poder parlar amb aquestes persones. Per què creus que 

costa tant accedir a aquestes persones quan a Twitch es pot parlar amb el streamer 

directament? 

 

Al final jo deia que sí a tot, però arriba un moment que no és viable perquè m’arribaven moltes 

propostes al dia. Pot ser que si li escriviu a algú que en rep moltes i cerca alguna cosa que es 

diferenciï.  

També crec que quan vas arribant a diferents entrevistats vas escalant posicions de llocs i 

personatges per fer entrevistes. 
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ENTREVISTA SERGIO GREGORI - FUROR TV

● ¿Nos podrías definir qué es Twitch? 

Yo diría que es una vía de transmisión, igual que en su 

momento con la televisión. Creo que ahora los nuevos 

tiempos, sobre todo con internet, democratizan y nos 

permite el espacio de la transmisión en vídeo. Creo que Twitch 

es una forma de poder transmitir a través de internet y que prevalezca la interacción con el 

espectador, con aquellos que están visualizando el directo que estás transmitiendo. Una 

plataforma de transmisión donde se democratiza un espacio que solo copaba los medios 

tradicionales y que además hace participar a la audiencia de la transmisión.

● ¿En qué momento decides que FurorTV tiene que estar en Twtich y por qué?

El 2 de mayo del 2020 hacemos la primera transmisión para hacer una pequeña prueba de cómo 

funciona la plataforma. Era el pleno auge y vemos como varios creadores de contenido se pasan 

a esta plataforma y empezamos a hacer algunas pruebas para ver qué podemos hacer con Furor 

TV. A finales de 2020 es cuando decidimos embarcar, prácticamente, el 100% de Furor TV en 

Twitch. Lo hacemos desde una perspectiva periodística de volcar los contenidos de un medio 

de comunicación en directo en la plataforma de Twitch. Nos damos cuenta en ese momento 

que al final nuestro contenido encajaba perfectamente con la transmisión en vivo. De hecho 

nuestra productora está especializada en la realización multicámara en directo, lo que pasa es 

que no nos habíamos preparado para transmitir así en vivo para que nosotros mismos nos 

pudiésemos preparar para que nos fuese más sencillo la realización de los contenidos. Vemos 

que la plataforma está diseñada para lo que nosotros mismamente nos habíamos especializado, 

que era la realización de cámara en directo. Twitch nos devuelve la ilusión para volver a hacer 

contenido. Cuando hacíamos contenido para Youtube, veíamos que había una comunidad que 

nos seguía, pero era más difícil de ponerles rostro. La capacidad de interactuar con la gente era 

mucho más unidireccional: tú respondías comentarios de la gente y los podías responder o 

incluso no responder, pero Twitch te obliga directamente el tener que interactuar y charlar con 

la gente. Y te das cuenta de que hay una comunidad a la que le interesa lo que haces. Nos 

emociona mucho que la cosa tire para adelante.

tch 
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● ¿Qué tiene Twitch que no tienen otras plataformas? 

 

La interacción, la participación con la comunidad. Con otras plataformas no lo habíamos 

notado tanto. Otro factor, el monetario. En otras plataformas es mucho más difícil que te puedan 

dar sus frutos, pero con Twitch es mucho más fácil con las suscripciones, el Primer, las 

donaciones… Hacen muy factible el generar dinero pronto. 

 

● ¿Consideras que FURORTV hace periodismo en Twitch? ¿Por qué? 

 

Somos un medio de comunicación. Desde el mismo momento que formamos Furor TV es un 

medio de comunicación, estamos burocratizados como ello. Estamos ahora mismo dentro del 

registro de prestadores de servicios de comunicación audiovisual. Nuestra motivación no era 

en sí mismo ser creadores de contenido al uso. Somos gente especializada en el ámbito 

periodístico.  

 

Qué es o no periodismo, lo podríamos debatir. Yo creo que cualquier producto o formato que 

venga a utilizar las dinámicas periodísticas se podrían asociar a un género periodístico, pero no 

todo el mundo es periodista. Aquel que crea contenido divulgativo o educativo no creo que sea 

periodista. Creo que tiene que haber un mínimo de información, de código deontológico… 

Nosotros asumimos mayor responsabilidad que un usuario o creador de contenido al uso. El 

factor periodístico que motiva a nuestro proyecto es fundamental para entender la 

responsabilidad que debemos de tener respecto a otros. 

 

● ¿Cómo de importante es conocer el perfil de tu audiencia para llevar a cabo los 

directos y planificar los contenidos que quieres desarrollar?  

 

Es fundamental. Creo que hemos cometido algunos errores al experimentar con ciertos 

formatos al crear nuevas dinámicas de contenido porque hemos notado una distancia entre 

nosotros como creadores de contenido o como medio de comunicación y la audiencia. Es cierto 

que la audiencia se va a parecer más a ti que a cualquier otro creador de contenido, pero no 

tiene por qué ser o interesar el contenido que a ti te interesa como periodista. Creo que no 

hemos llegado a entender bien las diferencias que había entre nosotros como creadores y las 

opiniones de la audiencia. Una conexión constante fundamental para que puedan hablar y 
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conocer a su audiencia y a ligar a lo que ellos les interesa hacer, pero también escuchando lo 

que la comunidad le interesa. 

 

● ¿Qué os falló?  

 

Tiene que ver con La línea editorial. El proyecto entendía que no podía ser un proyecto de 

nicho, que solo llevará información a la gente que ya está convencida de una serie de posiciones 

sobre la vida. Hemos intentado huir de la marginalidad ideológica, tenemos que intentar acercar 

posiciones que opinen distinto.  

 

Nos vimos con complicaciones de tesitura política. Abrimos un formato donde empezamos a 

sentar a gente con comunidades políticas y proyecciones ideológicas distintas. Por una parte, 

nos encontramos que llegase mucha audiencia de un matriz ideológico distinto, que hizo que 

los chats durante mucho tiempo estuviesen repletos.  Yo no lo veo como ningún problema ni 

algo desagradable porque me parece fantástico ver a gente que opine distinto. Pero nuestra 

comunidad quizás lo veía algo más complejo, ya que eran ellos los que estaban ahí ya.  

 

Nuestro problema fue quizás no saber comunicar bien a nuestra audiencia la intencionalidad 

que teníamos de llegar a segmentos distintos ideológicos y de que Furor TV no fuese solo un 

medio para una gente. 

 

● ¿Es imprescindible combinar información con entretenimiento para atraer a más 

público o bien para fidelizar a la audiencia?  

 

Twitch es una plataforma puramente de entretenimiento. Lo que creo es que aquellos que 

hacemos información o que creamos contenido motivado a la información estamos presentes 

ahí. Pero la base fundamental es el entretenimiento.  

 

Pero es un problema, porque a veces los periodistas nos vemos en lógicas en las que debemos 

saber entretener para dar información y no convertirnos en unos turras. Lo que menos le apetece 

a la gente es sentarse y comerse el corredor económico chino-pakistaní. Que a lo mejor lo que 

prefiere es ver a Ibai jugar. Ya estamos saturados por los medios tradicionales, pues como para 

que ahora encima donde nos sentimos donde podemos liberarnos de la vida diaria nos den más 

carga informativa. Tenemos el reto de saber ligar un cierto entretenimiento que haga que la 
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gente no se aburra con no ser banal a la hora de dar información y entender que la información 

no se puede confundir con la opinión, y eso es muy complejo. Compleja el hecho de tener que 

dar la información  

 

Combinamos formatos. Nosotros, donde conseguimos audiencias, donde otorgamos 

información es cuando hacemos entrevistas o debates. Donde al final entre-mezclamos el 

entretenimiento y la jocosidad, para reírte, es en los charlando. Yo con el micro con la 

información desde mi habitación puedo generar un registro más coloquial, con un ambiente 

más distendido, conectar más con la gente… Y ahí precisamente es cuando más se suscribe la 

gente y financia el proyecto. Lo hacen, no cuando ven algo tan formalizado, de calidad, donde 

hay un proyecto estrictamente periodístico; sino que en nuestro caso hemos visto que la gente 

se suscribe cuando lo sienten cercano, que son los charlando o los proyecto donde estamos 

hablando en una habitación. Creo que está bien combinar ambos formatos porque así 

demuestras que puedes hacer lo que realmente te motiva, lo periodístico, pero luego lo otro 

hace que la gente entienda que además de periodista eres un chaval normal que también pueden 

analizar sin ningún problema. 

 

● Casos como el de Gerard Romero, Rubén Martín o Siro López son ejemplos de éxito 

de audiencias en la plataforma de Amazon ¿Qué opinión te merece que periodistas 

reconocidos de medios tradicionales estén llegando a Twitch?  

 

Hay que saber combinar ambas cosas. Twitch no va a hacer desaparecer a los medios 

convencionales. La lógica de que internet iba a hacer que desapareciera la televisión, puede 

que llegue a ocurrir, pero de momento no ha sucedido. Por eso hay que combinarlo. Yo 

participo en Cuatro y en otros medios tradicionales, pero luego también trabajo en mi proyecto 

periodístico en Twitch. Yo controlo lo que digo, la línea editorial, los marcos de discusión… 

Pero los medios tradicionales llegan a mucha más gente y tienen formatos con una producción 

económica que aún hoy los canales de Twitch o TV alternativa no tienen. Lo mejor es saber 

combinar ambos formatos para que converjan y aprender de ambas dinámicas. Cada vez vamos 

a ver canales de Twitch que se van a profesionalizar más y proyectos que no le tienen nada que 

envidiar a los tradicionales. 
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● ¿Qué piensas de los medios de comunicación que están prohibiendo a los periodistas 

la creación de canales de Twitch? 

 

Creo que es una burrada que no puedas hacerlo. También depende de la posición que tengas y 

en qué situación estés. Pero muchos periodistas solo tienen esa oportunidad y se les coarta la 

libertad como les place a las empresas. Eso habría que verlo con un equipo jurídico legal para 

ver hasta qué punto se podría hacer. Es un ataque a los derechos fundamentales. 

 

● ¿Por qué el periodismo deportivo parece ser el que mejor se ha adaptado a la 

plataforma morada?  

 

Los periodistas deportivos ya han sabido combinar información con entretenimiento. En la 

televisión ya sucede en programas donde hay un show alrededor y se presta más atención en la 

pantalla por ese espectáculo que la misma propia información. Era lógico que acabasen en una 

plataforma como Twitch. El periodismo cuando empieza a emitirse en Twitch, muchos medios 

no han sabido entender sus lógicas. Han de entender su interacción y naturalidad, que prima 

ella. Yo entiendo que los medios no deben de cambiar su modus operandi para informar para 

una plataforma en específico, si no la información se volvería banal. Pero creo que hay que 

seguir estudiando cómo hacerlo, para ver como las nuevas generaciones pueden conectar con 

ellos. No conectan de la misma forma que lo que nos han antecedido con la televisión 

tradicional. Nosotros no queremos ser actores pasivos y ha hecho que cambie las lógicas de 

todo internet. Si no como se explica que haya vuelto algo como lo que era que antes teníamos 

la TV a la carta y ahora todo el mundo se organiza para poder seguir los directos en Twitch, 

algo que era impensable que volviera. ¿Por qué? Por la naturalidad y la interacción. Tú eres 

partícipe de ello, o al menos parece que lo eres. Aunque la posibilidad sea ínfima, puede ocurrir. 

 

● Vemos que desde que empezó a emerger la figura de “creador de contenido” la 

audiencia se identifica con una persona, el creador de contenido establece un perfil de 

marca personal. ¿Por qué crees que es así y por qué crees que Twitch funciona de esta 

manera? ¿Por qué FurorTV o canales de medios “más tradicionales” como Maldita 

no funcionan de esa manera? 

 

Es mucho más fácil que funcione un proyecto en Twitch si solo eres un creador. Para conectar, 

sentirse identificado… De hecho, es uno de los problemas que tienen los medios de 
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comunicación. Pero no significa que los medios de comunicación tengan que convertirse en la 

marca personal de uno. Creo que no podemos dejar atrás los proyectos colectivos ni atomizar 

aún más las dinámicas de internet. Los medios de comunicación deben de ser medios 

colectivos, partícipes de la creación del contenido. Pero es más difícil que conecte con Twitch. 

 

Eso tiene que obrar con las responsabilidades que dejes, no van a estar todas las personas de la 

redacción en la plataforma. A lo mejor tienes 2 o 3 personas y la gente conectará con ellas bajo 

la marca de comunicación. En nuestro caso ocurre. Yo soy uno de los que más conecta junto 

con un compañero mío. Pero hay algo que abarca el hecho de que seas tú o mi compañero, la 

marca de comunicación que engloba lo que se está diciendo. Pero yo creo que no hay que seguir 

con esas lógicas de atomización, por lo menos, en el periodismo. Porque yo creo que la 

información y el periodismo, no es lo mismo que el entretenimiento. Y tiene un matiz tremendo 

que es el servicio público. Yo no entiendo Furor TV como un proyecto de uso a alguien para 

monetizar lo que está haciendo o entretener a la audiencia. Es un medio de comunicación, que 

aunque sea una entidad privada, tiene una responsabilidad social que ha de cumplir una serie 

de códigos deontológicos. Si todo lo hiciese yo, estaríamos dando una imagen caudillista. 

Queremos un proyecto colectivo, porque si no estaría silenciando al resto de toda la gente. 

 

Público de 25-35 años y 35-45 años, con estudios superiores, que les interesa la política, que 

le interesa las relaciones internacionales y consumir información política fundamentalmente. 

Un perfil sociológicamente progresista, más ubicado hacia la izquierda, aunque últimamente 

ha cambiado. Pero esa sería más o menos la definición. Es cierto que se ha envejecido más 

desde que hemos estado en Twitch, algo que es rarísimo, creo que somos los únicos a lo que le 

pasa esto. Cuando hacíamos contenido en Youtube creo que nos seguía un público más joven 

y ahora nos sigue un público más mayor, de 40 años o 50 años. Yo no sé si es porque somos 

unos “viejóvenes” que de pronto nos hemos vuelto unos “turras” y solo a la gente más mayor 

les interesa lo que hacemos o porque también depende de cómo te ha conocido la gente. 

Nosotros tuvimos un petardazo con la entrevista al vicepresidente del gobierno, Pablo Iglesias. 

Claro, eso creó mucha expectación entre su gente y a partir de ahí se metieron en la plataforma. 

Entonces mucha de su audiencia se quedó en Furor TV. Es por ello que hace que cambie mucho 

las edades promedio de Twitch en nuestro canal. 
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● ¿Es imprescindible ser conocido previamente para que te funcione bien un canal de 

Twitch?  

 

No. Hay un chaval que se llama “Història Política” y le está yendo muy bien e incluso con 

menos seguidores. El factor de la suerte es fundamental: las raids, hay que saber hacerlo dentro 

de la plataforma ya que no premia los silencios y se ha de mantener una comunicación todo el 

rato… Hay mucha gente que se ha introducido y se ha estrellado porquè no sabía conducirlo. 

Pero si tienes una base de gente que te sigue es mucho más fácil que puedas colocarte en una 

buena posición en Twitch pero no es imprescindible. Es verdad que a nivel estadístico me 

parece que el 99% de los creadores de contenido emiten para 1 o 2 espectadores. Es una 

plataforma en la que sea ha puesto de moda hasta tal punto que se ha empezado a emitir mucha 

gente sin ninguna base y se está encontrando con que no hay tanta gente para consumir a tantos 

creadores de contenidos. Hay que entender que no te puede funcionar o sigues stremeando 

hasta que un día das con el éxito. 

 

Al final has de saber adaptarte a las lógicas de la propia plataforma. Hay gente que hace el 

contenido en Twitch y luego de esos cortes los suben a YouTube. No es fácil, si no tienes un 

nombre o base detrás es más complicado. Nosotros teníamos una base de YouTube, pero la 

tuvimos que volver a construir tras un parón de dos años en internet. Las lógicas de la 

plataforma cambian en ese tiempo y te has de volver a adaptar. Si no estás puesto al dia, te va 

a costar mucho más adaptarte. Has de consumir mucho esta para ver como funciona, la 

conozcas y luego te adaptas a ellas. 

 

● ¿Qué debería hacer alguien que quisiera arrancar un proyecto periodístico en 

Twitch? 

 

Ser natural. También depende del personaje, porque un señor de 35 o 40 años… Bueno Siro lo 

hace natural y le ha salido bien. No hay nada peor en Twitch que encontrarte una turra de algo 

que estés viendo y te aburras a los 10 minutos. Es verdad que hay proyectos que les funciona 

lo tradicional, pero depende mucho de lo que hagas. El tema internacional, ahora con lo de la 

invasión de Rusia sobre Ucrania, ha crecido mucho el proyecto de “Descifrando la Guerra” sin 

hacer un trabajo demasiado coloquial y han crecido una barbaridad.  Todo lo que pueda decir 

aquí ahora mismo puede cambiar. Si te especializas en algo que muy poca gente hable, pero 

luego hay un boom, la gente te lo pide y puedes triunfar. Depende de muchos factores. 
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● ¿Cómo han tratado los medios de comunicación a Furor TV? ¿Ha habido una 

evolución o cambio?  

 

Creo que nos hemos hecho respetar, pero creo que nos hemos hecho respetar dado que somos 

un proyecto colectivo. Inicialmente intentan, como medios de comunicación y grandes 

empresas, que son pues luchar por ganarse ellos las exclusivas y no dar autoría a terceros si se 

la pueden quedar ellos mismos y a nivel económico remunerar lo mínimo. 

Hemos empezado a entender las lógicas de los medios tradicionales, con un ensayo error, y nos 

hemos hecho respetar. Nosotros a principios del 2021, con algo que le llamamos complot 

mediático policial, cuando nosotros nos encontramos con que los principales medios de 

comunicación de nuestro país, una entrevista que llevaba cinco años inaccesible en la red que 

yo había hecho a Pablo Hasel la publicaron en todos las televisiones y radios. Y no solamente 

estaba en los medios de comunicación, era una entrevista que estaba eliminada de internet. A 

la siguiente entrevista que yo le hice a Pablo Iglesias, él respondía a una pregunta del propio 

rapero y manipulaban el sujeto de la respuesta de Pablo Iglesias. No solo robaban la autoría ni 

el pago de los derechos correspondientes, sino que también manipulaban las palabras del 

entrevistado. Nosotros nos pudimos haber callado y pensar que no podríamos haber seguido 

trabajando en estos medios de comunicación… Y dijimos que no, que no podía ser. Que si nos 

estaban robando y manipulando, teníamos que responder. La montamos en redes sociales, 

escribimos a las propias productoras de los programas, que no a las cadenas, las señalamos con 

nombres y apellidos y dijimos que nos robaban y manipulando. Inicialmente fue con El Mundo, 

y luego ya el resto de medios de comunicación respondieron; parta que veáis que esto a veces 

es un efecto dominó. Fundamentalmente, funciona así, no es que haya un complot. No 

solamente rectificaron la mayoría de medios, si no que pagaron los derechos de autor de las 

entrevistas. Y pagaron con las cifras que pedimos. Hicimos una amenaza a todos los medios de 

comunicación con una demanda colectiva; pero es verdad que era un proceso muy largo de 

David contra Goliath y que te van a destrozar los abogados de grandes empresas. Llegamos a 

un acuerdo para que no se les quedase una mala imagen. Por eso es muy importante el tema de 

la comunidad, porque si los tweets no hubiesen tenido relevancia, no hubiese pasado nada. Pero 

los tweets lo petaron y tuvieron muchas más impresiones. Se dieron cuenta de que habían 

cometido un error de comunicación grave. 
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Gracias al pago de los derechos ganamos estabilidad económica en Furor TV y aumentar el 

nivel audiovisual de Furor TV. Ahí empezaron a respetarnos y a entender que no somos un 

proyecto pequeño de comunicación. Hasta el punto de que hace poco hemos podido vender los 

derechos de emisión de una entrevista al presidente de la KGB y ya iban avisados de que las 

negociaciones con nosotros no iban a ser tan fáciles con cualquier otro proyecto. Es entender 

cómo funciona y que en cualquier momento a la mínima te pueden buscar una letra pequeña 

para ahorrarse costes o cualquier cosa. Nosotros hace poco llegamos a una cantidad fija y en el 

contrato ponía que la cifra era en bruto… Hay que hacerse respetar. Cuando vas creciendo ya 

te la van liando menos.  

Lo que pasó con Hasel e Iglesias supuso que me contratasen para Cuatro al día. Y eso que 

tuvimos altercados con las productoras que mismamente me han contratado. Cuando te haces 

respetar, te empiezan a respetar. 

 

● Explícanos, ¿Qué quiere hacer la CNMC con los creadores de contenido?  

 

Quieren regularizar a los creadores de contenido en internet y darles un status muy similar al 

de las televisiones tradicionales. Tengo la sensación de que viene tras una presión de los medios 

de comunicación, que están viendo que cada vez hay una competencia directa cada vez mayo, 

que no la veo yo, así que creo que se pueden compaginar perfectamente… Ellos tienen una 

regulación para emitir que no tienen los streamers o los creadores de contenido. Es por ello 

que la CNMC está empezando a plantearse seriamente regular el sector audiovisual en internet 

para establecer una serie de normativas que hagan que tengan que responder ante según qué 

cosas los creadores de contenido. Hicieron una discusión abierta; me gustaría saber con quién 

han podido hablar. Habrá que ver que siguientes pasos quieren dar. Además digo esto que a lo 

mejor nosotros tenemos que estar ahí, una TV online que emite en Twitch. Quizás tenemos que 

estar con un matiz diferente a un medio tradicional… Pero un creador de contenido no. Un 

chaval que está en Twitch no tiene por qué estar regulado bajo la CNMC. Y creo que es lo que 

hay que saber diferenciar. La responsabilidad siempre tiene que ir hacia las plataformas, 

nosotros al final somos usuarios que creamos contenido y que participamos en estas 

plataformas; no se nos puede igualar. Antena 3 o La Sexta son las plataformas que emiten ese 

contenido, pero el usuario que participa no y la responsabilidad no puede ir asociada a él. Hay 

que estudiar bien esto antes de empezar a regular e intentar “asustar” a los creadores de 

contenido.  
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Hay que determinar quién es Ibai Llanos y porqué ha llegado hasta ahí. Pero lo que me parece 

aventurado es plantear esto sin más, sin un debate social. Creo que lo deberían de hablar los 

distintos grupos parlamentarios y en la sociedad civil antes de que la CNMC mueva ficha. 

 

Dependiendo de las muestras que tengan, que creo que deberían de ser públicas, se deberían de 

plantear hasta qué punto debería de ser significativo. Porque como empiecen a regular se puede 

liar y crear una confrontación entre las instituciones y la gente que trabaja en la plataforma. No 

pueden regular sin entender cómo funciona el sector. 

A lo mejor lo que la CNMC está planteando un registro con el certificado digital sencillo y que 

a partir de cierto número la administración ya puede saber cuál es mi actividad… En ese caso 

también hay que hacer pedagogía a los creadores de contenido para que entiendan que 

permanecer en un registro cuando tienes una audiencia de millones de personas, pues a lo mejor 

tampoco es una barbaridad. 

 

Las teles dicen que por qué tienen todas estas normativas y sin embargo Ibai puede coger y 

hacer esto aquí. Hasta qué punto se entiende que en Internet todo valgo y en la televisión no. 

Yo lo entiendo, pero si empiezan por ahí no van a entender por dónde van las lógicas de internet 

y van a ir a por ellos. 

 

● ¿Cuál fue tu experiencia con la CNMC?  

 

También tengo la sospecha infundada de que a lo mejor la llamada de atención la hemos podido 

motivar nosotros. Nosotros nos registramos como un medio de comunicación, pero como una 

TV que emitía por internet. No sé si alguien antes, por voluntad propia, se había inscrito en 

este registro. Y justo cuando vimos la gran cantidad de registros burocráticos y de exigencias 

que eran imposibles que pudiésemos cumplir, intentamos salirnos del registro. Intentamos todo 

lo posible para salir, justificando que emitíamos para internet y que no teníamos las mismas 

particularidades que una televisión tradicional. Intentaron hacer de todo para que no nos 

fuéramos diciendo que también teníamos cabida. Al cabo de los meses, cuando nos pudimos 

ir, nos dijeron que nos abrían la posibilidad de inscribirnos en este registro de creadores de 

contenido. A nosotros nos llegó una notificación administrativa para la convocatoria que ha 

generado tanta polémica. Al final una nota de prensa que nos llegó mediante una notificación 

administrativa, no según un correo ordinario. A lo mejor nosotros la hemos liado y ellos han 

pensado que hay mucha gente interesada en inscribirse. 
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He tenido que hacer más trámites burocráticos que otra cosa, y eso que he montado una 

empresa. Eran notificaciones administrativas cada semana diciéndonos que teníamos, por 

ejemplo, que adaptar al creador de contenido habiendo un porcentaje de contenido para los 

sordo-mudos con estas características… Ves la notificación administrativa y te asustas porque 

piensas que te van a multar. Al final conseguimos salirnos porque escribir correos a altos 

funcionarios del ministerio de economía, entre otras muchas personas. Era imposible una forma 

de salir de una forma que fuese accesible y fácil. Y esto nosotros que hemos montado una 

empresa, pero imaginaros a un al uso al que no sabrá que hacer al respecto. 

 

Creo que si hay algún tipo de regulación del creador de contenido se tiene que hacer a través 

de entidades supranacionales. A lo mejor se puede plantear que las plataformas tienen que 

reconocer ciertos derechos a los creadores de contenido. Que no tiene nada que ver con lo que 

plantea la CNMC con dar más burocracia y papeleo, es otorgar derechos. Pues esto no lo puede 

hacer solo España, porque va a decir Amazón que por qué me tengo que adaptar lo que dice 

España. Esto tiene que ir a la UE y en bloque ha de empezar a anunciar que ha de tramitar a 

reconocer los derechos y la nueva forma de laboraridad de internet y donde las plataformas han 

de empezar a mover ficha y empezar a tocar lo que toca. 
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ENTREVISTA PAULA QUINTANA - MALDITA

● ¿Nos podrías definir qué es Twitch? 

Sí que podría estar de acuerdo con los académicos. Se puede 

asemejar a las plataformas por el hecho de que tú entras en Twitch 

y tienes una oferta amplísima de qué quieres consumir. Desde 

cocina, pasando por videojuegos hasta periodismo. Sí que es cierto 

que es una plataforma en directo que lo que la enriquece es el contacto directo con la gente que 

te está viendo y la comunidad que se crea. 

● ¿En qué momento decide Maldita.es iniciarse en Twitch? Sabemos que el canal de 

YouTube está creado desde diciembre del 2017, pero de Twitch lo desconocemos.

Nos iniciamos en Twitch hace poco más de un año, en febrero de 2021. El primer directo fue 

sobre la polémica de los influencers promocionando apuestas deportivas e incitando a sus 

seguidores a apostar, como por ejemplo Marina Yers. Entonces decidimos que era un tema muy 

amplio que tenía muchísimas aristas y muchísimos aspectos que tratar por lo que se nos 

quedaba demasiado largo como para publicarlo en un artículo. Aunque en el artículo lo 

contamos, pero requiere de más información y hablarlo con más gente. Fue entonces cuando 

dijimos ¿Y por qué no nos lanzamos a Twitch? Lo de las apuestas es un tema que está dirigido 

a los jóvenes y llevábamos tiempo pensando en Twitch. Además, se juntaron temas de 

actualidad como las elecciones catalanas, el 23F y pensamos que había diferentes efemérides 

que nos podían ayudar para que la gente nos conociera más. 

● ¿Qué tiene Twitch que no tienen otras plataformas?

Para nosotros lo más importante de Twitch es la comunidad que se crea y la interacción 

permanente que tienes con la gente. En Maldita es superimportante la comunidad porque al 

final es esta misma comunidad la que nos alerta de los bulos y la que difunde los artículos en 

los que nosotros desmentimos esos bulos. [...] el hecho de tener un contacto tan directo con la 

gente nos ayuda y nos gusta muchísimo. Desde el principio ha sido uno de nuestros pilares el 

tener este contacto con nuestra audiencia. El hecho de que sean ellos quienes nos propongan 

temas que quieren que tratemos y luego lo vean publicado se traduce en un feedback entre la 

audiencia y los periodistas.

rto 
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La gente que consumimos medios y que trabajamos en ellos necesitamos esto. Parece que el 

periodismo es una élite que está arriba y se dirige hacia abajo. Nosotros lo que intentamos con 

Twitch es ponernos al mismo nivel que la audiencia. El momento en que nos dimos cuenta de 

que estos directos los teníamos que empezar a hacer regularmente fue cuando en uno de ellos 

tratamos el tema de la salud mental. Trajimos a psicólogos, psiquiatras y a gente con problemas 

de salud mental contando sus experiencias. Se creó un ambiente maravilloso en el que todo el 

mundo se involucró interactuando en el chat. Nosotros en Twitch siempre somos unos 

mediadores, traemos expertos, la gente pregunta, y nosotros canalizamos esas preguntas.  

 

● ¿Es Twitch un aliado o un enemigo para los medios tradicionales? 

 

Creo que es un completo aliado. El problema que tiene la audiencia con los medios es 

precisamente que los ve lejanos a ellos mismos. No entienden cómo se trabaja en los medios 

de comunicación, desconocen cómo llegamos a ciertas informaciones y por esa razón creo que 

Twitch es un aliado perfecto para explicarle a la audiencia cómo es nuestro trabajo. Debemos 

ser transparentes, abrir las puertas de las redacciones y eso no se está haciendo. Por lo tanto, 

eso lleva a mucha desconfianza de cara a la audiencia que está con el discurso de “todos los 

medios son iguales, los medios nos engañan…”. Los periodistas también tenemos que hacer 

un esfuerzo para no solo decir “este es mi trabajo, ahí te lo dejo y léetelo tú”, sino que tenemos 

que acercarles nuestro trabajo enseñándoles cómo lo hemos llevado a cabo. Precisamente una 

de nuestras secciones en Maldita llamada “Maldito Bulo” lo hacemos, enseñamos todo el 

proceso. Ahora bien, sabemos que mucha gente no entra en esa sección a leer todo el proceso 

y la metodología que hemos llevado a cabo para desmentir una información. Es por eso que, si 

lo hacemos en directos yo u otro compañero, es una manera más transparente para que se 

conozca nuestro trabajo.  

 

● ¿Creéis que los medios tradicionales se han tomado bien que los creadores de 

contenido en plataformas como Twitch atraigan a tanta audiencia?  

 

Creo que no y los ejemplos están a la vista. Recuerdo el caso de Juanma Castaño cuando Ibai 

entrevistó a Messi al fichar por el PSG. Creo que los medios de comunicación deben intentar 

cambiar el enfoque para acercarse a otro tipo de público. Un ejemplo de ello es Carles Tamayo. 

Es un chaval que no trabaja para ningún gran medio de comunicación pero que ha creado su 
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comunidad, que hace reportajes increíbles que de hecho tienen impacto a nivel nacional. La 

Policía Nacional ha detenido a los de la Academia de Trading que Tamayo denunció en uno de 

sus reportajes. Y Tamayo lo ha hecho a través de su canal de Youtube y su canal de Twitch. 

Los medios debemos intentar aprender de estas personas y nutrirnos. Yo he ido al canal de 

Tamayo a explicar lo del bulo del gran apagón hace unos meses, él ha venido a nuestro canal a 

explicar lo de la Academia de Trading. Así que al final es un trabajo recíproco del que al final 

nos podemos nutrir todos y no hay que tener un absurdo rechazo a una plataforma porque sí.  

 

● ¿MALDITA.ES hace periodismo en Twitch? ¿Por qué? 

 

Nosotros consideramos que sí. Lo que hacemos en nuestros directos es prácticamente lo mismo 

siempre. Es decir, cogemos un tema, traer a expertos, plantear nosotros mismos unas preguntas 

y que la audiencia también pueda plantearlas. Creemos que es periodismo porque de la misma 

manera que nosotros podríamos plantearles las preguntas a los expertos, transcribirlas y hacer 

un artículo con ellas, lo hacemos en directo como si fuese un programa de TV. Obviamente 

que no con la misma producción, pero al fin y al cabo es periodismo porque estamos 

respondiendo a preguntas que nosotros mismos como periodistas y ciudadanos nos hacemos y 

a la vez respondemos las preguntas que plantea la audiencia en el directo.    

 

● ¿En qué se diferencia Maldita.es en relación a otros canales como el de Nanisimo o el 

Facu Díaz? 

 

En el caso de Facu, a mí me parece excepcional lo que hace porque yo no soy capaz de ponerme 

3 horas delante de una cámara y hacer lo que hace mientras interactúa con la gente. Sí que es 

verdad que lo que hace él es un enfoque totalmente diferente, él hace comentarios sobre la 

actualidad, vuelca su opinión sin ningún problema y de manera clara. [...] Lo que nos diferencia 

es que nosotros intentamos que no sea un periodista hablando sobre un tema, sino que sea un 

periodista conversando con un experto sobre un tema haciendo de puente entre la audiencia y 

el experto. Lo hacemos los viernes en la Twitchería teniendo en cuenta los temas que hemos 

ido tratando a lo largo de la semana en función de las secciones, ya que cada día de la semana 

tratamos una sección asignada a ese día en concreto: Los lunes son ciencia, los martes una 

semana datos, la otra educación, los miércoles son tecnología, los jueves tema de la actualidad 

que se de, etc.  
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[...] El hecho de ponerle cara a los/as periodistas y ver que son personas de carne y hueso, que 

son humanas, que cometen errores y los rectifican, hace que la gente nos vea más cercanos, 

que empatice con nosotros y que tenga más confianza en lo que hacemos.  

 

● ¿Tiene algún motivo hacer los directos en Twtich los viernes?  

 

Tiene dos motivos. Primero, el hecho de que sea el viernes es porque es el día más relajado, ya 

que empieza el fin de semana y estamos más en confianza con la gente. Y después, porque ya 

tenemos los temas trabajados a lo largo de la semana.  

   

● Casos como el de Gerard Romero, Rubén Martín o Siro López son ejemplos de éxito 

de audiencias en la plataforma ¿Qué opinión te merece que periodistas reconocidos 

de medios tradicionales estén llegando a Twitch? (Paula desconocía quién son los 

periodistas nombrados, en la respuesta hace referencia al caso de Gerard Romero)  

 

Entiendo que, si dejó una emisora tan reconocida para irse a Twitch, debía tener una comunidad 

muy grande para poder dar ese paso. Supongo que debería llevar tiempo combinando Twitch 

con su trabajo en la radio… 

[Le explicamos que Gerard llevaba un año en Twitch] 

P: Pues entonces lo tiene que hacer muy bien.   

 

● Gerard Romero nos explicó que combinaba información con “show” porque también 

atrae a mucha audiencia. ¿A vosotros en Maldita os cuesta no incluir esa parte de 

entretenimiento? 

 

A ver, puede ser. Nuestros directos son pequeñitos, siempre rondan entre las 300, 400, 500 

personas. En algún directo puede pegar un pelotazo, pero vaya, eso es la media. Puede ser que 

la información no atraiga tanto como el show y el entretenimiento y tampoco atrae lo mismo 

que la información deportiva. Por ejemplo, el Chiringuito está en Twitch haciendo directos 

antes de sus programas de TV y son superseguidos. Ya de por sí, el público masivo que tiene 

el periodismo deportivo explica el hecho de que se traslade a Twitch, es algo normal. Nosotros 

al fin y al cabo tenemos cifras en los directos que se corresponden al hecho de que somos un 

medio muy de nicho, muy concreto, que nos dedicamos a desmentir bulos. Al final yo creo que 

la gente que sigue a Maldita es porque ya nos conoce y se ha trasladado a Twitch.  
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● ¿Creéis que el periodismo está evolucionando hacia un nuevo paradigma, donde cada 

vez nos identificamos más con un periodista / persona en concreto antes que con un 

medio de comunicación? 

 

Retomando lo que hablábamos del periodista de RAC1, yo creo que primeramente tienes que 

tener un nombre propio y el hecho de que seas una persona con nombre propio y marca propia 

tira mucho. Como comentaba antes, al final es más fácil tener confianza en un periodista que 

en un gran medio. Aunque considero que tiene mucho mérito llevar un canal de Twitch solo 

haciendo periodismo, es muchísimo trabajo. Nosotros hacemos directos de aproximadamente 

1h y media y al final esto requiere de un trabajo previo de producción, ponerse delante de la 

cámara, contacto con las fuentes, hacer la promoción en redes, rótulos preparados, etc. Si una 

persona sola hiciese todo eso, tendríamos que tener a esa persona trabajando solo en eso, 

deberíamos tener a un periodista que se dedicase a Twitch a jornada completa, cosa que de 

momento no podemos hacer. Nos hemos dado cuenta de que hacer directos como los que 

nosotros hacemos requiere de mucho trabajo y, por lo tanto, ahora mismo, no podemos hacer 

que sea un directo dedicado a un nombre o a una marca personal.  

 

● ¿Es por el número de espectadores que no os sale rentable?  

 

No, no es por el número de espectadores. Nosotros al final si decidimos apostar más no nos 

importaría tanto el número de espectadores como mantener a la comunidad. Al final, los 

directos los hacemos periodistas que también estamos haciendo otras mil cosas en la redacción 

y que somos de diferentes secciones. Por ejemplo, si quitamos a una persona de la sección de 

“Bulos” para que se dedique a Twitch, pues le estás quitando una persona a esa sección que 

necesita del trabajo de ese periodista para que salga adelante.  

 

● ¿El hecho de que no salga siempre la misma persona llevando el canal de Twitch puede 

dar pie a una falta de conexión con la audiencia? 

 

Sí, nos lo hemos planteado. Pero es lo que comentaba antes, si tenemos periodistas 

especializados en temáticas, creemos que es mejor que sean estos profesionales los que hablen 

del tema en concreto en un directo. Creemos que tiene más sentido hacerlo así.  
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● ¿Cómo de importante es conocer el perfil de tu audiencia para llevar a cabo los 

directos y planificar los contenidos que quieres desarrollar?  

 

Muy importante. Lo que os comentaba antes de que la gente nos proponga temas. A nosotros 

nos sirve mucho Twitch de termómetro de la audiencia para saber qué temas le están 

interesando a la gente y qué tenemos que tratar. Hemos hecho temas, por ejemplo, de tecnología 

que ha tenido menos audiencia o la gente no lo ha seguido tanto. Pues eso nos sirve para saber 

que a nuestro perfil de audiencia no le interesa tanto este tema de tecnología o por el contrario 

puede ser que sí. Podemos estar hablando de un tema que no hemos tratado nunca y la gente 

está muy involucrada como nos pasó con la Salut Mental. Eso nos sirvió para saber que si ya 

le estábamos dando importancia a ese tema, ahora teníamos que darle más aún.  

 

● ¿Qué debería hacer alguien que quisiera arrancar un proyecto periodístico en 

Twitch? 

 

Primero, debe ser muy muy constante y partir de la base de que hay que tener los pies en la 

tierra. El propio Ibai lo ha explicado varias veces, la comunidad se va a ir creando muy poquito 

a poco y que es muy complicado que en un año tengas 10.000 seguidores, por poner un ejemplo. 

Sobre todo, no frustrarse cuando las cifras no sean las que uno espera, porque al final es un 

trabajo en el que se va muy poco a poco. Puede ser que te estés 3 años haciendo directos o 

periodismo en Twitch y que no tengas las visualizaciones o la audiencia que tú consideres, pero 

creo que es muy importante cuidar a la gente que tienes. Si tienes 3 personas, cuídalas. Porque 

al menos sabes que las vas a mantener y si consigues a una cuarta persona, cuidarla también. 

Pienso que es muy importante eso, cuidar a la comunidad y tener en cuenta qué te está pidiendo 

la gente y sobre todo ser honesto con la audiencia. Al final la base del periodismo, más allá de 

lo que nos enseñan en la carrera, es la honestidad, ser honestos y claros.  
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Professors i investigadors

SANTIAGO GIRALDO – OPINIÓ SOBRE TWITCH

“A mi m'agradaria no sols quedar-me en si és periodisme o no, sinó 

en si beneficia al periodisme o no, que també és una de les 

qüestions importants. Llavors, plantejaria cinc punts de per què 

penso que algunes coses poden arribar a ser periodisme, però 

sobretot genera problemes per a l'exercici periodístic. 

Primer, en aquestes plataformes hi ha una uniformització de formats. Això està condicionat o 

bé per la plataforma o bé per l'audiència, no pel periodista. És a dir, no hi ha possibilitat 

d'innovar en formats perquè aquests estan predefinits per la plataforma i l'estil o l'enfocament 

que tu facis serà el que li doni responsabilitat o tingui èxit en l'audiència. No hi ha creativitat 

en el periodisme i per tant crec que és una de les condicions bàsiques perquè es desenvolupi. 

Al mateix temps, aquesta uniformització evita que hi hagi pluralitat en el desenvolupament de 

formats (o canals en aquest cas) i també evita que es desenvolupin els gèneres propis del 

periodisme. Jo no segueixo a cap d'aquestes persones, però diria que hi ha un únic gènere en la 

plataforma i no sé si es podria definir bé com un gènere periodístic o com un gènere d'opinió 

dins de l'aspecte clàssic. Pot ser informatiu? Perquè no ho sé, depèn de com estigui estructurada 

la informació per a construir-se en funció d'unes fonts o en funció d'un treball de recerca 

periodístic. Però en aquest cas, si és un únic tipus de gènere, per la qual cosa solen aparèixer 

en aquesta mena de canals, un podria preguntar-se si és periodisme o si és opinió. I aquí passo 

al segon punt.

Si és el primer i, diguem que és un mitjà de comunicació d'una única persona a pesar que tingui 

un equip, la pregunta seria; quin és el procés editorial que segueix, quin és l'enfocament que 

defensa, quins són els seus filtres i contrapesos per a verificar que la informació estigui ben 

treballada, per a veure si hi ha errors en la construcció. Tot això forma part del periodisme dins 

d'una estructura de mitjans de comunicació que està lligada als professionals d'ofici. No crec 

que ells, per mil raons, no facin aquests processos de filtre, de contra filtre, de discussions 

editorials o sobre si s'està fent bé el treball informatiu, etc. És molt complicat fer això si ets una 

única persona i no tens un equip de treball. Com es comprova aquesta informació que és 

periodística? Això és periodisme, però com també inclouen molta opinió la pregunta és: si és 

opinió, què els converteix a ells en líders d'opinió? La seva audiència? 
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Si parlem que per tenir molta audiència qualsevol persona pot arribar a ser líder d'opinió, llavors 

hauríem de dir que, persones com Roma Gallardo o aquest tipus de persones, també ho són. 

Entraríem en una disjuntiva de ‘si ells són, nosaltres també’ i només pel fet de tenir una 

audiència gran ens podríem considerar com a líders d'opinió quan en realitat el que fem és 

desinformar i treballar amb moltes coses que són mentida. Al mateix temps, podríem preguntar 

sobre la seva trajectòria. Per a opinar necessites experiència, molta informació referent a un 

tema concret i moltes vegades, en aquests casos, diria que no la tenen. Un podria qüestionar-se 

tot aquest espai i, al mateix temps, tots els processos editorials dins dels mitjans tradicionals se 

sotmeten també a un procés de correcció i de treball perquè els textos siguin adequats, bons i 

educatius. 

El tercer element és que, en contra del periodisme, el que es genera és una balcanització. 

M'explico. Seguim a persones i aquestes persones tenen una opinió referent a molts temes, 

llavors ells es converteixen en alguna cosa semblança a evangelistes. No és una estructura 

orgànica, no són espais plurals, no són espais on tu trobis diversitat d'opinions, enfocaments, 

gèneres. I en aquest cas, crec que és un perill per a la construcció argumentativa que queden 

definits pels diferents contextos i missatges col·lectius d'un mitjà de comunicació. Aquestes 

visions diferents, quan no existeixen, es converteixen en un perill per a la construcció 

democràtica i plural de la democràcia i també un perill per a la construcció argumentativa de 

les persones. En aquest sentit, lamentablement, crec que els mitjans de comunicació s'han 

reconvertit seguint una mica la línia de les xarxes socials. I és veure com es converteixen en 

espais únics de pensament. Ja no hi ha diversitat com sí que n'hi havia abans en alguns mitjans 

de comunicació.  

El quart element: Quan fas periodisme en Twitch o en aquests canals, existeix una concentració 

de totes les veus en un únic canal i aquest únic canal al final es converteix en un monopoli o 

en aquest cas en un oligopoli. Llavors, aquesta aparent pluralitat queda absolutament coartada 

pel control absolutista de la plataforma, que per descomptat no és lliure. Si tu com a periodista 

no ets lliure de tocar uns certs temes, de posar determinades fotos perquè el teu criteri 

periodístic t'ho diu, però la plataforma diu que no perquè si ho fas et tanca el canal, perquè 

evidentment no és possible exercir un periodisme lliure dins d'aquestes plataformes. Per tant, 

si no es pot exercir un periodisme lliure, no pot ser periodisme. A més, tampoc pots garantir 

els teus drets d'autor, no pots deslliurar-te de les censures informatives, no pots deslliurar-te de 

les censurares artístiques ni tampoc pots deslliurar-te de la censura en termes de formats. El 

que fa el periodista o creador de contingut en aquest espai és un munt de piruetes perquè no li 
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tanquin el seu canal perquè en aquest cas deixa de menjar a final de mes. No té una assegurança 

de desocupació com el pot tenir un periodista assegurat en una empresa legalment estructurada. 

El cinquè punt, sobre l'ètica periodística. Parlem de la conversió d'aquests periodistes en esclaus 

de la plataforma. Per molt que guanyin diners, tots els recursos per a generar els continguts els 

ha de posar el streamer, no la plataforma. Llavors la plataforma genera una esclavitud, s'està 

aprofitant de les eines de treball de les persones que executen el seu contingut en la plataforma. 

A més, la plataforma explota al periodista perquè obté a la seva audiència de manera gratuïta, 

extreu dades d'ella, fa publicitat, cobra una mensualitat, no li paga res al periodista més enllà 

del que genera per audiència i el percentatge d'ingressos de la plataforma és molt major del 

qual en realitat guanya el periodista. Per tant, tot el treball gratuït que genera el periodista per 

a la plataforma es tradueix en una forma d'explotació absoluta. Sent ètics, hem de plantejar això 

com una explotació i que a més es defensa perquè es guanya molts diners. En realitat, a la 

plataforma li dona absolutament igual que siguis periodista, streaper o narrador de tarot. No té 

cap responsabilitat sobre l'exercici periodístic. En aquest sentit el propi periodista genera un 

marc d'explotació molt, molt, molt perillós que desvirtua qualsevol exercici periodístic en 

aquesta mena de plataformes. Si es genera aquesta explotació, s'està condemnant a l'exercici 

periodístic lliure i, sobretot per als joves, ben pagat. No vol dir que els mitjans de comunicació 

ho facin millor, però aquest sistema de comunicació és encara pitjor que el que generen els 

mitjans. Per més que algunes figures streamers guanyin molts diners, la majoria no gana 

absolutament res i una porció petita a penes gana per a arribar a final de mes”. 
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CARLES LLORENS – OPINIÓ SOBRE TWITCH

“El primer que hem de tenir clar és que Twitch és una 

plataforma on es pot fer de tot. Ara bé, els periodistes que en 

fan ús a Espanya, sobretot amb una orientació cap a 

l'entreteniment. Abunden els monòlegs, l'entreteniment, 

l'opinió... fins i tot fan gameplays amb famosos. En aquest 

sentit, fan periodisme si entenem periodisme amb sentit ampli 

com a recerca d'informació per preparar entrevistes o buscar fonts pels seus directes, etc. Fan 

periodisme però per a una feina periodística de divulgació i preparació d'informació. Per tant, 

jo diria que utilitzen tècniques i rutines periodístiques, però no fan les tasques periodístiques 

més complicades i professionals com el contrast de fonts, la verificació de fets, l'elaboració 

lenta de la informació, la recerca profunda que fa el periodisme de fonts i d'investigació més 

clàssic. Tanmateix, crec que no hem de demonitzar a la plataforma perquè en el fons, quin 

periodisme fa Espejo Público amb la Susana Griso o el Ferreras al Rojo Vivo? Quant de 

periodisme hi ha en aquests programes? Hi ha tècniques i rutines periodístiques, però no és el 

periodisme clàssic o ideal. Quant d'entreteniment hi ha en aquests programes? Moltíssim. I 

quant d'informació? Hi ha alguna que es pot considerar periodisme, fins i tot les entrevistes que 

fan les preparen i això són tècniques i rutines periodístiques. Per tant, Twitch és una plataforma 

que fomenta molt la hibridació entre l'entreteniment i el periodisme com va passar amb la 

televisió. Per aquesta raó, crec té més a veure amb el que fa el periodista dins d'aquesta 

plataforma que no de la plataforma en si. El que passa aquí Espanya és que, per la tradició 

periodística precisament molt opinativa, molt implicada en qüestions polítiques i ideològiques 

i per la polarització que hi ha en qualsevol tema, s'utilitza molt el format d'opinió. Són molt 

pocs els periodistes que fan ús de Twitch per donar exclusives o per donar informació realment 

interessant i que aporti, però n'hi ha. La plataforma permet fer moltes coses, periodisme del de 

debò i periodisme una mica més proper i menys clàssic, podríem dir”.

pli 
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